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��ح ا�تان ز�جانروز��

 پرچم ایران در لیما پایتخت پرو توسط، حمیدرضا محمدی تنها 
این  درآمد.در  اهتزار  به  جهان  جوانان  قهرمانی  مسابقات  در 
تنها  محمدی  حمیدرضا  سنگین  فوق  دسته  در  رقابت ها 

وزنه بردار زنجانی تیم ملی وزنه برداری...

رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان 
زنجان،گفت: صدور بیمه نامه در تمامی رشته های بیمه ای برای 

بیمه گذاران حقیقی تنها با استعلام موفق...

حمیدرضا محمدی تنها قوی ترین مرد 
جهان شد

ثبت و استعلام کدپستی در سامانه 
ملی املاک و اسکان برای صدور 

بیمه نامه الزامی است 

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره 28۴528۴5                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۱۰۰۰۰۱۰۰۰۰ تومان تومان

رئیس جمهور؛

اعتقاداتمپابرجاست،اماهرگزکشوررابهخطرنمیاندازم

اعتماد/ رئیس جمهور با بیان اینکه هرگز حاضر نیستم کاری انجام دهم که کشور بهم 
بریزد، گفت: من از اقداماتی که دشمنان بتوانند از آن سوء استفاده کنند پرهیز می کنم. 
اقدامی وحدت ملی  با  اگر احساس کنم  برود.  زیر سوال  انقلاب  بکنم که  نباید کاری 

خدشه دار می شود، آن کار را نمی کنم، چون وحدت برای من اولویت دارد.
مسعود پزشکیان  در سومین اجلاسیه دوره ششم مجلس خبرگان رهبری، با اشاره به 
شرایط ابتدای تحویل گرفتن دولت گفت: دولت با مشکلاتی مواجه بود که اگر چه تلاش 
شده تا جای ممکن به نحوی مدیریت شوند، اما با این وصف این مشکلات همچنان ادامه 
دارند. از همان آغاز، ناترازی هایی وجود داشت و به عنوان مثال نزدیک به 780 هزار میلیارد 

تومان کسری بودجه وجود داشت که باید جبران می شد.
رئیس جمهور با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای جبران این ناترازی ها تصریح کرد: برای 
رفع بخشی از این مشکل، خدمت مقام معظم رهبری رسیدیم و مجوز برداشت اعتباری 
از صندوق توسعه ملی را دریافت کردیم. بخشی از مشکل از این طریق مدیریت و بخشی 

دیگر با اصلاحاتی که در حوزه مدیریت صورت گرفت، جبران شد.
پزشکیان با تأکید بر ضرورت تأمین منابع برای پرداختی های اساسی دولت بیان کرد: برای 
پرداخت مطالبات گندم کاران نیاز به 220 هزار همت بود، در حالی که در بودجه تنها 150 
تا 160 همت پیش بینی شده بود. برای تأمین مابقی، یعنی حدود 50 هزار میلیارد، باید 

منابع جدیدی تعریف و تأمین می شد.
رئیس جمهور با اشاره به سایر ناترازی های موجود خاطرنشان کرد: حقوق بازنشستگان، 
معلمان، پرستاران و سایر گروه ها نیز از جمله پرداخت هایی بود که دولت می بایست برای 

آنها منابع مالی تامین می کرد. در حوزه انرژی نیز با ناترازی جدی مواجه بودیم.
پزشکیان با اشاره به وضعیت خطیر تامین سوخت در زمستان گذشته گفت: ذخایر سوخت 
حدود یک میلیارد و 200 1200 میلیون لیتر بود، در حالی که نیاز واقعی چیزی در حدود 
سه و نیم میلیارد لیتر برآورد می شد؛ یعنی با کسری بیش از دو میلیارد لیتر روبرو بودیم. 
در این شرایط از مردم درخواست شد تا مصرف گاز خانگی را کاهش دهند و در برخی 

نقاط ناچار به اعمال قطعی های مقطعی شدیم تا بتوانیم زمستان را پشت سر بگذاریم.
رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت سرمایه گذاری در حوزه تولید برق اظهار داشت: در حال 
حاضر حدود 20 هزار مگاوات کسری برق وجود دارد که رفع آن امری پیچیده و زمان بر 
است. این میزان کسری، با توجه به نیاز 90 هزار مگاواتی کشور در برابر ظرفیت تولید 70 

هزار مگاواتی، نشان دهنده ضرورت اقدامات فوری و اساسی است.
پزشکیان با اشاره به نام گذاری سال توسط رهبر معظم انقلاب خاطرنشان کرد: سال گذشته 
سال تولید بود، در حالی که برق کافی برای تحقق آن نداشتیم. امسال نیز با عنوان سال 
سرمایه گذاری نام گذاری شده و ما باید با برنامه ریزی، مسیر تحقق این اهداف را فراهم 

کنیم.
رئیس جمهور با تأکید بر پایبندی خود به باورها و اعتقادات اعلامی به ویژه وفاق ملی، اظهار 

داشت: از زمان انتخابات تاکنون و در ادامه مسیر، به وحدت و انسجام به عنوان مهمترین 
اصل باور داریم. رهبر انقلاب نیز دیروز بر این اصل تأکید فرمودند و آن را نخستین گام 

معرفی کردند.
پزشکیان با انتقاد از وضعیت ناگوار کشورهای اسلامی با وجود تفرقه بیان کرد: رژیم 
صهیونیستی با جمعیتی حدود دو تا سه میلیون نفر، کشورهای اسلامی را درگیر خود کرده 
و مسلمانان را به جان یکدیگر انداخته است. مسلمان با مسلمان اختلاف دارد و در حالی 

که دشمنان به جنایات و زیاده خواهی های خود ادامه می دهند، ما درگیر تفرقه هستیم.
رئیس جمهور با اشاره به خطبه ای از حضرت علی علیه السلام در نهج البلاغه گفت: خدا، 
پیامبر و کتاب مسلمانان یکی است؛ آیا خداوند به ما فرمان اختلاف داده یا ما نافرمانی 
کرده ایم؟ اگر مسلمانان وحدت و انسجام خود را چه در داخل و چه در سطح کشورهای 
اسلامی حفظ کنند و اندکی هم شرح صدر داشته باشند، بسیاری از مشکلات قابل حل 
خواهد بود. پزشکیان در ادامه با تأکید بر ضرورت تعامل صحیح با مردم اظهار داشت: مسیر 
باید به گونه ای هدایت شود که امکان اصلاح فراهم باشد، نه اینکه نوع برخورد باعث تقابل 
گردد؛ این شیوه نقض غرض است. چگونگی حفظ وحدت و انسجام داخلی مهم ترین و 
اولویت دارترین مسئله ای است که بنده به عنوان فردی که اعتقادات خود را بر این مبنا 

آموخته ام، به آن باور دارم.
رئیس جمهور با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب در دیدار با دست اندرکاران حج 
ایام حج شکل  نمایش اسلامی هر ساله در  ایشان فرمودند سیاسی ترین  تصریح کرد: 
می گیرد؛ رویدادی که در آن مسلمانان از اقصی نقاط جهان گرد خانه خدا جمع می شوند 
و با وجود تمامی شرایط، وحدت را به نمایش می گذارند. از نظر من، هیچ چیز بالاتر از 
وحدت و انسجام مسلمانان نیست. پزشکیان با تأکید بر ضرورت پرهیز از هر اقدامی که 
انسجام را تهدید می کند خاطرنشان کرد: هر حرکتی، هر مداخله ای، هر اقدامی که وحدت 
و انسجام را از بین ببرد، باید کنار گذاشته شود. باید راهی یافت که بدون ایجاد درگیری 

و جناح بندی، مشکلات را به شکل مسالمت آمیز حل کرد؛ این معنای باور دینی است.
رئیس جمهور با استناد به تعالیم دینی بیان کرد: نوع برخورد با مردم از منظر اعتقادی 
ریشه در آموزه های دینی ما دارد. خداوند در قرآن می فرماید خطاب به حضرت داوود 
می فرماید، راهی که از مسیر حق خارج شود، عذاب عظیم در پی خواهد داشت. ریشه 

همه دعواها، هوای نفس است؛ اگر نفس در میان نباشد، دلیلی برای نزاع باقی نمی ماند.
پزشکیان با اشاره به نامه حضرت علی علیه السلام به مالک اشتر گفت: حضرت ابتدا او را 
به کتاب خدا، تقوا و سنت پیامبر فرمان می دهد، سپس هشدار می دهد که مراقب شهوت 
قدرت و نفسانیت باشد؛ چرا که همین عامل حاکمان را به انحراف می کشاند. انصاف و 
عدالت نسبت به مردم، صرف نظر از قومیت، جنسیت، باور یا اعتقاد، باید مبنای حکمرانی 

در نظام جمهوری اسلامی باشد.
رئیس جمهور با تأکید بر وظیفه نظام اسلامی برای رعایت عدالت تصریح کرد: دین برای 
اجرای عدالت آمده است. ما منتظر ظهور امام زمان هستیم و قرار است ایشان زمین را پر 
از عدل و داد کند، پس از آنکه از ظلم پر شده باشد. بنابراین، آنچه ما باور داریم، اجرای 

عدالت در جامعه است.
این  به  اگر  از وضعیت موجود در آموزش، بهداشت و توسعه گفت:  انتقاد  با  پزشکیان 
حوزه ها بنگریم، درمی یابیم که عدالت به شکلی که باید، اجرایی نشده است. علت ها را کنار 
می گذارم، اما واقعیت آن است که حکومت برای اقامه عدالت است. حضرت امیر می فرماید، 

این عدالت است که می تواند مشکلات را حل کند.
رئیس جمهور با تأکید بر بی طرفی عدالت بیان کرد: عدالت چپ و راست نمی شناسد، 
مذهبی و غیر مذهبی نمی شناسد. برخورد با همه انسان ها باید منصفانه باشد. اگر با فردی 
که با ماست، یک گونه رفتار شود و با دیگری که مخالف است، رفتاری متفاوت، این رفتار 

دینی نیست. دین به ما آموخته که باید با عدالت رفتار کرد.

پزشکیان با اشاره به دشواری تحقق عدالت اظهار داشت: اجرای عدالت در تئوری آسان، 
اما در عمل بسیار سخت است. وقتی به اجرا می رسیم، می بینیم که عدالت آن گونه که 
گفته می شود، جاری نیست. در حال حاضر، کسانی که دارای تمکن مالی اند، فرزندانشان 

نسبت به خانواده هایی که از نظر اقتصادی در مضیقه هستند، آموزش متفاوتی می بینند.
رئیس جمهور با اشاره به بی عدالتی در فرآیندهای شغلی و زندگی اظهار داشت: میان کسی 
که در سیستم رابطه و آشنا دارد با کسی که ندارد، تفاوتی آشکار وجود دارد. برخورد با 
مردم باید بر اساس حق باشد؛ مردم از روی حرف و سخن باور نمی کنند، بلکه به عمل 
می نگرند و این عملکرد است که نشان می دهد ما راست می گوییم یا نه.؛ این همان مسیری 

است که ما در حال تلاش برای تحقق آن هستیم.
مقام  نظر  کرد:  تصریح  تصمیم گیری  نظام  در  فقیه  ولی  بر جایگاه  تأکید  با  پزشکیان 
معظم رهبری در همه موضوعات حاکمیتی فصل الخطاب است. در طول این مدت تلاش 
شده حتی در صورت تفاوت نظرات و سلایق، هیچ گاه خارج از چارچوب دیدگاه ایشان 

تصمیم گیری نکرده و اقدامی نکنیم.
رئیس جمهور با اشاره به تاثیر وحدت در حل مشکلات کشور گفت: اگر در مرحله اجرا، 
وحدت وجود داشته باشد، هیچ مشکلی نیست که نتوانیم آن را حل کنیم. به همه برادران 
و خواهرانی که ادعا دارند توان حل مسائل را دارند، می گویم که مدال خدمت را تقدیم شان 

می کنم؛ بیایند و عمل کنند.
پزشکیان با اشاره به گفت وگوهای خود با مقام معظم رهبری بیان کرد: در چندین جلسه 
خدمت ایشان عرض کردم که در کشور نهادهای گوناگونی همچون بنیاد مستضعفان، ستاد 
اجرایی و سایر نهادها وجود دارند، به مسئولان این نهادها گفته ام که آمادگی داریم یک 
یا چند استان یا منطقه را در اختیارشان بگذاریم، تا عدالت و خدمت را همان گونه که در 

ذهن دارند، محقق کنند.
رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت ایجاد رقابت در خدمت اظهار داشت: به جای آنکه 
یکدیگر را متهم کنیم، باید بستر رقابت در خدمت و اصلاح جامعه را فراهم کنیم. اگر کسی 
مدعی است که توانمندتر است، وارد میدان شود و نتیجه کار خود را نشان دهد، نشستن 

در حاشیه و انتقاد کردن مشکلی را حل نمی کند.
پزشکیان خاطرنشان کرد: اگر کسی کار بهتری انجام داد، باید از او یاد گرفت. همه ما 
می خواهیم کشور را اصلاح کنیم و مشکلات را کاهش دهیم. اگر نیت، رضای خدا باشد، 
دعوا معنایی ندارد. هر کس توانی دارد، در همان مسیر گام بردارد. اگر کسی چهار ساعت 

کار می کند و من سه ساعت، ثواب او نزد خدا محفوظ است، نه نزد من.
رئیس جمهور با انتقاد از روحیه خودنمایی در فضای خدمت رسانی گفت: میدان خدمت 
برای خداست، نه برای کسب نام و شهرت. اختلاف بر سر اینکه نام چه کسی مطرح شود 
و چه کسی در صف اول بایستد، ریشه در منیت دارد. اگر بتوانیم این منیت ها را حل 
کنیم، بسیاری از مسائل قابل حل خواهند شد. پزشکیان در پایان این بخش از سخنان 
خود تأکید کرد: اصل در همه مداخلات باید همین باشد؛ نیت خالص برای خدمت و 
پرهیز از خودمحوری و رقابت های ناسالم. رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت حفظ انسجام 
اجتماعی اظهار داشت: همواره باید مراقب بود تا تصمیم یا اقدامی موجب خدشه دار شدن 
وحدت ملی نشود، ایجاد دو دستگی یا چند دستگی در جامعه، مسیری است که دشمنان 
دنبال می کنند. تمام نقشه های رژیم صهیونیستی، ایالات متحده و سرویس های خارجی 
بر مبنای تشدید اختلافات داخلی ایران طراحی شده و هدف، فروپاشی از درون به دست 
خود مردم است. پزشکیان با هشدار نسبت به هر اقدامی که به افزایش نارضایتی عمومی 
منجر شود، تصریح کرد: نباید کاری کرد که مردم از حاکمیت ناراضی شوند. اگر خواهان 
بقای حکومت اسلامی هستیم، باید رضایت مردم را جلب کنیم. هر کس که در مسئولیت 
است، باید بداند اگر مردم ناراضی باشند، امکان ادامه مسیر وجود نخواهد داشت. رضایت 

مردم، تضمین کننده بقای دین، ولایت و نظام است.

رئیس جمهور با اشاره به ناترازی های موجود گفت: در حوزه برق، آب، انرژی، سوخت و 
بسیاری حوزه های دیگر، کشور در آستانه بحران قرار دارد. خدمت مقام معظم رهبری 
عرض کردم که باید راهکاری برای حل معیشت مردم و برطرف کردن این ناترازی ها 
اندیشیده شود. نزدیک به 80 هزار مسجد در کشور داریم، یعنی به طور میانگین برای 
هر 1200 تا 1400 نفر یک مسجد. پراکندگی ممکن است متفاوت باشد، اما هر مسجد 
می تواند منطقه خود را تحت پوشش بگیرد. می توان با شکل گیری هیئت امنایی در هر 
مسجد، وضعیت خانواده های نیازمند و بیماران را شناسایی کرد و ظرفیت های محلی را 
برای حل مشکلات بسیج کنیم و دولت، کمیته امداد و سازمان بهزیستی هم برای رفع 

این مشکلات کمک کنند.
پزشکیان با تأکید بر لزوم مشارکت جمعی برای حل مشکلات معیشتی گفت: دولت موظف 
است معیشت مردم را به هر نحو ممکن تأمین کند، اما بدون مشارکت، همراهی و همدلی 
این امر شدنی نیست. دولت به تنهایی قادر به این کار نیست، همان طور که دولت های 

پیشین هم موفق به حل کامل آن نشدند.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: البته دولت هم بی تقصیر نیست؛ اگر دولت ها درست عمل 
می کردند، امروز چنین مشکلاتی نداشتیم. اما به هر روی اکنون با وضعیتی مواجه هستیم 
که به سادگی قابل حل نیست و حجم مشکلات به حدی رسیده که باید با همکاری همه 

مردم و نهادها برای رفع آن گام برداشت.
پزشکیان با تأکید بر اهمیت نقش نهادهای مردمی در حل مسائل کشور اظهار داشت: برای 
آنکه فرزندان این سرزمین خوب درس بخوانند و در مسیر صحیح تربیت شوند، وظیفه 
داریم شرایط را مهیا کنیم. مساجد می توانند به پایگاهی برای شناسایی افراد نیازمند در هر 
منطقه تبدیل شوند. هر چقدر مردم همان محله توان دارند کمک کنند و باقی را کمیته 

امداد، سازمان بهزیستی یا خیرین و دولت جبران کنند.
رئیس جمهور با بیان اینکه هر منطقه باید توسط یک مجموعه مشخص پوشش داده شود، 
تصریح کرد: مسئول هر منطقه باید به گونه ای عمل کند که در آن محدوده، هیچ مشکلی 
از نظر معیشت، سلامت یا سایر مسائل باقی نماند. باور دارم که این کار شدنی است. 
همان گونه که در محله خودمان زمانی که فعالیت داشتیم، مشکلات مردم آن محدوده را 

پیگیری و حل می کردیم، حالا هم می توانیم این مدل را توسعه دهیم.
پزشکیان افزود: یک فرد نمی تواند به تنهایی مشکل یک شهر را حل کند، اما می تواند 
مشکل محله ای را حل کند. اگر این سازماندهی شکل بگیرد، نه تنها می توان معیشت 
مردم را بهبود داد، بلکه اخلاق، رفتار اجتماعی و حتی موضوعاتی مانند حجاب نیز از طریق 

همین ساختار قابل پیگیری خواهد بود.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه کنترل های انتظامی باید آخرین راه باشد، خاطرنشان کرد: 
زندان و مجازات وقتی مطرح می شود که هیچ کدام از راهکارهای اصلاحی قبلی مؤثر واقع 
نشده اند. در واقع، اگر رفتار نادرست یا ساختارشکنانه ای باقی بماند، آن گاه برخورد لازم 

خواهد بود.
پزشکیان با اشاره به تمرکز دولت بر رفع کمبود فضاهای آموزشی و مدارس گفت: بیشترین 
زمان من در مدیریت به مسائل آموزش و پرورش، فضا و تجهیزات آموزشی و دانش آموزی 
اختصاص یافته است. پیش از حضور در این مراسم، با استاندار و تیم همراه نشستی داشتیم 
و موضوع مورد بررسی این بود که در مناطقی که فاقد مدرسه هستند، چگونه می توان 
مدرسه ایجاد کرد. ما با کمک مردم این کار را انجام خواهیم داد و به حول و قوه الهی در 

یک یا دو سال آینده آن را به سرانجام خواهیم رساند.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه هدف از ساخت مدرسه، تنها ساخت فضا نیست، اظهار 
داشت: مدرسه را برای آموزش فرزندان مردم می سازیم؛ تا رفتار، اخلاق، روش و نوع نگاه 
آنان از کودکی آنگونه که باید شکل بگیرد. اگر در دوران کودکی آموزش صحیح داده نشود، 

در بزرگسالی اصلاح آن بسیار دشوار خواهد بود.

صفحه  ۲

اجرای فیبر نوری در شهر زنجان به 
پیشرفت ۴۰ درصدی رسید

سرپرست جدید فرمانداری 
خدابنده معارفه شد

هنرستان هنرهای زیبای دختران
 در زنجان تأسیس می شود

۱۲۶۵ زائر از فرودگاه زنجان 
به سرزمین وحی اعزام می شوند

جانی دوباره 
در کالبد تکواندوی زنجان

آغاز برنامه ریزی ها برای سفر زائران 
اربعین از ابتدای ماه صفر

تولید؛مدیونکارگراست

شهربازیزنجانبازگشاییمیشود

نماینده زنجان و طارم در مجلس در آیین تقدیر از کارگران مطرح کرد؛

در جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان مطرح شد؛

شهردار زنجان: با برنامه ریزی انجام شده شهربازی شهر زنجان از هفته آینده
 مجدداً بازگشایی می شود

 رئیس اتحادیه مشاوران املاک زنجان: پیش بینی ها درست از آب درآمد، مسکن ملی قیمت ها را متعادل کرد
 میزان اجاره بهای مسکن نه تنها افزایش نداشته است بلکه در اغلب موارد در مقایسه با سال قبل ثابت هم مانده است

 کارشناس: تحویل تدریجی مساکن ملی و راه اندازی سامانه خودنویس ترمز بازار مسکن را کشید و به آرامش رساند
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صدای زنجان از وضعیت بازار مسکن در دو بخش »اجاره« و »خرید و فروش« بعد از تحویل سریالی مساکن ملی گزارش می دهد؛

مسکنملی،ترمزدلالیراکشید!مسکنملی،ترمزدلالیراکشید!

برگزیده

مصطفی طاهری نماینده زنجان و طارم در مجلس روز 15 اردیبهشت ماه 1404 در جشن روز کارگر که به 
میزبانی شرکت ایران ترانسفو برگزار شد با اشاره به استراتژیک بودن صنعت ترانسفورماتور اظهار کرد: این 
شرکت تولیدات بسیار استراتژیک در کشور دارد و حتی نام آن جزو چند شرکت برتر تولید ترانسفورماتور 
در دنیا است. نماینده زنجان و طارم در مجلس با بیان اینکه ترانسفورماتور یک کالا ویژه بوده و دارای ویژگی 
منحصر به فرد است، بیان کرد: این کالا دارای شرایط ثبت سفارش، مدت انتظار و غیره است. وی با بیان 
اینکه مدیرعامل فعلی گروه صنعتی ایران ترانسفو کاملًا به وظایف خود عمل کرده است، اضافه کرد: طبق 
گزارشات دریافتی وضعیت شرکت ایران ترانسفو بهبود یافته و خیالمان از این شرکت راحت است.وی با 
بیان اینکه برند و عنوان کارگر باید ارتقا پیدا کند، اضافه کرد: باید روی مفهموم عینی کارگر کار شود. این 
نماینده با اشاره به نقش مهم کارگر در عرصه تولید و آبادانی کشور عنوان کرد که تولید مدیون کارگر است.

مهدی صادقی مدیرعامل گروه صنعتی ایران ترانسفو نیز در این برنامه با اشاره به مقام کارگر گفت: کارگران 
افسران جنگ اقتصادی کشورمان هستند. وی تأکید کرد: امروزه موفقیت های گروه صنعتی ایران ترانسفو 

مدیون زحمات شبانه روزی این قشر زحمت کش است. گفتنی است، در پایان مراسم...

جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان روز 16 اردیبهشت ماه 1404 با تکرار موضوع ون های 
متوقف شده در زنجان و چندین طرح و لایحه در زنجان برگزار شد. منصور مرادلو رئیس شورای  
شهر زنجان در ابتدای جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان با بیان اینکه انسجام و همبستگی 
در جامعه یکی از مهم ترین نیازهای توسعه اجتماعی و شهری است، اظهار کرد: اعضای شورای شهر 
زنجان در سال های اخیر تلاش کرده اند با انسجام و همدلی گام های مؤثری برای آبادانی شهر بردارند. 
رئیس شورای  شهر زنجان گفت: افرادی که عملکرد شورا را به صورت دقیق رصد کرده اند، اذعان دارند 
که این شورا جزو شوراهای موفق بوده است. رئیس شورای  شهر زنجان با اشاره به اینکه پروژه های 

عمرانی، فرهنگی و اجتماعی مختلفی در سطح شهر زنجان اجرا شده ...



چهارشنبه  ۱۷  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۴۵ روز�� اقتصاد۲۲

لیلا محمدی: بررسی های میدانی صدای زنجان حاکی از به آرامش رسیدن بازار مسکن 
به ویژه در بخش »اجاره« است. بنا بر تائید رئیس اتحادیه مشاوران املاک زنجان، نرخ 
اجاره بهای مسکن نسبت به یک سال قبل نه تنها افزایش نیافته است بلکه یا میزان 
جزئی افزایش یافته یا هیچ تغییری نداشته و در اغلب موارد ثابت هم مانده است. 
کارشناسان می گویند تحویل تدریجی مساکن ملی در زنجان و راه اندازی سامانه هایی 
توسط وزارت راه و شهرسازی نظیر »خودنویس« از عوامل اصلی تعدیل قیمت ها و کوتاه 

شدن دست دلالان از این بازار است.
منظور از داستان ضرب المثل »گهی پشت به زین و گهی زین به پشت«، زمانه است 
که گاهی آدمی را به کمال مطلوب می رساند و هر چه خواست و آرزوهایش باشد بر 
می آورد  و زمانی آنچنان پشت می کند که تمام خانمان و مال و خواسته را به نیستی 

می سپارد.
این روزها که دست دلالان و طمع کاران به دنبال تحویل سریالی مساکن ملی، از 
بازار مسکن کوتاه شده است، بیش از پیش می توان به ضرب المثل مذکور پی برد! 
افراد فرصت طلبی که تا دیروز در سایت دیوار به قیمت جان، واحدهای مسکن را 
اجاره می دادند حتی فکرش را هم نمی کردند که نرخ اجاره بهای مسکن آنقدر پائین 
بیاید که مستاجران برای صاحبخانه ها طاقچه بالا بگذارند چه برسد دلالان و نرخ های 

فضایی شان!
دولت با مسکن ملی، ترمز گرانی اجاره بها را کشید

قیمت مسکن یکی از دغدغه های اصلی خانوار ها در سالیان اخیر بوده به طوری که 
طبق گزارش مرکز آمار حدود 50 درصد از هزینه کل خانوار ها خرج مسکن می شود، به 

همین جهت یکی از اولویت های دولت ها بخش مسکن بوده و هست.
گرانی مسکن از سال 96 با شیب ملایمی آغاز شد و در تابستان سال 97 به اوج خود 
بازار آزاد  رسید که تا سال 1403 نیز ادامه داشت. تحلیل گران اقتصادی معتقدند 
حاکم بر کشور که چند وقتی است در حالت رکود به سر می برد به هیچ عنوان با نظام 
سرمایه داری همخوانی ندارد و اقتصاد بدون اینکه چارچوبی داشته باشد اداره می شود. 
آن ها معتقدند دلالان بازار بهترین ماهیگیران در شرایط ملتهب اقتصادی هستند که 
در سایه نبود نظارت ها، بازار مسکن و سایر کالاهای سرمایه ای را مختل کرده اند و مردم 

هم دانسته و یا نادانسته به این مورد دامن زده اند.
از عواملی که به روی رشد قیمت مسکن تاثیر به خصوصی دارد می توان به ساخت و 
تولید آن اشاره کرد، با توجه به چنین موضوعی رئیس دولت سیزدهم یکی از وعد های 
انتخاباتی خود را ساخت چهارمیلیون مسکن که از این میزان ساخت 18 هزار و 8 واحد 
مسکونی در قالب نهضت ملی مسکن در استان زنجان آغاز شده است، اعلام کرد و این 

مورد را از اولویت های خود دانست.
ساخت چهارمیلیون مسکن تحت عنوان طرح نهضت ملی مسکن از ابتدای شروع به 
کار دولت در تمامی استان ها کلید خورد به طوری که پس از گذشت سه سال با اعلام 
وزارت راه و شهرسازی دومیلیون 560 هزار واحد مسکونی در حال ساخت و بهر برداری 

است که بدون شک تاثیر مثبتی در کاهش قیمت مسکن داشته است.
فعالان حوزه مسکن زنجان در گفت وگو با صدای زنجان معتقدند؛عدم ساخت مسکن 
در دولت های قبل باعث شده بود که سالیان زیادی درصد تغییر قیمت هر متر مربع 

واحد مسکونی زیاد باشد.
اما با افزایش ساخت مسکن و تحویل مسکن به متقاضیان آمارها در سال جدید به کلی 

تغییر پیدا کرد به طوری که شاهد یک کاهش چشم گیر در این زمینه بودیم. 
بررسی های صدای زنجان حاکی از آن است که از ابتدای سال جاری روند کاهشی خرید 
و فروش و به ویژه اجاره آغاز شده و ترمز بازار کشیده شده است که همچنان ادامه دارد. 
در حال حاضر مشتریان بازار مسکن تنها متقاضیانی هستند که می خواهند آپارتمان 
یک خوابه خود را دو خوابه کنند یا موقعیت مکانی ملک را ارتقا دهند و پیدا کردن 

مشتری برای ملک خودشان هم دشوار است .
سوداگرانی که در زمین مسکن غافل گیر شدند

زنجان هم می گوید: در سطح شهر،  املاک  اتحادیه مشاوران  رئیس  لطفی،  حسن 
موجران به دنبال مستأجر هستند. کسانی که پول بابت مسکن ملی پرداخت کرده 
با نیت سرمایه گذاری، سوداگری یا  افرادی که  بودند، اکنون صاحب خانه شده اند و 
دلالی وارد بازار شده بودند، خوشبختانه موفق به فروش نشدند. اکنون قیمت ها در 
بازار مسکن روند نزولی به خود گرفته اند که همچنان ادامه دارد. برای جلوگیری از 
خالی ماندن واحدها، مالکان اقدام به اجاره دادن آن ها کرده اند، ولی با این وجود هیچ 

تقاضایی وجود ندارد.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک زنجان در گفت وگو با صدای زنجان در رابطه با تاثیر 
تحویل تدریجی واحدهای مسکن ملی در بازار اجاره بهای مسکن می گوید: در حال 
ندارد. خوشبختانه  وجود  )مستاجر(  متقاضی  و  خالی هستند  واحدها  اغلب  حاضر 

اجاره بها پایین آمده و معقول تر شده است.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا نسبت به چند ماه یا سال گذشته اجاره بها و مبلغ 
ودیعه تغییری نداشته است، این گونه توضیح می دهد: مشتری ای که برای اجاره خانه 
مراجعه می کند، چند گزینه به او معرفی می شود، اما باز به دنبال گزینه بعدی است. 
در سال گذشته چنین وضعیتی نداشتیم آن زمان می گفتیم این فایل موجود است؛ یا 
راضی به مبلغ اعلامی صاحبخانه شوید یا واحدی نیست اما اکنون با توجه به تحویل 

واحدهای مسکن ملی، اکثر اقشار کم درآمد صاحب خانه شده اند.
خانه اجاره ای هست اما مستاجر نیست!

رئیس اتحادیه مشاوران املاک زنجان در خصوص میزان تقاضا برای اجاره خانه های 
ویلایی در سطح شهر می افزاید: خانه های ویلایی نیز در سطح شهر تقاضا ندارند. برخی 
مستأجران با تحویل گرفتن واحدهای خود در مسکن ملی، دیگر نیازی به اجاره ندارند. 
واحدهایی که به صورت ویلایی یا چند طبقه ای بودند، همچنان بدون متقاضی باقی 
مانده اند. به طور مثال، کسی که پیش تر 400 یا 500 میلیون تومان ودیعه داده بود، 
اکنون می گوید بیش از 300 میلیون تومان ندارد، این بار صابخانه باید کوتاه بیاید چرا 
که در صورت عدم موافقت با نرخ اعلامی مستاجر و با توجه به افزایش قدرت انتخاب 
مستاجر، او خانه دیگری را برای سکونت انتخاب می کند از این رو این مسئله یکی از 

دلایل خالی ماندن خانه هاست.
لطفی در پاسخ به پرسشی درباره تعرفه اجاره برای یک واحد همکف، حدود 80 متر، 
ویلایی، بدون تراس، با ورودی مشترک بیان می کند: تعرفه چنین واحدی حدود 170 
یا 180 میلیون تومان رهن کامل است و در صورت پرداخت اجاره، مبلغ ودیعه 70 

میلیون تومان و اجاره ماهیانه  نهایتا 4 میلیون تومان خواهد بود.
وی در ادامه با اشاره به وضعیت کنونی بازار مسکن گفت: در حال حاضر 12 کلید خانه 
داریم که خالی هستند با قاطعیت می توانم بگویم هر کس مراجعه می کند، اول قیمت 
300 میلیون تومان برای 98 متر را می شنود، اما اکنون همان واحد را با 250 میلیون 
تومان هم رهن نمی کنند. حتی اگر با قیمت 200 میلیون تومان هم تحویل داده شود، 

باز هم متقاضی وجود ندارد.
بازار مسکن تحت تاثیر مذاکرات است؟

به  به نوعی  با غرب،  ایران  آغاز مذاکرات دیپلماتیک  به دلیل  فروردین ماه 1404 که 
ماه »چشم انتظاری و مذاکرات« تبدیل شد، اغلب بازارهای مالی را تحت تأثیر قرار 
داد. در این میان، فعالان بازار مسکن نیز با نگاهی محتاطانه، از انجام معاملات جدی 
خودداری کردند و در وضعیت »انتظار« به سر بردند. همین فضای کم تحرک و دور از 

هیجان موجب شد تا بازار مسکن، در مقایسه با سایر بازارها، کم نوسان ترین چهره را 
در نخستین ماه سال به نمایش بگذارد. در چنین فضایی، خرید و فروش  واحدهای 
مسکونی تقریباً به حداقل رسید و فروردین ماه بار دیگر بر تحولات سیاسی و انتظارات 

ناشی از آن غلبه کرد.
ایران و  اگرچه فضای سیاسی کشور، به ویژه در پی آغاز دور جدید مذاکرات میان 
آمریکا، انتظار واکنش های سریع تری را در بازار ایجاد کرده بود، اما سنت همیشگی 
رکود فروردین ماه بار دیگر خود را تحمیل کرد. به این ترتیب، در شرایطی که بازارهای 
رقیب دچار نوسانات محسوس شدند، بازار مسکن با کمترین میزان تلاطم به مسیر خود 
ادامه داد و بار دیگر به عنوان یکی از با ثبات ترین بازارها در مقطع زمانی فعلی ظاهر شد.

برخی مشاوران املاک زنجان به صدای زنجان می گویند که سرنوشت مذاکرات برجام 
در خرید و فروش مسکن تاثیر گذار است و نوسانات دلار هم بر بازار مسکن تاثیر گذار 

است و احیای این مذاکرات بر رونق دوباره بازار هم تاثیر می گذارد.
هر چند برخی ها آرامش بازار مسکن را جدای از مذاکرات نمی دانند اما گویا تحویل 
تدریجی مساکن ملی دست دلالان را کوتاه کرده است به طوری که آن ها قیمت های 
خیالی خود را نیز نمی توانند در سایت دیوار اعلام و از این بابت پول و پله ای برای خود 

جمع کنند.
سامانه خودنویس

از سال گذشته وزارت راه و شهرسازی با راه اندازی سامانه خودنویس و ثبت قراردادهای 
مسکن در این بخش توانست آثار مثبتی را برحوزه مسکن برجای بگذارد.

با راه اندازی سامانه خودنویس، ترمز افزایش قیمت مسکن کشیده شد و بازار مسکن به 
یک ثبات قیمتی رسید.

احمد نوروزی یکی از فعالان حوزه مسکن دذر گفت وگو با صدای زنجان با بیان اینکه 
سامانه خودنویس به عنوان یکی از مهم ترین اقدامات در حوزه مسکن و در جهت 
جلوگیری از تخلفات گسترده در حوزه مسکن به شمار می رود، عنوان می کند: اجرای 
این سامانه تاکنون توانسته است بساط  بسیاری از دلالان و سوداگران مسکن که در 
طول سال های گذشته  تخلفات گسترده ای را به دلیل عدم نبود یک سامانه جامع 
نظارتی انجام داده بودند را برچیند. این کارشناس مسکن ادامه می دهد:همواره در 
سال های گذشته شاهد آن بودیم که مستاجران درگیر قراردادهای اجاره با مالکان 
خود و همچنین مشاوران املاک بودند اما خوشبختانه با راه اندازی سامانه خودنویس 

هم قیمت های مسکن ساماندهی شد و هم بازار مسکن به یک ثبات و آرامش رسید.
او با اشاره به اینکه پیش از این مالکان هر قیمتی که  بازار کشش داشت را مطرح 
می کردند؛ ادامه می دهد: در حال حاضر شاهد هستیم که  قیمت ها به یک حد نصاب 
رسیده است و  متقاضیان مسکن در این ایام با خیال راحت تری اقدام به ثبت قراردادها 
می کنند. به اعتقاد من بازار مسکن در شرایط رکود تورمی که وجود دارد برای جان 

گرفتن دوباره نیازمند چنین سامانه هایی است که  بتواند به دوران اوج خود بازگردد.

صدای زنجان از وضعیت بازار مسکن در دو بخش »اجاره« و »خرید و فروش« بعد از تحویل سریالی مساکن ملی گزارش می دهد؛

مسکنملی،ترمزدلالیراکشید!
 رئیس اتحادیه مشاوران املاک زنجان: پیش بینی ها درست از آب درآمد، مسکن ملی قیمت ها را متعادل کرد، میزان اجاره بهای مسکن نه تنها افزایش نداشته است بلکه در اغلب موارد در مقایسه با سال قبل ثابت هم مانده است

 کارشناس: تحویل تدریجی مساکن ملی و راه اندازی سامانه خودنویس ترمز بازار مسکن را کشید و به آرامش رساند

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور خبر داد:

اتمام پروژه های رفع تنش آبی تا خردادماه

رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی 
استان زنجان:

ثبت و استعلام کدپستی در سامانه ملی املاک
 و اسکان برای صدور بیمه نامه الزامی است 

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار زنجان :
اجرای فیبر نوری در شهر زنجان به پیشرفت

 ۴۰ درصدی رسید

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

صدای زنجان/ مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در جریان نشست 
بررسی پروژه های آب و فاضلاب و وضعیت تامین آب شرب که با حضور وزیر 
نیرو برگزار شد با اعلام این که اگر حادثه غیرمترقبه ای رخ ندهد، در سال جاری 
مشکل جدی در تأمین آب نخواهیم داشت، از تکمیل ۱۶۰ پروژه رفع تنش آبی 
تا خردادماه امسال خبر داد و بر حرکت این صنعت به سمت فناوری های نوین 

تأکید کرد.
هاشم امینی با اشاره به اجرای طرح های گسترده در حوزه زیرساخت های آبی 
در سال جدید اظهار داشت: در حال حاضر ۱۶۰ پروژه رفع تنش در۴۳ شهر در 
۲۲ استان کشور در دست اجرا داریم که با برنامه ریزی انجام شده، این طرح ها تا 
ابتدای خردادماه به بهره برداری خواهند رسید تا با تنش آبی در هیچ نقطه از کشور 

مواجه نباشیم.
او افزود: برای تسهیل ارتباط مردم با شرکت های آب و فاضلاب، سامانه جامع “هُما” 
را  با ارائه ۲۳ خدمت طراحی و رونمایی کرده ایم و سامانه های GIS و تله متری 
به روزرسانی شده اند و گام های مهمی در زمینه استفاده از هوش مصنوعی در تعامل 

با مشترکان برداشته ایم.
امینی با اشاره به همراهی این صنعت با برنامه های کلان دولت تصریح کرد: ما نیز 
همانند سایر دستگاه ها در اجرای نهضت ملی مسکن مشارکت فعال داشته ایم تا 

هیچ یک از این پروژه ها دچار عقب ماندگی از لحاظ زمانبندی نباشند.
داد:  ادامه  کشور  فاضلاب  و  آب  مهندسی  شرکت  مدیره  هیئت  رئیس 
سرمایه گذاری های مؤثری در حوزه بازچرخانی و استفاده مجدد از پساب انجام 
شده که منابع حاصل از آن در جهت توسعه و ارتقای شبکه ها به کار گرفته می شود.

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور سامانه های تله متری و اسکادا را 
از جمله ابزارهای راهبردی در مدیریت هوشمند شبکه های آب دانست و گفت: این 
سامانه ها بهترین روش کنترل هستند و به عنوان یک الزام در تمام شرکت های آب و 
فاضلاب کشور اجرایی خواهند شد؛ چراکه حرکت به سمت دانش محوری و استفاده 

از علم روز، اجتناب ناپذیر است.
هاشم امینی از آغاز پویش ملی کاهش حوادث کار در این صنعت خبر داد و گفت: 
ایمنی نیروی انسانی اولویت قطعی این مجموعه است و این پویش با هدف ارتقای 
فرهنگ ایمنی، کاهش ریسک حوادث و صیانت از سلامت کارکنان عملیاتی در 

سراسر کشور راه اندازی شده است.
او با تأکید بر این که کار در تأسیسات آب و فاضلاب ماهیت پرخطری دارد، افزود: 
برنامه ریزی ها و آموزش های لازم برای افزایش آگاهی نیروهای میدانی و ارتقای 
استانداردهای ایمنی در دستور کار قرار گرفته و اجرای دقیق این پویش به صورت 

مستمر پیگیری خواهد شد.

استان  شهرسازی  و  راه  بازآفرینی  و  مسکن  برنامه  اداره  رئیس  زنجان/  صدای 
زنجان،گفت: صدور بیمه نامه در تمامی رشته های بیمه ای برای بیمه گذاران حقیقی 

تنها با استعلام موفق کدپستی از سامانه املاک و اسکان امکان پذیر خواهد بود.
با بیان اینکه ثبت و استعلام کدپستی در سامانه ملی املاک و اسکان برای صدور 
تمامی  بیمه نامه در  ابتدای خرداد ۱۴۰۴ صدور  از  الزامی است،گفت:  بیمه نامه 
رشته های بیمه ای برای بیمه گذاران حقیقی تنها با استعلام موفق کدپستی از 

سامانه املاک و اسکان امکان پذیر خواهد بود.
وی اظهار کرد: تمامی شرکت های بیمه موظف هستند در زمان صدور بیمه نامه در 
تمامی رشته های بیمه ای، از سرویس ثبت و استعلام کدپستی سامانه ملی املاک 

و اسکان استفاده کنند.
رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان زنجان،استفاده از این 
سرویس را یک تکلیف قانونی اعلام کرد و گفت: تمامی شرکت های بیمه موظف 

هستند حداکثر تا ۳۱ اردیبهشت ۱۴۰۴، نسبت به پیاده سازی آن اقدام کنند.
کردلو تاکید کرد: از تاریخ ذکر شده صدور بیمه نامه برای بیمه گذاران حقیقی منوط 

به انجام استعلام موفق از سامانه املاک و اسکان خواهد بود.
وی گفت: همچنین شرکت های بیمه موظف هستند علاوه بر اطلاع رسانی مناسب 
به مشتریان، موضوع را جهت اجرا به شبکه فروش و تمام واحدهای ذی ربط خود 

ابلاغ کنند.
رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان زنجان،بیان داشت: 
مسئولیت قانونی ناشی از عدم اجرای صحیح این بخشنامه برعهده مدیران ستادی 

و عملیاتی شرکت ها خواهد بود.

صدای زنجان/  معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار زنجان از پیشرفت ۴۰ 
درصدی طرح فیبر نوری در شهر زنجان خبر داد و گفت: امیدواریم این طرح تا 

پایان امسال در شهر زنجان با شتاب به عملیات اجرایی تکمیل شود.
حسن لطفی در کارگروه دولت الکترونیک استان به لزوم مشخص کردن مدت 
زمان اجرا، هزینه ها و وظایف دستگاهها در اجرای طرح فیبر نوری اشاره کرد و 
افزود: بروز برخی ناهماهنگی ها، اجرای عملیاتی طرح را با مشکل مواجه می کند 
از این رو سازمان تنظیم مقررات، مجموعه ارتباطات و فناوری اطلاعات، مخابرات 

و شهرداری باید در یک تعامل با هم زمینه شتاب در اجرای طرح را فراهم کنند.
وی ادامه داد: اجرای کامل فیبر نوری در شهر زنجان نیازمند ۳۳۰ کیلومتر حفاری 

و کابل گذاری در معابر شهری بوده که تاکنون ۴۰ درصد آن انجام شده است.
معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار زنجان تاکید کرد: دغدغه اصلی ما بهره 
مندی شهروندان از خدمات در بستر فیبر نوری است، از این رو تسریع در انجام کار 

و رفع موانع در این زمینه مورد تاکید قرار دارد.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان زنجان نیز در این جلسه با بیان اینکه 
این اداره کل در اجرای طرح فیبر نوری شهر زنجان نقش راهبری را دارد، گفت: 
نظارت بر طرح نیز بر عهده فنی مدیریت تنظیم مقررات شمالغرب و اجرای آن بر 

عهده شرکت مخابرات ایران و نیز شرکت آسیاتک به نمایندگی از ایرانسل است.
فرزاد توکلی با بیان اینکه جلسات هفتگی بررسی و کنترل اجرای طرح در استان 
برگزار می شود، افزود: در زمان حاضر چهار تیم از شرکت آسیاتک در سطح شهر 

زنجان مشغول عملیات حفاری و عمرانی فیبر نوری هستند.

خبرآنلاین/ بنادر ایران همچنان با مشکل انباشت کالاها و تأخیر در ترخیص مواجه اند، 
در حالی که ضعف نظارت و فساد در سیستم اجرایی این بحران را تشدید کرده است.

انباشت گسترده کالا در بنادر کشور بار دیگر به یکی از چالش های جدی اقتصاد 
ایران تبدیل شده است؛ معضلی که طی دولت های مختلف، از احمدی نژاد تا روحانی 
و رئیسی بارها نسبت به آن هشدار داده شده، اما راهکار مؤثری برای رفع آن ارائه 

نشده است.
در تازه ترین واکنش ها، مسعود پزشکیان، رئیس دولت چهاردهم، با حضور در بندر 
او  کرد.  نگرانی  ابراز  معطل شده  کانتینرهای  بالای  حجم  به  نسبت  رجایی  شهید 
نگهداری ده ها هزار کانتینر برای ماه ها را غیرمنطقی خواند و خواستار بازنگری فوری 
در شیوه مدیریت بنادر شد. پزشکیان بر ضرورت الگوبرداری از تجربیات موفق جهانی 
برای تسریع در فرآیند ترخیص کالاها تأکید کرد و قول داد دولت همکاری کاملی برای 

رفع این معضل داشته باشد.
بازدید رئیس جمهور از بندر شهید رجایی در حالی انجام شد که این بندر به تازگی 
شاهد وقوع یک حادثه آتش سوزی در یکی از محوطه های کانتینری بود؛ رخدادی که 
نگرانی ها درباره خطرات انباشت طولانی مدت کالاها و نیاز به تسریع تخلیه و ترخیص 

را دوچندان کرده است.
مدت زمان آزادسازی از ۱۰ روز به بیش از ۷۰ روز رسید!

همزمان محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور نیز با انتقاد از طولانی شدن فرآیند 
ترخیص اعلام کرد که مدت زمان آزادسازی کالا از 10 روز به بیش از 70 روز رسیده 

است؛ وضعیتی که به گفته او باید در سال جاری به حداقل ممکن کاهش یابد.
تحلیلگران اقتصادی ریشه این بحران را نه در کمبود قوانین، بلکه در ضعف مدیریتی، 
نظارت ناکافی و بروکراسی پیچیده جستجو می کنند. به گفته فعالان اقتصادی تداوم 
این وضعیت، فشار مضاعفی بر واردکنندگان و بازار داخلی وارد کرده و خطر اختلال 
در تأمین کالاهای اساسی را افزایش می دهد. به نظر می رسد برای شکستن این چرخه 

معیوب، بازنگری جدی در ساختارهای اجرایی بنادر اجتناب ناپذیر باشد.
فاروقی: تأخیر در تخصیص ارز باعث مختل شدن روند تجارت شده است

محمدرضا فاروقی، رئیس کمیسیون گمرک اتاق بازرگانی ایران، نیز در گفت وگو با 
برخی کالاها خبر داد و گفت که زمان   به  ارز  افزایش زمان تخصیص  از  رسانه ها 

ترخیص کالا در مواردی به چهار ماه رسیده است.
او تأکید کرد که این تأخیرها روند تولید و تجارت را مختل کرده و تعهدات تجار در 
سطح داخلی و بین المللی را با چالش مواجه ساخته است. فاروقی همچنین با اشاره به 
پیچیدگی های ارزی و مقررات ناکارآمد، خواستار بازنگری در فهرست کالاهای مشمول 
ترخیص 90 درصدی شد و هشدار داد که حذف برخی ماشین آلات تولیدی از این 

فهرست، مشکلات بیشتری برای فعالان اقتصادی ایجاد کرده است.

رستمی: ضعف مدیریتی در بنادر عامل اصلی تأخیر در ترخیص کالاها
در همین رابطه، رضا رستمی، رئیس کمیسیون حمل و نقل، ترانزیت و لجستیک اتاق 
ایران در گفت وگو با خبرآنلاین درباره وضعیت ترخیص کالا در بنادر گفت: »طبق ماده 
24 قانون امور گمرکی، ترخیص کالا باید ظرف سه ماه انجام شود، اما در مناطق ویژه 

اقتصادی این مهلت با اختیار مدیران منطقه قابل تمدید است.«
وی با اشاره به مشکلات موجود افزود: »در مورد کالاهای اساسی، مسئله دریافت ارز 
و مشکلات مربوط به بانک مرکزی تا حدی باعث تأخیر می شود، اما نه به شکلی که 
امروز شاهد هستیم. ضمن اینکه در حال حاضر، بخش عمده ای از کالاهای موجود در 

کانتینرها کالاهای اساسی نیستند.«
رستمی در مقایسه وضعیت بنادر ایران با سایر کشورها گفت: »در کشورهایی مانند 
امارات )دبی( ظرف یک هفته کالا از بندر ترخیص می شود. دلیل این سرعت، مدیریت 
قوی و نظارت مؤثر است، مسائلی که متأسفانه در بنادر ایران با ضعف جدی روبرو 

هستند.«
وی ادامه داد: »ترخیص نشدن کالاها در بنادر ـ البته به غیر از کالاهای اساسی ـ بیشتر 
به ضعف مدیریت برمی گردد. کنترل و بازرسی ها به موقع انجام نمی شود و همین باعث 
افزایش ماندگاری کالا در بنادر شده است. برخی واردکنندگان هم به منظور کسب 
سود بیشتر، کالاهای خود را در بندر دپو می کنند تا بعداً در زمان افزایش قیمت آنها 

را ترخیص و با نرخ بالاتر بفروشند.«
رستمی در خصوص تأمین ارز نیز گفت: »مشکل تأمین ارز به خصوص برای کالاهای 
دپو  و  می مانند  بندر  در  کالاها  نشود،  تأمین  موقع  به  ارز  اگر  دارد.  وجود  اساسی 

می شوند.«
او در پاسخ به این سوال که چرا حتی کالاهایی که ارز آن ها تأمین شده و ثبت سفارش 
قانونی دارند باز هم در گمرک می مانند، گفت: »اگر کالایی ارز آن به طور کامل تأمین 
شده و مدارکش کامل است اما همچنان در بندر نگهداری می شود، قطعاً یک رانت 
پشت ماجرا وجود دارد. در غیر این صورت، هیچ واردکننده ای حاضر نیست بدون دلیل 

هزینه انبارداری بدهد.«
رئیس کمیسیون حمل و نقل اتاق ایران با تأکید بر اینکه بزرگ ترین گره ترخیص 
کالا مدیریتی است، افزود: »به غیر از کالاهای اساسی که مشکل ارزی دارند، عمده 
مشکلات ترخیص به ضعف نظارت و مدیریت در بنادر برمی گردد. کالای اساسی 
از سه ماه در بندر بماند. وقتی فردی کالایی را سفارش می دهد،  نباید بیش  هم 

طبیعی است که تمام مراحل را طی کرده باشد و طولانی شدن روند ترخیص جای 
سؤال دارد.« رستمی در واکنش به این موضوع که برخی واردکنندگان مدعی اند بدون 
»رابط« یا »دلال گمرکی« امکان ترخیص سریع وجود ندارد، اظهار داشت: »امیدوارم 

این ادعا صحت نداشته باشد، اما متأسفانه چنین مواردی وجود دارد.«
او درباره فرآیند اخذ مجوز از سازمان های همکار مثل استاندارد، بهداشت یا دامپزشکی 
گفت: »این فرآیندها معمولاً ظرف 48 تا 72 ساعت انجام می شود و از این بابت 
مشکلی وجود ندارد. بنابراین اینکه برخی واردکنندگان این مسئله را بهانه کندی 

ترخیص عنوان می کنند، قابل قبول نیست.«
رستمی در پایان تاکید کرد: »کندی ترخیص کالاها ناشی از قوانین و بخشنامه های 
خلق الساعه نیست، بلکه عمده مشکلات به نبود مدیریت صحیح بازمی گردد. حتی اگر 
قوانین و بخشنامه های متناقضی هم صادر شود، این خود نشانه ضعف در مدیریت 

است.«

مدت ترخیص کالا از ۱۰ روز به ۷۰ روز رسید،

پشتپردهرسوبکالادربنادرایران



۳۳روز��چهار شنبه   ۱۷   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۴۵ جامعه

کاهش ۵۰ درصدی، تعداد دانش آموزان 
پایه اول زنجانی در سال  تحصیلی جدید

خبر: حیاتی، معاون آموزش ابتدایی اداره  کل آموزش و پرورش استان زنجان 
گفت: براساس آمارها 10 هزار 24 پسر نیز در سن ورود به این پایه تحصیلی 
هستند که در مقایسه با آمار 20 هزار و 233 هزار دانش آموز کلاس اولی در سال 

قبل، در سال تحصیلی جاری شاهد کاهش آمارها هستیم./ایسنا
پی نوشت: کاهش 50 درصدی تعداد دانش آموزان پایه اول زنجانی در سال 
تحصیلی جدید هشداری جدی و یکی از دهها موارد اثبات کننده افزایش پیری 

جمعیت و کاهش جمعیت جوان است. 
بر  اصرار  تریبون  مقابل  یا  نشسته  میز  پشت  سال ها  این  در  که  مسئولانی 
فرزندآوری با آئین نامه و بخش نامه داشته و دارند، بفرمایند در این سال ها با 

دستور و موعظه توانسته اند زوجین را متقاعد به فرزندآوری کنند؟
بهتر نیست به جای تحکم و دستور از بالا، وضعیت اقتصادی جامعه را اصلاح 

کنیم و کوتاهی های خود را به مسائل فرهنگی گره نزنیم؟

 بازخورد : اصلاح راهنمای گردشگران در موزه مردان نمکی زنجان در پی 
انتقاد صدای زنجان

از پایگاه خبری صدای زنجان نیوزاز پایگاه خبری صدای زنجان نیوز

سمیه محرمی: جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان روز 16 اردیبهشت ماه 1404 
با تکرار موضوع ون های متوقف شده در زنجان و چندین طرح و لایحه در زنجان 

برگزار شد.
منصور مرادلو رئیس شورای  شهر زنجان در ابتدای جلسه رسمی و علنی شورای شهر 
زنجان با بیان اینکه انسجام و همبستگی در جامعه یکی از مهم ترین نیازهای توسعه 
اجتماعی و شهری است، اظهار کرد: اعضای شورای شهر زنجان در سال های اخیر 

تلاش کرده اند با انسجام و همدلی گام های مؤثری برای آبادانی شهر بردارند.
رئیس شورای  شهر زنجان گفت: افرادی که عملکرد شورا را به صورت دقیق رصد 

کرده اند، اذعان دارند که این شورا جزو شوراهای موفق بوده است.
رئیس شورای  شهر زنجان با اشاره به اینکه پروژه های عمرانی، فرهنگی و اجتماعی 
مختلفی در سطح شهر زنجان اجرا شده که نشان از جدیت شورا و شهرداری در پاسخ 
به مطالبات مردم دارد، اضافه کرد: شورای شهر نهادی مردمی با جایگاهی والا در نظام 
تصمیم گیری محلی است چراکه مستقیماً با مشکلات و دغدغه های مردم سروکار دارد.

بهبود پرداختی به کارگران شهرداری
وی ابراز کرد: مسئولان شهری در تلاش اند تا با پیگیری خواسته های شهروندان بستر 

توسعه پایدار و متوازن را فراهم کنند.
مرادلو با تبریک روز کارگر با بیان اینکه 850 نفر از کارگران در لیست انتظار جذب 
هستند، گفت: از سال 1399 تاکنون، حقوق کارگران تا 10 برابر افزایش یافته و تلاش 

شده تا پرداخت ها عادلانه، منظم و بدون تبعیض انجام شود.
اجرای 35 عنوان برنامه فرهنگی در دهه کرامت

منصور سلطان محمدی شهردار زنجان نیز در جلسه شورای اسلامی شهر زنجان با 
بیان اینکه در آستانه دهه کرامت و در راستای ترویج فرهنگ دینی و نشاط اجتماعی، 
شهرداری زنجان برنامه ریزی گسترده ای برای اجرای در سطح شهر داشته است؛ اظهار 
کرد: در این ایام بیش از 35 عنوان برنامه فرهنگی، هنری و ورزشی در مدارس، مساجد 
و سطح شهر تدارک دیده است و این برنامه ها با هدف ارتقای روحیه جمعی افزایش 
مشارکت شهروندان و تبیین آموزه های اخلاقی و معنوی در قالب های متنوعی برگزار 

شده است.
وی با اشاره به اینکه شهرداری زنجان اقدامات عمرانی گسترده ای را نیز در دستور کار 
قرار داده است، اضافه کرد: فراخوان های مربوط به پروژه های عمرانی اعلام و تاکنون 

19 مورد از اسناد این فراخوان ها بازگشایی شده اند.
سلطانی محمدی با بیان اینکه انتظار می رود با توجه به برنامه ریزی دقیق، پروژه های 
عمرانی در سال جاری با کیفیت بهتر و سرعت بالاتری نسبت به سال گذشته اجرا 

شوند، تصریح کرد: امید می رود این پروژه ها نیازهای زیرساختی شهر را پاسخ دهند.
شهربازی زنجان بازگشایی می شود

وی با بیان اینکه در کمیته نما، توجه ویژه ای به استفاده از الگوهای معماری ایرانی و 
اسلامی شده و نماهای متعددی با هویت بومی در سطح شهر لحاظ شده است، بیان 

کرد: تلاش شده ضمن حفظ اصالت فرهنگی، جلوه ای زیبا به شهر ببخشند.
شهردار زنجان اضافه کرد: با برنامه ریزی انجام شده شهربازی شهر زنجان از هفته آینده 

مجدداً بازگشایی خواهد شد.

از دغدغه های مهم کنونی، توقیف 15 دستگاه ون متعلق  اینکه یکی  بیان  با  وی 
به شهرداری توسط پلیس است، تصریح کرد: این امر موجب محرومیت بخشی از 

شهروندان از خدمات حمل ونقل شهری شده است. 
ادامه توقف خدمات رسانی ۱5 دستگاه خودرو ون شهرداری زنجان

سعید نجفی، رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان، نیز در جلسه 
رسمی و علنی شورای شهر زنجان، با اشاره به ادامه توقف خدمات رسانی 15 دستگاه 
خودرو ون شهرداری زنجان اظهار کرد: این خوردوها تا این لحظه ترخیص نشده اند و 

مشکل آن حل نشده است.
رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان با اشاره به اینکه شورا و 
شهرداری از علت توقف این خودروها به دلیل نداشتن پلاک مطلع است، ادامه داد: این 
مشکل را قبول داریم اما عدم ترخیص این خودروها موجب خواهد شد حمل و نقل 

شهری با مشکلاتی مواجه شود.
وی خاطر نشان کرد: مردم و دانش آموزان، به ویژه در ایام امتحانات که رفت و آمد زیاد 

است، هنوز با مشکل  کمبود ون و حمل و نقل عمومی روبه رو هستند.
نجفی با اشاره به اینکه حل نشدن مشکل میان تولیدکنندگان ون ها و دولت، به نفع 

مردم نیست، ادامه داد: شهرداری و شورای شهر چه تقصیری دارند!
مشکلات بین تولیدکنندگان و دولت به مردم آسیب نزند

رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان با بیان اینکه شهرداری کار 
خود را انجام داده م و هزینه ها هم پرداخت شده است، اضافه کرد: مشکل میان دولت 
و تولیدکنندگان خودرو باید حل شود و این موضوع نباید برای مردم مشکل ایجاد کند.

وی با بیان اینکه نباید به گونه ای باشد که شهرداری همیشه خدمات بدهد، ولی زمانی 

که خودش با مشکلی مواجه می شود، مسئولان بگویند که این مشکل مربوط به شهر 
است، تصریح کرد: این مشکل مربوط به دولت است.

نجفی با بیان اینکه مکاتباتی با امضای استاندار به وزیر کشور ارسال شده است و 
مشکلات اعلام شده اند اما تا پاسخ از آنجا بیاید و زمان زیادی می برد، عنوان کرد: انتظار 
من این بود که مسئولان با توجه به رنگ خاص و کد دار بودنشان ضمن ترخیص این 

خودروها، در صورت بروز مشکل، خودرو و راننده خاطی برخورد کند.
 لزوم راه اندازی خطوط جدید حمل ونقل عمومی باکیفیت

مهدی طالب، عضو شورای شهر زنجان نیز در این جلسه با اشاره به مشکلات ترافیکی 
شهر، بر لزوم مدیریت صحیح و پیگیری مکاتبات مربوطه تاکید کرد.

عضو شورای شهر زنجان با اشاره به اینکه حل این مسائل به بهبود کیفیت ترافیک 
کمک خواهد کرد، گفت: اگر 15 دستگاه اتوبوس توقیف شده راه بیفتد، استفاده از 

وسایل حمل ونقل عمومی افزایش خواهد یافت.
وی با بیان اینکه راه اندازی خطوط جدید حمل ونقل عمومی باکیفیت، میزان مشارکت 
و استقبال مردم را افزایش می دهد، افزود: این موضوع نشان می دهد که بازگشایی معابر 

و توسعه حمل ونقل عمومی مکمل یکدیگر هستند.
عضو شورای شهر زنجان با اشاره به فعال شدن کمیته نما در شهرداری زنجان، گفت: 
ممکن است در ابتدای کار مشکلاتی وجود داشته باشد که طبیعی است و باید از آن ها 

جلوگیری شود.
وی با بیان اینکه نکته مثبت این است که مهندسین طراح معماری ما از طرح های 
کپی برداری شده فاصله گرفته اند، افزود: این موضوع نشان دهنده پیشرفت در طراحی 

معماری شهر است.

در جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان مطرح شد؛

شهربازیزنجانبازگشاییمیشود
شهردار زنجان: با برنامه ریزی انجام شده شهربازی شهر زنجان از هفته آینده مجدداً بازگشایی می شود

عصرایران/  نکته ی مهم این است که مشکل اصلی در حال حاضر آمریکا است. مشکل 
اصلی ایران نیست، بلکه ترامپ است که می خواهد در رقابت های داخلی خودشان 
مطرح کند که من در مذاکرات چیزی بیشتر از بایدن و برجام گرفتم؛ چون خودش 
بوده که آن پیمان و موافقت نامه را بر هم زده و گفت آن موافقت نامه به نفع آمریکا 

نبوده و به نفع ایران بوده است.
در میانه ی کشاکش دیپلماسی و فشارهای داخلی، مذاکرات ایران و آمریکا دوباره به 
جریان افتاده؛ این بار با دولتی که مذاکره را وعده داد و پای آن ایستاد. در گفت وگویی 
مسیر  از  نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو  صدر،  محمد  سید  دکتر  صریح، 
پرپیچ وخم گفت وگوها، بازی های پنهان کاخ سفید، نقش برهم زننده ی تل آویو و تغییر 

مواضع پایتخت های عربی پرده برمی دارد.
 با توجه به تحولات اخیر در مذاکرات ایران و آمریکا، از جمله بازگشت به میز 
گفت وگو، تغییر موضع دولت ترامپ، و همچنین نقش اسرائیل و اختلافات 
وجود  با  آیا  می کنید؟  ارزیابی  چگونه  را  روند  این  آینده  آمریکا،  داخلی 
نوسانات و پیچیدگی ها، چشم انداز روشنی برای تداوم مذاکرات وجود دارد؟

 کار مثبتی انجام گرفت و ایران وارد مذاکره شد. صحبت هایی را ترامپ مطرح کرد 
مبنی بر اینکه »من فقط می خواهم ایران به سلاح هسته ای دست پیدا نکند«؛ در 
حالی که دست یابی به سلاح هسته ای اصلًا جزو استراتژی دفاعی جمهوری اسلامی 
ایران نبوده است. بنابراین طبیعی بود که بتوان مذاکرات را آغاز کرد. بر خلاف مذاکرات 
قبلی که نزدیک به یک سال و هشت ماه طول کشید و می توانست با سرعت بیشتری 
پیش برود، این بار مذاکرات با سرعت بیشتری اجرا شد. از آن سو، آن ها می گویند ایران 
نباید به سلاح هسته ای دست یابد، که این مسئله عملاً حاصل است؛ و از این سو، ایران 
خواهان رفع تحریم هاست. یعنی، معادله ای به وجود آمده از تحریم در مقابل عدم 
دستیابی به سلاح هسته ای.   دو دور مذاکرات پیش رفت که روند مثبتی داشت. اما در 
دور سوم، آمریکایی ها مقداری بازی درآوردند و در مواضعی که عرض کردم تغییراتی 

ایجاد شد. با این حال، فکر می کنم که پیشرفت خوبی حاصل شده باشد. 
 واقعیت این است که تغییر مواضع آمریکا، نشان دهنده اختلافات جدی میان همکاران 
ترامپ است. شاهد تغییر و تحولاتی در آنجا هستیم، از جمله برکناری مشاور امنیت 
ملی ترامپ که فردی بسیار تندرو بود و گفته می شود از نزدیکان نتانیاهو و اسرائیل 

بوده است.
با توجه به اینکه موضع اسرائیل نسبت به ایران کاملًا مشخص است و به طور جدی 
به دنبال جنگ و حمله نظامی به ایران است، چنین تحولاتی تا حدی مثبت ارزیابی 

می شود. اما باید دید در نهایت چه خواهد شد.
سینوسی،  معادله ای  دیپلماسی  که  است  مطرح  قاعده  این  مذاکرات  در  کل،  در 
زیگزاگی یا همراه با فراز و فرود است؛ بنابراین نباید از این توقف موقت نگران بود. 
من فکر می کنم که مذاکرات مجدداً ادامه پیدا خواهد کرد  ارزیابی شما از تیم فعلی 
مذاکره کننده چیست؟ به ویژه اینکه دکتر پزشکیان در جریان انتخابات بر اهمیت 
ازسرگیری مذاکرات تأکید داشت و به این وعده  وفادار ماند.  همین تأثیری که 
مذاکرات در کوتاه مدت گذاشته، نشان می دهد دارای آثار مثبتی بوده است. همین 
که شما می بینید نرخ ارز تغییر کرده و کاهش می یابد، موضوع بورس و همچنین 
امیدواری که در جامعه ایجاد شده، یک اقدام بسیار مثبت است و باید ادامه پیدا کند. 
در مجموع، ارزیابی من تا کنون ارزیابی مثبتی است، اما نمی توان به صورت صددرصد 
پیش بینی کرد. موضع ایران کاملًا مشخص و تغییرناپذیر است. بر خلاف موضع ترامپ 
و آمریکایی ها که به دلیل اختلافات شدیدی که میان همکاران ترامپ وجود دارد، دچار 
نوسان و زیگزاگی شده است. ولی در مجموع فکر می کنم این مسیر ادامه خواهد یافت 

و نتایج مثبتی هم خواهد داشت.
با توجه به فشارهای داخلی در ایران و حملات برخی جریان های تندرو به 
روند مذاکرات، شرایط داخلی را چگونه ارزیابی می کنید؟ آیا معتقدید که 

اختلافات در آمریکا از ایران بیشتر است؟
 من فکر می کنم اختلافات در دولت آمریکا از ایران بیشتر است. در مورد برخی 

تندروهای داخلی هم باید گفت که مشخص نیست دقیقاً چه می خواهند؛ چرا که 
به نظر می رسد دچار نوعی جهل مقدس هستند. این افراد اصلًا نمی دانند مذاکره، توافق 
و دیپلماسی یعنی چه؛ نمی دانند وضعیت اقتصادی خراب مردم و بیکاری چه معنایی 
دارد. صرفاً حرفی می زنند و خیال می کنند در مسیر منافع اسلام و انقلاب حرکت 

می کنند، در حالی که گرفتار همین جهل مقدس اند.
    امیدوارم که به مرور زمان واقعیات را درک کنند. همین که دیدند در عرض یکی دو 
هفته نرخ ارز چقدر کاهش پیدا کرد و مردم خوشحال شدند، شاید باعث شود که آن ها 

هم کم کم به شرایط واقعی کشور پی ببرند.
با توجه به تفاوت فضای سیاسی در زمان برجام و تیم اجرایی، با امروز آیا 
مذاکراتی که دولت پزشکیان دنبال می کند تفاوتی ماهوی با مذاکرات دوره 

برجام روحانی دارد؟
  اتفاقاً آن مذاکرات برجام را دکتر ظریف مدیریت می کرد که همکاران اصلی اش امروز 
مذاکرات را برعهده دارند؛ یعنی دکتر عراقچی و آقای تخت روانچی که هر دو از جمله 
افرادی اند که در تمامی مذاکرات مربوط به برجام حضور داشتند. بنابراین تجربه ی 
کافی را دارند و من فکر می کنم که در جهت منافع جمهوری اسلامی حرکت می کنند.

  نکته ی مهم این است که مشکل اصلی در حال حاضر آمریکا است. مشکل اصلی 
ایران نیست، بلکه ترامپ است که می خواهد در رقابت های داخلی خودشان مطرح 
کند که من در مذاکرات چیزی بیشتر از بایدن و برجام گرفتم؛ چون خودش بوده که 
آن پیمان و موافقت نامه را بر هم زده و گفت آن موافقت نامه به نفع آمریکا نبوده و به 

نفع ایران بوده است.
 ترامپ اکنون به دنبال این است که آن حرف را جا بیندازد و بگوید که من امتیازات 
بیشتری می گیرم. در واقع این همان تضادی است که در خود ترامپ وجود دارد؛ یعنی 
از یک طرف می گوید هدف اصلی اش این است که ایران به سلاح هسته ای دست پیدا 
نکند و از طرف دیگر می خواهد امتیازات بیشتری بگیرد. این دو خواسته در کنار هم 

ایجاد مشکل می کنند. بنابراین، مشکل در طرف ایران نبوده و در طرف آمریکاست
وقفه  این  از  چقدر  بین المللی،  و  منطقه ای  منافع  پیچیدگی  به  توجه  با 
ایجادشده در مذاکرات ناشی از فشار یا بازیگری سایر کشورهاست؟ آیا این 

کشورها صرفاً تماشاچی اند یا بخشی از پازل توقف اند؟
 - آن که با قطعیت می توان گفت نقش منفی و مخرب دارد، اسرائیل است. با تمام 
توان در تلاش است که مذاکرات به نتیجه نرسد و شکست بخورد. اما این بار نسبت 
تفاوت معنادار وجود دارد: در آن زمان عربستان سعودی و  برجام یک  به دوره ی 
برخی دیگر از کشورهای عربی حاشیه ی خلیج فارس مخالف توافق بودند و تمایلی به 
شکل گیری برجام نداشتند. ولی اکنون، ارزیابی ها نشان می دهد که عربستان سعودی 

نگاه مثبت تری به مذاکرات دارد.
گفت وگوها  پیشبرد  در  به صورت جدی  قطر  و  عمان  مثل  کشورهایی  همچنین   
نقش آفرینی می کنند.   تا چند روز پیش، اروپایی ها هم مقداری موضع منفی داشتند. 
حتی وزیر خارجه ی فرانسه اظهاراتی غیردیپلماتیک داشت که بعید بود از زبان یک 
مقام اروپایی آن هم در این سطح بیان شود. اما امروز شاهد بودیم که مسئول روابط 
خارجی اتحادیه ی اروپا بالاخره موضع مثبتی اتخاذ کرد و تلویحاً از ادامه ی مذاکرات 

حمایت کرده است.
آیا این چرخش موضع اروپا را می توان به عنوان سیگنالی برای احیای مجدد 
از  نماندن  برای عقب  مذاکرات تفسیر کرد؟ یا صرفاً یک حرکت نمایشی 

رقابت های ژئوپولیتیکی است؟
 بله، به نظر می رسد اروپایی ها در نهایت فهمیدند اگر موضع مثبتی نگیرند، از صحنه 
خارج می شوند و ممکن است توافقی میان ایران و آمریکا بدون حضور آن ها شکل 

بگیرد. دقیقاً برعکس آن چیزی که در دوره ی قبلی اتفاق افتاد؛ جایی که ترامپ 
آمریکا را کنار گذاشت و توافق میان ایران و اروپا شکل گرفت. البته، اروپا به هیچ یک 

از تعهدات خود پایبند نماند.
   در حال حاضر، به جز اسرائیل که نقش منفی و خطرناکی دارد و در تلاش است 
ترامپ را وارد یک درگیری نظامی با ایران کند، دیگر بازیگران منطقه ای چنین موضعی 

ندارند.
   با توجه به موضع گیری های اخیر ترامپ، که در مقایسه با دوران خروجش از 
برجام متعادل تر به نظر می رسد، به نظر شما اسرائیل تا چه میزان می تواند در 

تغییر روند یا تخریب مسیر مذاکرات نقش آفرین باشد؟
  - کاملاً روشن است که ترامپ امروز با ترامپ سال های گذشته تفاوت دارد. کسی که 
آن زمان از برجام خارج شد، حالا می گوید من فقط می خواهم ایران به سلاح هسته ای 
دست پیدا نکند و مایل است اظهارات مقامات جمهوری اسلامی درباره غنی سازی 
اورانیوم را بشنود. همین تغییر لحن و نگاه، نشان می دهد که تفاوت هایی در موضع 

او ایجاد شده است.
  اما همان طور که گفتم، این تحولات با منافع اسرائیل در تضاد است. اسرائیل به 
هیچ وجه از این روند رضایت ندارد و با تمام توان تلاش می کند که مسیر مذاکرات را 
تخریب کرده و مانع از دستیابی به توافق شود. این تلاش ها همچنان ادامه دارد و نباید 

از اثرگذاری منفی آن غافل شد
در داخل کشور هم با وجود اینکه رهبری بارها از روند مذاکرات و تیم فعلی 
حمایت کرده اند، همچنان شاهدیم برخی جریان های تندرو داخلی با حمله به 
مذاکرات، عملاً مواضع ایشان را نادیده می گیرند. این تناقض را چطور تحلیل 
می کنید؟ آیا این نوع رفتار را می توان نوعی بهره برداری گزینشی از رهبری 

دانست؟
 برخی افراد و جریان های تندرو در داخل تا جایی پیرو رهبری هستند که رهبری 
خواسته های آنها را تأمین کند و گرنه به معنای واقعی از رهبری تبعیت نمی کنند، 
چنانکه در گذشته هم نمونه هایی دیده ایم.  من اطلاع دقیق و موثق دارم که امروز 
تیم مذاکرات که شخص پزشکیان هم در آن حضور دارد بدون نظر رهبری  کاری 

انجام نمی دهند.
   البته  واضح است که تندروها هم اکنون ساکت هستند و متوجه شده اند که نظر 
رهبری در مورد این مذاکرات غیر مستقیم، مثبت است و  نمی توانند نقشی ایفا کنند.
 با توجه به تجربه های گذشته در مذاکرات و شرایط جدید بین المللی  آیا 
زمان آن نرسیده که از مسیرهای غیرمستقیم عبور کنیم و وارد گفت وگوی 
مستقیم با آمریکا شویم؟ از نگاه شما، مذاکره مستقیم چه تأثیری در تسریع 

روند توافق و کاهش تنش ها می تواند داشته باشد؟
  هر کشوری در این بازه های تاریخی پروتکل خاص خود را دارد. با توجه به سوابق 
ترامپ و خارج شدنش از توافق و مسائلی از این دست فعلا تصمیم بر مذاکرات غیر 
مستقیم است اما احتمال دارد که در آینده اگر آمریکا مواضع مثبت و عاقلانه نشان 

دهد؛ اجازه داده شود تا مذاکرات به صورت مستقیم هم انجام شود.    
 با توجه به فضای مثبت شکل گرفته در مسیر مذاکرات هسته ای، خبرهایی از پیشرفت 
در پرونده FATF و لوایح CFT نیز به گوش می رسد. آیا این تحرکات را می توان در 
راستای آماده سازی برای گشایش های اقتصادی و تعامل بیشتر با نظام مالی بین المللی 

ارزیابی کرد؟
 لایحه در مراحل پایانی بررسی قرار دارد و پس از چند جلسه بررسی در کمیسیون ها و 
شورای مجمع، احتمالا چهارشنبه آینده آخرین بررسی ها در جلسه شورا انجام خواهد 

شد. به نظر می رسد احتمال تصویب لایحه کم نیست. 

 گفت و گو با سید محمد صدر عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام؛

توقفموقتمذاکراتنگرانکنندهنیست،ادامهمییابد

صدای زنجان/ طی حکمی از سوی محسن صادقی، استاندار زنجان »سید محمد 
اسماعیل اعلایی« به عنوان سرپرست جدید فرمانداری خدابنده منصوب و معارفه 
شد.این مراسم با حضور علی صادقی، معاون سیاسی، امنیتی اجتماعی استاندار 
زنجان برگزار و از زحمات جواد تاراسی فرماندار سابق شهرستان خدابنده تقدیر 

شد. 

سمیه محرمی: مصطفی طاهری نماینده زنجان و طارم در مجلس روز 15 
اردیبهشت ماه 1404 در جشن روز کارگر که به میزبانی شرکت ایران ترانسفو 
برگزار شد با اشاره به استراتژیک بودن صنعت ترانسفورماتور اظهار کرد: این 
شرکت تولیدات بسیار استراتژیک در کشور دارد و حتی نام آن جزو چند 
شرکت برتر تولید ترانسفورماتور در دنیا است. نماینده زنجان و طارم در مجلس 
با بیان اینکه ترانسفورماتور یک کالا ویژه بوده و دارای ویژگی منحصر به فرد 
است، بیان کرد: این کالا دارای شرایط ثبت سفارش، مدت انتظار و غیره است. 
وی با بیان اینکه مدیرعامل فعلی گروه صنعتی ایران ترانسفو کاملًا به وظایف 
خود عمل کرده است، اضافه کرد: طبق گزارشات دریافتی وضعیت شرکت 
ایران ترانسفو بهبود یافته و خیالمان از این شرکت راحت است.وی با بیان 
اینکه برند و عنوان کارگر باید ارتقا پیدا کند، اضافه کرد: باید روی مفهموم 
عینی کارگر کار شود. این نماینده با اشاره به نقش مهم کارگر در عرصه تولید 

و آبادانی کشور عنوان کرد که تولید مدیون کارگر است.
مهدی صادقی مدیرعامل گروه صنعتی ایران ترانسفو نیز در این برنامه با اشاره 

به مقام کارگر گفت: کارگران افسران جنگ اقتصادی کشورمان هستند.
وی تأکید کرد: امروزه موفقیت های گروه صنعتی ایران ترانسفو مدیون زحمات 

شبانه روزی این قشر زحمت کش است. 
گفتنی است، در پایان مراسم از کارگران های نمونه نیز تقدیر و تجلیل به 

عمل آمد.

موج رسا/معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان گفت: در صورتی که 
شرکت ها در توزیع شیر خشک  کوتاهی کنند اقدامات قانونی لازم انجام خواهد شد. 
محمدجواد میانداری با بیان اینکه در حال حاضر کمبودهایی در تأمین شیر خشک 
در سطح استان مشاهده می شود و مسئولان مربوطه در تلاش هستند تا این مشکل 
را به زودی رفع کنند، اظهار کرد: این کمبودها نگرانی هایی را در میان والدین ایجاد 
کرده است. وی با بیان اینکه در این راستا اطلاعات کامل درباره میزان کمبودها و 
نیازمندی های شیر خشک به مسئولان کشوری اطلاع داده شده است تا در این زمینه 
اقدامات فوری و مؤثری انجام شود، عنوان کرد: بر اساس گزارش ها نوعی کمبود در 
تأمین انواع مختلف شیر خشک در داروخانه ها وجود دارد. این شیر خشک ها شامل 
شیر خشک ویژه نوزادان تازه متولد شده شیر خشک های ویژه برای نوزادان با آلرژی 
به پروتئین گاوی، شیر خشک های غنی شده با ویتامین ها و مواد معدنی برای رشد 
بهینه کودک، و همچنین شیر خشک های مخصوص کودکان دچار مشکلات گوارشی 
است. معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان با اشاره به اینکه برخی از 
این محصولات در دسته شیر خشک های ویژه قرار می گیرند که نیاز به تأمین و توزیع 
دقیق تری دارند تا از بروز هرگونه مشکل بهداشتی و تغذیه ای در کودکان جلوگیری 
شود، بیان کرد: شرکت های مسئول توزیع این اقلام در داروخانه ها موظف هستند که 

به طور منظم تأمین کالاهای مورد نیاز را انجام دهند.

سرپرست جدید فرمانداری خدابنده 
معارفه شد

نماینده زنجان و طارم در مجلس در آیین تقدیر
 از کارگران مطرح کرد؛

تولید؛ مدیون کارگر است

معاون غذا و داروی علوم پزشکی زنجان عنوان کرد:

برخورد قانونی با شرکت های متخلف
 توزیع شیرخشک

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 
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ابوالحسن داوودی کارگردان مطرح سینما؛

مدیرانبایدشهامت»تغییر«داشتهباشند
اعتماد/ حدود شش ماه از روی کار آمدن مدیران سینمایی جدید می گذرد، اگر بخواهیم 
ارزیابی از شرایط این روزهای سینمای ایران داشته باشیم چه تحلیلی باید ارائه بدهیم؟ 
فضا و روحیات سینماگران چطور است؟ چقدر از مشکلات سینمای ایران در این مدت 
برطرف شده و اصلا می توان امیدوار بود که موانع صعب و سخت از سر راه سینماگران 
برداشته شود؟ چقدر مدیران سینما توانسته اند در جهت جلب نظر جوانان گام بردارند؟ 

و مهم تر از همه وضعیت سینمای ایران چگونه است؟
بله از اواخر پاییزسال گذشته می خواستم فیلم جدیدم را شروع کنم، اما کار فیلمسازی 
زمان بر است. به خصوص امثال من که سعی می کنم گزیده کارتر باشم و قطعا نه جزو 
تولیدکنندگان زنجیره ای بازار امروز سینما هستم و نه در ارتباط با مافیای سینما، حتی 
اگر با مهیاترین امکانات و سریع ترین زمان ممکن هم بخواهم کار کنم یک سال و نیم 
تا دوسال تا رسیدن کارم به مخاطبم طول می کشد بنابراین دراین روزها که بحران و 
ابهام در سرنوشت آینده جامعه به اوج خودش رسیده، مثل اکثر سینماگرانی که فیلم 
فله ای هم نمی خواهند بسازند، منتظرم شرایط و آینده اجتماعی / سیاسی کشورمان 
قدری شفاف تر شود تا با اطمینان بیشتری ازتصویر آن یک سال ونیم آینده، کارم را 

شروع کنم.
هزینه ها بالا رفته یا مثل سال گذشته است؟

کجا هزینه بالا نرفته که سینما از آن مستثنا باشد؟ کاملا مشخص است که هزینه ها 
به شکل سرسام آوری بالا رفته. از دوره ای که برای پروانه ساخت اقدام کردیم تا الان 
حتی اگر برمبنای تورم متعارف روز هم بخواهیم حساب کنیم هزینه های فیلم نزدیک 

به دو برابر شده.
با در نظر گرفتن اینکه فیلم اعم از »لو باجت« یا فیلم های » با چهره« یا »بیک 
فیلم  که یک  بود  عنوان شده  دارند،  مجزا  قیمت های ساخت  پروداکشن« 

معمولی بالای 3۰ میلیارد هزینه می خواهد؛ درست است ؟
ممکن است فیلمی با هزینه پایین تر هم ساخته شود، اما بر اساس تولید استاندارد 
و میانگین اگر در زمستان گذشته رقم 40 میلیارد بودجه معمولی برای یک فیلم 
محسوب می شد، در شرایط حاضر اگر تهیه کننده ای بخواهد با همان استاندارد و بر 
مبنای میانگین سینمای ایران بسازد که هویت و تازگی ای هم برای مخاطب داشته 

باشد، باید رقم های بالاتری هزینه کند.
جناب داودی با روی کار آمدن دولت آقای پزشکیان و همین طور مدیران 
جدید سینما قریب به شش ماه می گذرد. تحلیل شما از شرایط این روزهای 

سینما چیست؟
اگر معیارمان را تشخص، خصوصیات انسانی و اصولا خوبی و بدی آدم ها بگذاریم، در 
شرایط حاضر با آدم های محترم تری رو به رو هستیم، ولی اگر بخواهیم راجع به سینمای 
ایران و لزوم »تغییرات اساسی « در مدیریت این سینما، نگاه و تعمق داشته باشیم، باید 
بگویم با بررسی انبوه مشکلاتی که سینمای ایران در طول این سال ها داشته و به روی 

هم انبار شده، به روز شدن و تغییر مسیر لازم این سینما را هنوز نمی بینیم.
درگذشته و در دوره های مختلف مدیریتی با نوعی از مدیریت دولتی ایستا روبه رو 
بودیم که در یک مدار سینوسی کم تحرک طی مسیر می کرد و نه خیلی به اضمحلال 
ایده آل نزدیک می شد. در دولت کنونی هم در یک سال  نه به شرایط  می رسید و 
گذشته غیر از اینکه رابطه بین مدیریت دولتی و دست اندرکاران سینما نسبت به آنچه 
در گذشته شاهد بودیم احترام آمیز تر شده، یعنی اینکه احترام بیشتری به کف حقوق 
سینماگرها گذاشته می شود، غیر از این نمی توانم نشانه های خیلی شاخصی ببینم که 
در این دولت اتفاقی افتاده باشد که با توقع »تغییرات« در سطح جامعه همخوان باشد و 
فاصله خوانش مردمی و حکومتی را به شکل آشکاری کم کرده باشد، یعنی حرکت رو 
به جلوی اساسی شکل گرفته باشد که بتوانیم به آن امیدوار باشیم یا فاصله ای که بین 

دولت و سینماگر ها با نگاه متفاوت از هم به وجود آمده را پر کند.
به این نکته اشاره کردید که... به نظر می آید برای پر کردن چنین فاصله ای نیاز به زمان 
زیادی باشد. ببینید متاسفانه آنچه من به عنوان یک سینماگر شاهدش هستم رابطه 
علت و معلولی بین یک دولت مقبول که مردم و سینماگران منبعث ازمردم قبولش 
داشته باشند با سینماگرانی که متقابلا با حس اعتماد دوطرفه ای که نیاز اصلی تغییر 
است، قواعد و الزامات حکومتی را پذیرفته باشند، شاید کمی بهتر شده باشد، اما اتفاق 
مهمی در آن نمی بینیم که من بخواهم به عنوان ویژگی برجسته و متمایز از آن یاد کنم 

و بگویم این دوره با دوره های دیگر فرق اساسی دارد.
البته روحیه جمعی سینماگران بسیار بهتر شده و سینماگران برای ساخت 

فیلم تلاش می کنند. نظر شما چیست؟
ویژگی شاخص این دوره این است که با آدم های محترم تر و قابل قبول تری در عرصه 
مدیریت دولتی روبه رو هستیم. طبعا هرجور مشکل هم وجود داشته باشد و هرچقدر هم 
که دست و بال شان بسته باشد از آنها بی تفاوتی و بی احترامی نمی بینیم. به عنوان نمونه 
عرض کنم وقتی آدم ها را با هم مقایسه می کنم، می بینم در خیلی موارد تفاوت های 

آشکاری وجود دارد بین آدم هایی که قبلا روی همان صندلی نشسته بودند با مدیرانی 
که الان نشسته اند، با کمال تاسف باید بگویم که ما در طول سال های گذشته بیشتر از 
هر چیزی و به عنوان یک »حق اولیه« خواهان این بودیم که به ما سینماگران احترام 
حداقلی در رد قانونی تحمیل خواسته های دولتی، سانسور، ونظارت حاکمیتی گذاشته 
شود، خیلی وقت ها بوده این مساله آنقدر سینماگرها را درگیر کرده که وقتی حالا 
اندکی از این احترام نسبی را احساس می کنند امیدوارتر می شوند و به نظرشان می آید 
که احتمالا بهتر از گذشته می توانند کار کنند. اما منظور من آن تحول اساسی است 
که در یک دولت ایده آل تر باید فاصله بین دولت و حاکمیت با سینماگران را پر کند 
و مسوولیت متقابل را به وجود بیاورد. ما سینماگران در دوره های گذشته با بیشترین 
چیزی که روبه رو بودیم و مسوولان دولتی هم خودشان را الزاما مامور به اجرای آن 
می دانستند، این باورشان بود که انگار این دولتیان فقط مسوول »نهی« هستند نه 
»اثبات« انگار فقط مسوول این هستند که تولیدکنندگان اندیشه را از آنچه می خواهند 
بگویند و فکر کنند، باز بدارند واز ارتباطی که می خواهند به وجود بیاورند نهی کنند و 
هرچقدر این دایره را کوچک تر و به خیال خودشان امن تر )گاهی هم البته امنیتی تر( 
درآورند، در کارشان موفق تر هستند! این ذات آن چیزی بوده که در رابطه دولت ها 
)معاونت ارشاد و سازمان سینمایی( با سینماگران برقرار بوده و همیشه سینماگران در 
تلاش بودند هویت خودشان را ثابت کنند و البته نیازشان را به ارتباط سالم و فعال 
نشان بدهند. هر جایی که این اتفاق نیفتاده آن زمانی بوده که سینماگران از حاکمیت 
فاصله گرفتند و قواعد و ارتباط شان را نفی کردند چه در مقابل سانسور و چه در تعریف 
مسوولیت متقابل با دولت و حتی تقابل با آنها از روش های دیگری استفاده کردند. 
این مشکل در تمام این سال ها وجود داشته و طبعا انتظار من سینماگر از یک سری 

آدم های مهم تر این است که تغییرات اساسی هم در دوران آنها شکل بگیرد.
تغییر اساسی به چه معنا؟

به این معنا که این مساله که تنها به دولت مربوط نمی شود و هم مشکل صنف است و 
هم دولت، مربوط است به تعریف و قبول حقوق متقابل سینماگرها در جایگاه خودشان 
و جایگاه حقوقی و اجتماعی دولت . یعنی همان قدر که ما سینماگرها این را بفهمیم 
در حکومتی که همه چیزش مطابق سلیقه ما نیست چگونه می توانیم به قواعد و قوانین 
درست الزام داشته باشیم و آنها را رعایت کنیم و در عین حال می توانیم مسوول کیفیت 
استاندارد کارهایمان هم باشیم. یعنی این مسوولیت به گونه ای باشد که به طرف مقابل 
کمک کند تا از بسیاری قواعد دست پاگیر خودش دست بکشد و خودش آنها را مزاحم 

ارتباط مسوولانه تلقی کند و آنها را از میان بردارد.
مثال می زنید؟

در یک جامعه متمدن چراغ قرمز سر چهارراه یک پالس لازم الاجرای قانونی است، اما 
اگر قانونگذار خود را ملزم بداند که برای محکم کاری و زهرچشم گرفتن برای اجرای 
قانون چند پلیس با باتوم هم بگذارند سر چهارراه که هر کسی از چراغ قرمز رد شد 
با باتوم توی سرش بزنند، طبعا اولین چیزی که از این رابطه و قاعده متمدنانه حذف 
می شود این است که جامعه هیچ الزام مسوولانه ای پیدا نمی کند که وظیفه دارد که 
قانون را رعایت کند . یعنی عملا نفی کردن قانون دراین شرایط به فضیلتی تبدیل 
می شود که هر کسی بتواند از باتوم ها در برود حق دارد که نه تنها آن را نادیده بگیرد، 

بلکه هوشمند و زرنگ هم تلقی شود که توانسته از محدودیت های زورکی عبور کند .
در سینما مصداق می زنید؟

ببینید قواعد و قوانین دولتی امروز ما غالبا بر اساس فهم 40- 30 سال پیش اجرا 
می شود. طبعا این قوانین فهم درستی از جامعه امروز ما ندارد.اصولا این سوال مطرح 
است که چرا در سینمای ایران گسست به وجود آمده؟ چرا سینمای زیر زمینی آنقدر 
با تصاعد هندسی و نه حسابی درحال گسترده شدن است؟ اینکه چرا ذات سینمای 
غیرقانونی و ساختن فیلم زیرزمینی و هرگونه امر غیرقانونی دیگر به فضیلت تبدیل شده 
!؟تحلیل و چرایی آن در وهله اول به عهده دولت است و خود دولت باید بفهمد چرا در 
بسیاری از امورقادر به درک فیلمسازان امروزش نیست و چگونه می تواند خودش را با 
مناسبات امروز جامعه همراه کند تا بتواند ضرورت فیلمسازی زیرزمینی را بفهمد و با 
تفکر فیلمسازان زیر زمینی به نقطه ای برسد که همدیگر را درک کنند. اگر این اتفاق 
بیفتد خیلی از قواعد و قوانین مزاحم خود به خود حذف می شوند و خود به خود اثرشان 
را ازدست می دهند. می فهمند که الان هم این قوانین به کلی اثرشان را از دست داده اند 
و به قوانین مزاحم تبدیل شده اند. و اینکه دیگر به این قواعد نیازی نیست. این موضوع 
تنها با درایت چند آدم که مقطعی یا تصادفی سرکار می آیند صورت نمی گیرد، بلکه 
قاعده، رویکرد و اراده حاکمیتی است که باید اصلاح شود. یک سازمان یا نهاد ی که 
قواعد و قوانینش از مرز کهنگی هم عبور کرده الزاما باید اصول بنیادیش مورد بازبینی 
و تحلیل قرار بگیرد که چطور می تواند با مردم و سینماگرها رفیق باشد چظور می تواند 
آنها را به گونه ای قانونمند کند که درمقابل احترام به نظر سینماگر، به نظر قاعده مند 

و به روزدولت )سازمان سینمایی( هم باید از طرف سینماگر احترام گذاشته شود .

صحبت های شما یعنی به روزرسانی بسیاری از قوانین بر اساس تحلیل جامعه شناسی...
اگراین اتفاق بر مبنای تحلیل درست » مسوولیت متقابل« بیفتد خود به خود نیاز دولت 
و حاکمیت به بسیاری از قوانین که امروز متروکه شده اند و متعلق به گذشته اند اما 
همچنان بر لزوم اجرای آن پافشاری می شود و همچنان به زور اتفاق می افتد و ربطی به 

محترم بودن یا محترم نبودن مامور اجرای آن هم ندارد، پایان می دهد.
به عنوان مثال ما وقتی داریم درباره قوانین پروانه ساخت فکر می کنیم. از خودمان 
می پرسیم که در طول چهار دهه گذشته چقدر در قوانین پروانه ساخت تحول ایجاد 
شده ؟ آیا این را حس نمی کنیم که این قانون نسبت به 10 یا 20 سال پیش چقدر کم 
اثرتر شده و معنا و مفهوم خودش را از دست داده؟ چقدر بودن و نبودنش مفید هست 
یا نیست؟ الان واقعا می دانیم در لزوم همین قاعده یک تزلزل اساسی به وجود آمده، 
ولی چه کنیم که قانون است و مامور دولتی باید آن را اجرا کند! البته اگر بخواهیم 
منصفانه تر حقوق سینماگرها را هم در نظر بگیریم می شود در نهایت به شکلی اجرا 
کنیم که کمترمانع تضییع حقوق فیلمساز شود. این امر کم و بیش الان هم اتفاق 
می افتد، اما بحث من فراتر از کارنامه مدیران خاص است که شهامت تفسیر به فایده 
قوانین دست و پیگیر را دارند. بحث من کارنامه یک سازمان بزرگ است که مستقیما به 
عنوان نماینده دولت رابط بین حاکمیت و جامعه سینمایی است و در این رابطه به دلیل 

سلطه همه جانبه همین قوانین جایگاه خودش را فشل و متزلزل می بیند.
به نظر می رسد چنین برنامه ریزی نیاز به گذشت زمان است چون تغییر و تحول را 

به سادگی، قابل پذیرش نیست . مستحضر هستید که با فستیوال کوچه چه کردند.
نکته مهم همین جاست؛ بارزترین وجهی که از مدیریت دولتی که تابه حال به غلط، فقط 
و فقط زیرمجموعه و امر بر مدیریت حاکمیتی تلقی شده، می توان انتظار داشت، این 
است که درایتی وجود داشته باشد که این نیاز به تغییر اساسی در جامعه  را به گونه ای با 
حاکمیت جا بیندازد که تبدیل به ضد خودش نشود. به شورش و بلوا نینجامد، معنایش 
این نباشد که اگر دولت با خواست منطقی و قابل دفاع جامعه همراه شد با حاکمیت 
زاویه دارد. این طور فکر نشود که این دولت آمده و اگر می خواهد کهنگی خودش را 

درمان کند الزاما می خواهد قواعد را برهم بزند و اعتراض به وجود بیاورد .
بارزترین درک مدیریت این است که لزوم »تغییر اساسی« را حداقل دراین حیطه 
خاص برای حاکمیت به گونه ای جا بیندازد که حاکمیت هم احساس خطر نکند و هم 
بیشترین نفع را برای سینماگری به وجود بیاورد که می خواهد در کارش مسوول باشد و 
خودش می خواهد اداره خودش را به عهده بگیرد و نیاز به امر و نهی کسی نداشته باشد.

صنوف در این باره نظرشان چیست؟
به نظرم در این باره نباید یک طرفه قضاوت کنیم، به نظر می رسد این نقصان و کهنگی 
قواعد که بدنه دولت و سازمان سینمایی را دچار رخصت کرده، کم و بیش در صنف 
هم وجود دارد، معتقدم هم خانه سینما و هم اصناف سینمایی نیاز به تعریف قوانین 
جدید دارند که بتوانند در حفظ حقوق حقّه سینماگران موثر، تعیین کننده و به تبع 
آن فراگیر باشند . آنچه الان در شیوه مدیریت و تأثیرگذاری مدیریت خانه سینما و 
اصناف سینمایی می بینیم در وهله اول این است که » شامل همه دست اندرکاران شان 
نمی شوند.« ممکن است بر اساس تعصبی که نسبت به حرفه مان داریم پاره ای نواقص را 
در آنها نبینیم، اما اگر بخواهیم منصفانه نگاه کنیم واقعا باید گفت صنف هم مشکلات 
خاص خود را دارد، صنف هم نتوانسته خودش را در جایگاهی قرار بدهد که بتواند 
جای بسیاری از امر و نهی ها و بکن و نکن هایی که دولت بر اساس قوانین همچنان 
کهنه اش می کند را بگیرد و آن را تبدیل به آزادی رفتار و گفتار قانونمند کند و از نقش 

»نهی کننده« دولت بکاهد و نقش »مسوولانه« سینماگر را افزایش دهد. 

پیش بینی های  براساس  که  است  نفر  میلیون  از 114  بیش  مصر  جمعیت  ایرنا/ 
کارشناسان گردشگری اگر فقط 2 درصد به ایران سفر کنند و هر مسافر تنها یک هزار 

دلار هزینه سفر کند، سالانه 2 میلیارد دلار برای کشور ارزآوری خواهد داشت.
در سال 1402 بخش خصوصی در راستای احیای روابط تهران و قاهره پس از چهار 
دهه برای تبادل گردشگر با همتایان خود تفاهمنامه ای را منعقد کردند که به دلایل 
مختلف به نتیجه نرسید، با توجه به تناسبات دینی، تمدنی و فرهنگی مشترک بین 

دو کشور برقراری ارتباط می تواند باعث توسعه کشورها شود.
اکنون عزم دولتمران و بخش خصوصی برقراری ارتباط بین دو کشور است، هرچند 
شهروندان مصری می توانند بدون دریافت روادید به مدت 20 روز به ایران سفر کنند. 
احمد عیسی وزیر گردشگری مصر هم در فروردین سال 1402 در یک نشست 
خبری اعلام کرد که به شهروندان چین، هند، ترکیه، ایران، مراکش و الجزایر ویزای 
گردشگری می دهد و تاکید کرده بود که شهروندان ایرانی تنها از طریق شرکت های 
گردشگری می توانند وارد مصر شوند و براساس آن اظهارات و تایید رئیس دفتر 
حافظ منافع ایران در قاهره، سفر شهروندان ایرانی به »جنوب سینا« و »شرم الشیخ« 

محدود بود.
سیدرضا صالحی امیری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی جمهوری 
اسلامی ایران، امروز 15 اردیبهشت سال 1404 برای شرکت در چهارمین نشست 
وزرای گردشگری دی هشت وارد قاهره شده است. این سفر نه تنها تداوم بخش روابط 
فرهنگی تهران و قاهره در مسیر عقلانیت و هم گرایی است، بلکه می تواند سرآغازی 
برای فصلی نوین در مناسبات منطقه ای ایران، بر پایه اعتماد، تمدن و تعامل نخبگانی 

باشد.
گروه هشت کشور اسلامی در حال توسعه )D-8(، گروهی اقتصادی متشکل از هشت 
اندونزی،  ایران، ترکیه، پاکستان، بنگلادش،  کشور در حال توسعه اسلامی شامل 
مالزی، مصر و نیجریه است. مجموع جمعیت این هشت کشور حدود 1٫2 میلیارد یا 
60 درصد کل جمعیت مسلمانان و همچنین نزدیک به 13 درصد کل جمعیت جهان 
است که این بستر جمعتی می تواند فرصت های بسیاری را برای صنعت گردشگری 
فراهم کند. این درحالی است که مهمترین بناهای تاریخی جهان در این مناطق وجود 
دارد. با توجه به ویژگی های تمدنی و جاذبه های گردشگری تاریخی و فرهنگی، روابط 
گردشگری با مصر حتما یکی از فرصت های جذاب میان ملت های دو کشور است. 
هرچند گردشگری ایران و مصر چند سالی است میان فعالان حوزه گردشگری و علاقه 
مندان به سفر مطرح شده و بخش خصوصی مذاکراتی را با همتایان مصری خود آغاز 

کرده است ولی همچنان گره ای است که گشوده نشده است.
اگر چه به ظاهر منعی برای توسعه روابط تجاری و همکاری بخش خصوصی ایران با 
مصر وجود ندارد و مذاکرات در سایه نظارت و اطلاع دستگاه های دولتی مرتبط انجام 
می شود، اما رسمیت بخشیدن به آغاز روابط گردشگری دو کشور منوط به تصمیم 

سیاسی و دیپلماتیک تهران-قاهره است.
حرمت الله رفیعی رئیس انجمن دفاتر خدماتی مسافرت هوایی و جهانگردی ایران به 
نمایندگی از بخش خصوصی در سال 1402 مقدمات و مذاکراتی را برای همکاری 
بخش خصوصی آغاز کرده بود. وی در این خصوص در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار 
داشت: به دعوت همتای خود دوبار به مصر دعوت شدم، دور اول مذاکرات در شرم 
الشیخ شهر ساحلی در نوک جنوبی شبه جزیره سینا در مصر جایی که تمام مراسم 
ها و برنامه های رسمی این کشور در آنجا برگزار می شود، انجام شد اما مذاکرات 
دوم به درخواست بنده در قاهره برگزار و بعد از مطرح شدن دغدغه های دو طرف با 
ملاحضات مورد نظر تفاهمنامه همکاری برای تبادل گردشگر منعقد شد. بعد از مکان 

های تاریخی، مذهبی و بازار مصر دیدن کردم.
وی افزود: بعد از انعقاد قرارداد وزارت امور خارجه وقت ایران اصل توافقنامه و سفر 
را تکذیب و به بنده اعلام کردند چرا بخش خصوصی به این بحث ورود پیدا کرده 
است در صورتی که قبل از سفر به مصر موضوع را در یک جلسه با همتایان خود و 
مسئولان دولتی مطرح کرده بودم و در این زمینه به تفاهم رسیده بودیم اما مشکلات 

دیپلماتیک همچنان وجود داشت.
رفیعی با بیان اینکه، اکنون صالحی امیری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی آن تفاهمنامه را با خود به مصر برده است، ادامه داد: بین ایران و مصر تناسبات 
دینی، تمدنی و فرهنگی وجود دارد و باید روابط بین دو کشور برقرار شود. یکی 
مقامات عمان که خدمت رهبر معظم انقلاب رفته بودند و ایشان فرمودند »باید با 
کشورهای اسلامی رابطه برقرار کنیم«، روز گذشته نیز بر این موضوع تاکید کردند. 

برقراری ارتباط بین ایران و مصر خواست حاکمیت، دولت و بخش خصوصی است.
۲ میلیارد دلار فرصت گردشگری مصریان به ایران

رئیس انجمن دفاتر خدماتی مسافرت هوایی و جهانگردی ایران گفت: جمعیت مصر 
بیش از 114 میلیون است و اگر 2 تا 5 درصد این جمعیت به ایران سفر کنند سالانه 
بیش از 2 تا 5 میلیون و 500 هزار گردشگر فقط از مصر وارد کشور خواهد شد. این 
در حالیست که هر گردشگر خارجی حداقل یک هزار دلار ارز وارد کشور می کند و 
اگر سالانه فقط دو میلیون گردشگر از مصر وارد کشور شود می توان انتظار دو میلیارد 

دلار ارزآوری را داشت.
رفیعی افزود: مصریان بدون روادید و با کمترین هزینه می توانند وارد کشور شوند اما 

چون روابط بین دو کشور برقرار نیست ملاحظاتی وجود دارد.
وی با بیان اینکه به خاطر مسائل سیاسی در هر دو کشور سفارت خانه وجود ندارد 
و هر دو دفتر حافظ منافع دارند، افزود: اکنون ویزا برای گردشگران ایرانی به سختی 
صادر می شود و چون پرواز مستقیم وجود ندارد آنها باید اول به ترکیه، دبی، دوحه یا 

عراق رفته و بعد با یک پرواز دیگر به مصر سفر کنند.

ویستا/ جامه گرمی به عنوان زنی ایرانی در نقش سولیست ویلن کلاسیک، همراه با 
ارکستر سمفونیک پسیفیک در ایالت کالیفرنیا آمریکا روی صحنه رفت. این اجرا در 
چهارچوب کنسرت نوروزی این ارکستر و با رهبری کارل سنت کلیر )رهبر سرشناس 
موسیقی کلاسیک( برگزار شد. کارل سنت کلیر که سابقه همکاری با هنرمندانی 
چون جاشوا بل، یو یو ما، فیلیپ کوئینت و کیهان کلهر را در کارنامه خود دارد، در این 
کنسرت با همکاری گروه موسیقی شمس، مجموعه ای از آثار الهام گرفته از موسیقی 
ایرانی را با حضور بیش از سه هزار مخاطب اجرا کرد. در بخشی از این برنامه، تینا 
جامه گرمی به عنوان تکنواز ویلن، قطعه ای با عنوان »قصه ی دختر ایران« را اجرا کرد. 
این اثر را تینا جامه گرمی بر اساس آهنگی از تهمورس پورناظری برای ویولن و ارکستر 
سمفونیک آهنگسازی و تنظیم کرده است.جامه گرمی درباره این اجرا می گوید: »به 
عنوان یک ایرانی و ویلنیست، باعث افتخار من بود که چنین تجربه ای در سطح جهانی 
داشتم. اینکه ارکستر پسیفیک و رهبری چون کارل سنت کلیر قطعه ای را که خودم 

نوشته بودم اجرا کردند، تجربه ای هیجان انگیز و توصیف ناپذیر برای من بود.«
تینا جامه گرمی پیش از این به عنوان کنسرت مایستر و سولیست با ارکسترهایی 
همچون ارکستر سمفونیک تهران، ارکستر فیلارمونیک ایران و ارکستر ملی ایران 
بنیان گذار کوارتت شهرزاد است؛ کوارتتی که  او همچنین  است.  همکاری داشته 
تاکنون علاوه بر اجرای کنسرت در ایران و حضور در فستیوال های بین المللی، آثاری 
را با همکاری آهنگسازان برجسته ای چون شهرداد روحانی، محمدسعید شریفیان، 
منتشر  کیهانی  کارن  و  صاحب نسق  کیاوش  خیام،  هوشیار  پورناظری،  تهمورس 

کرده اند.

هنرمند زن کشورمان
 »قصه  دختر ایران« را برای جهان نواخت

آیا گره گردشگری ایران و مصر باز می شود؟
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برابر رای شماره... 140360327009001400..... هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم رقیه مرسلی هیدج فرزند 
محمود بشماره شناسنامه 6117 صادره از در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 9۵11.31 متر مربع مخروز و مجزا شده از پلاک 
70 اصلی واقع در زنجان بخش 3 حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی)غریبعلی اقامیرزایی(محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/02* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/17

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002032۵62 مورخه 
1403/11/30 کلاسه 1۵60-1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم فاطمه صالحی فرزند آیت اله شماره شناسنامه 
10702 صادره از ابهردرششدانگ اعیانی و76/۵ شعیر عرصه یک قطعه باغ به مساحت 31۵6/10 مترمربع از پلاک 3۵ اصلی 
واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر روستای قلعه حسن آباد( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا 
به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. 
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002041321 مورخه 
1403/12/14 کلاسه 0٨17-1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای عباس ربی فرزند ذکراله به شماره شناسنامه 1٨ 
صادره از در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 1166/99 مترمربع از پلاک 1 فرعی از 121 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان 
)باغات شناط( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 
1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات اول /دوم موضوع موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر بخش سه زنجان تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم 
مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.* 1-برابر رای شماره140360327002039۵01 مورخه 1403/11/29 مالکیت آقای سیفعلی شهبازی دوتپه علیا 
فرزند همتعلی به  شماره شناسنامه 13300 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 12۵1/26 مترمربع از پلاک 1914 فرعی از 1اصلی واقع 
در ابهر بخش سه زنجان )ابهر جاده نورین روبروی موتور خانه راهک( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین  مشاعی کلاسه 1٨77-1403* 2-برابر رای 
شماره140360327002039۵03 مورخه 1403/11/29 مالکیت آقای سیفعلی شهبازی دوتپه علیا فرزند همتعلی به شماره شناسنامه 13300 صادره از 
ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 1۵32/2٨ مترمربع از پلاک 1914 فرعی از 1اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر جاده نورین روبروی موتور 

خانه راهک( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی کلاسه 1403-1٨76
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002040443 مورخه 1403/12/09 
کلاسه 3644-1402 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم فریده جمالی فرزند ابوالحسن به شماره شناسنامه 4672 صادره از 
ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 74٨2/1٨ مترمربع از پلاک 19۵0 فرعی از 122 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )شناط 
بالاتر از ایستگاه راه آهن( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به 
فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17

 برابر رای شماره .... شماره : 140360327009007112هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / خانم عظیم عسگری به شناسنامه شماره 769 
کدملی 61۵99٨36۵2 صادره فرزند حمداله و آقای / خانم کریم عسگری به شناسنامه شماره 9٨39 کد ملی 61۵96730۵1 صادره فرزند حمداله 
و آقای / خانم نعیم عسگری به شناسنامه شماره 440003۵999 کدملی 440003۵999 صادره فرزند حمداله و آقای / خانم رحیم عسگری به 
شناسنامه شماره 7611 کدملی 61۵96۵2044 صادره فرزند حمداله بالسویه در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 32۵7/19 متر 
مربع از پلاک شماره 70 اصلی واقع در زنجان بخش 3 حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی)عبدالباقی آقا میرزایی و احمد ملک 
محمدی و سایر مالکین مشاعی( محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاکتاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/02* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/17 سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک



۵۵روز��چهار شنبه   ۱۷   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۴۵

ظاهر  مصنوعی«  »هوش  سامانه های  در  معمولاً  غیرمنطقی  گرایش های  ایسنا/  
می شوند و مفید بودن آنها را زیر سوال می برند. اگرچه انسان  و »هوش مصنوعی« 
بسیار متفاوت فکر می کنند، تحقیقات جدید نشان داده است که »هوش مصنوعی« 
گاهی اوقات به اندازه انسان غیر منطقی تصمیم می گیرد. به نقل از ال اس، در نیمی 
 )ChatGPT(»از سناریوهای بررسی شده در یک مطالعه جدید، »چت جی پی تی
بسیاری از رایج ترین »سوگیری های«)biases( تصمیم گیری انسانی را از خود نشان 
 cognitive(»داد. این نتایج، اولین یافته های مرتبط با رفتار »سوگیری شناختی
biases( شناخته شده در روانشناسی انسان در »چت جی پی تی« است. نویسندگان 
این مقاله، از پنج موسسه دانشگاهی در سراسر کانادا و استرالیا، روی دو »مدل زبان 
آنها  کردند.  آزمایش  می کنند،  پشتیبانی  را  »چت جی پی تی«  که   )LLM(»بزرگ
کشف کردند که »هوش مصنوعی« برخلاف سازگاری زیاد در استدلال خود در برابر 
نقص های انسانی مصون نیست. به گفته محققان، اینچنین سازگاری، هم اثرات مثبت 
و هم اثرات منفی دارد. »یانگ چن«)Yang Chen( نویسنده ارشد این مطالعه و 
استادیار مدیریت عملیات در »دانشکده بازرگانی ایوی«)Ivey( گفت: مدیران در 
استفاده از این ابزارها برای حل مشکلاتی با راه حل واضح و فرمولی مشخص، بیشترین 
منفعت را خواهند داشت، اما اگر کاربران از آنها برای تصمیمات ذهنی یا ترجیحی 
استفاده می کنند، بهتر است با احتیاط عمل کنند. این مطالعه »سوگیری های انسانی« 
شناخته شده از جمله »خطرگریزی«)risk aversion(، داشتن اعتماد به نفس 
بیش از حد و »اثر برخورداری«)endowment effect( را درنظر گرفت و آنها را 
در دستورالعمل های داده شده به »چت جی پی تی« اعمال کرد تا ببیند آیا در همان 

تله هایی که انسان ها گرفتار می شوند، قرار می گیرد یا خیر.
»خطرگریزی« به معنای ترجیح پذیرش خطر کم تر و جلوگیری از خطر غیر ضروری 
است. »اثر برخورداری« نیز نوعی سوگیری عاطفی است که باعث می شود افراد چیزی 

را که دارند بسیار با ارزش تر از ارزش واقعی آن تصور کنند.
دانشمندان از »مدل های زبان بزرگ« سوالات فرضی برگرفته از روانشناسی سنتی و 
در زمینه تجارت در دنیای واقعی مانند مدیریت موجودی یا مذاکرات تأمین کنندگان 
پرسیدند. هدف آنها این بود متوجه شوند که آیا »هوش مصنوعی« »سوگیری های 

انسانی« را تقلید می کند یا خیر.  آنها همچنین قصد داشتند که متوجه شوند آیا 
این مدل ها هنگام پرسیدن سوالات از حوزه های مختلف تجاری هم این کار را انجام 
می دهند یا خیر. یکی از »مدل های زبانی بزرگ« موسوم به »GPT-۴« در پاسخ 
به مسائلی با راه حل های ریاضی واضح، عملکرد بهتری نسبت به مدل دیگر با نام 
»GPT-۳.۵« داشت و اشتباهات کمتری در سناریوهای احتمال و منطق محور نشان 
داد، اما در شبیه سازی های ذهنی مانند انتخاب یک گزینه پرخطر برای دستیابی به 
سود، این چت بات اغلب ترجیحات غیرمنطقی را که انسان ها تمایل به نشان دادن آن 

دارند، انتخاب می کرد.
محققان گفتند: »GPT-۴« حتی از انسان ها نیز تمایل قوی تری برای قطعیت نشان 
می دهد. این موضوع تمایل »هوش مصنوعی« به نتایج ایمن تر و قابل پیش بینی تر 
هنگام انجام وظایف مبهم اشاره دارد. مهمتر از همه، رفتارهای چت بات ها در واکنش 
به سوالات در مسائل روانشناختی انتزاعی و فرآیندهای تجاری عملیاتی، عمدتاً پایدار 

باقی ماند.
این مطالعه نتیجه گرفت که »سوگیری های« نشان داده شده تنها محصول مثال های 

حفظ شده نیستند و  بخشی از نحوه استدلال »هوش مصنوعی« هستند.
 »۴-GPT« یکی از نتایج شگفت انگیز این مطالعه، تقویت خطاهای انسانی توسط
است. دانشمندان گفتند: در »سوگیری تأییدی«)confirmation bias(، مدل 
»GPT-۴« همیشه پاسخ های سوگیرانه می داد. همچنین این مدل تمایل بیشتری 
به »مغالطه  دست داغ«)hot-hand( نسبت به »GPT ۳.۵« نشان داد. »مغالطه  
دست داغ« یکی از »سوگیری های شناختی« است که به این باور غیرمنطقی اشاره 
دارد که وقتی ما در یک بازی وابسته به شانس، چند دست پشت سر هم می بریم یا 
می بازیم، به اصطلاح داغ یا سرد می شویم و تصور می کنیم که این برد یا باخت پیاپی 
قرار است همچنان ادامه پیدا کند. در حالی که همچنان بر اساس علم احتمالات، هیچ 
چیزی تغییر نکرده و شانس برد ما درست مانند دفعات قبل است. بر خلاف مدل ها، 
»چت جی پی تی« موفق شد از برخی از »سوگیری های« رایج انسانی از جمله »غفلت 

 Sunk Cost(»و »مغالطه  هزینه غرق شده )base-rate neglect(»از نرخ پایه
Fallacy( اجتناب کند.

»غفلت از نرخ پایه« به معنای اعتماد و پذیرش موارد خاص و نادیده گرفتن آمار و 
اطلاعات موجود در هنگام استدلال کردن است.

»مغالطه هزینه غرق شده« نیز زمانی رخ می دهد که شخص فقط به این دلیل به تصمیم 
خود پایبند است که پول قبلا خرج شده است و نمی خواهد احساس کند که آن را هدر 
داده است. به گفته پژوهشگران، »سوگیری های« شبه انسانی در »چت جی پی تی« از 
داده های آموزشی ناشی می شود که شامل »سوگیری های شناختی« و اکتشافی است 

که انسان ها از خود نشان می دهند. این گرایش ها در شرایط خاص، تقویت می شوند.
این تقویت زمانی که انسان پاسخ های محتمل را به پاسخ های منطقی ترجیح می دهد، 
بیشتر می شود. وقتی »هوش مصنوعی« با وظایف مبهم تری روبرو می شود، بیشتر به 

سمت الگوهای استدلال انسانی تا منطق سامانه ای متمایل می شود.
»چن« گفت: اگر یک تصمیم گیری دقیق و بی طرفانه می خواهید، از »چت جی پی تی« 
در حوزه هایی استفاده کنید که میزان اعتماد لازم در حد اعتماد به یک ماشین حساب 

باشد.
با این حال، وقتی نتیجه بیشتر به ورودی های ذهنی یا استراتژیکی وابسته است، 
نظارت انسانی اهمیت بیشتری پیدا می کند. حتی اگر دستورالعمل های کاربر برای 

اصلاح »سوگیری های« شناخته شده باشد.
در  مدیریت  و  انسانی  منابع  دانشیار   )Meena Andiappan(»آندیاپان »مینا 
»هوش  با  می گوید:  مقاله  این  نویسنده  و   )McMaster(»مک مستر »دانشگاه 
این  می گیرد.  مهمی  تصمیمات  که  شود  رفتار  کارمندی  مانند  باید  مصنوعی« 
تصمیم گیری ها به نظارت و دستورالعمل های اخلاقی نیاز دارد. در غیر این صورت، ما 

به جای بهبود تفکر ناقص، آن را در معرض خطر خودکارسازی قرار می دهیم.
 Manufacturing & Service Operations مجله  در  که  یافته ها  این 

Management  منتشر شده است.

سوگیریهایهوشمصنوعیبهاندازهانسانهاست

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابرآرای صادره برابر مصوبه شماره 3270۵/1402 مورخه 1402/02/27 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خدابنده تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل 
آگهی به شرح پلاک های ذیل خریداری از مالک رسمی و یا قرارداد عادی ومبایعنامه لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.    تاریخ انتشار نوبت اول: 1404/02/01      *  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1404/02/17 
   جواد شفیعی - رئیس ثبت و اسناد واملاک خدابنده

                                                                                        
پلاک بخش نام پدر نام ونام خانوادگی  ردیف

۷۱/۱۶8 بخش ۴ محمد حسین علی بیکدلو ۱

۷۱/۱۷5 بخش ۴ محمد حسین علی بیکدلو 2

۷۱/۱۷۴ بخش ۴ محمد حسین علی بیکدلو 3

۷۱/۱۷۶ بخش ۴ محمد حسین علی بیکدلو ۴

۷۱/۱۷۷ بخش ۴ محمد حسین علی بیکدلو 5

۷۱/۱۷3 بخش ۴ محمد حسین علی بیکدلو ۶

۷۱/۱۶۹ بخش ۴ محمد حسین علی بیکدلو ۷

۷۱/۱۷۰ بخش 4 علی احد بیکدلو 8

۷۱/۱۷2 بخش 4 علی احد بیکدلو ۹

۷۱/۱۷۱ بخش 4 علی احد بیکدلو ۱۰

۷۱/۱۶۷ بخش 4 علی احد بیکدلو ۱۱

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
برابرآرای صادره برابر مصوبه شماره 3270۵/1402 مورخه 1402/02/27 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خدابنده تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل آگهی به 
شرح پلاک های ذیل خریداری از مالک رسمی و یا قرارداد عادی ومبایعنامه لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. * تاریخ انتشار نوبت اول: 1404/02/01   *   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1404/02/17 
جواد شفیعی - رئیس ثبت و اسناد واملاک خدابنده

پلاک بخش نام پدر نام ونام خانوادگی  ردیف

۹8/3۱۴ بخش 5 حمزه علی سلطانعلی کچلو ۱

۹۱/52۰ بخش 5 حمزه علی سلطانعلی کچلو 2

۹۰/۱۱۴ بخش 5 حمزه علی سلطانعلی کچلو 3

۹۰/۱۱3 بخش 5 حمزه علی سلطانعلی کچلو ۴

۹۰/۱۱۶ بخش 5 حمزه علی سلطانعلی کچلو 5

۹۰/۱۱۰ بخش 5 حمزه علی سلطانعلی کچلو ۶

۹۱/53۶ بخش 5 حمزه علی سلطانعلی کچلو ۷

۹۱/535 بخش 5 حمزه علی سلطانعلی کچلو 8

معرفیمعرفی

کتابکتاب

خاطرات برهان السلطنه دارایی و آقاخان درامی
کتاب »خاطرات برهان السلطنه دارایی و آقاخان درامی«، به کوشش عنایت الله 
رحمانی و به همت مؤسسه فرهنگی مشکات و انتشارات نگاه معاصر، گنجینه ای 
ارزشمند از تاریخ معاصر زنجان و منطقۀ طارم را در اختیار خوانندگان قرار داده 
است. این اثر، با نگاهی موشکافانه به رویدادهای اجتماعی و سیاسی نیمۀ اول قرن 
بیستم، دو روایت متفاوت؛ ولی مکمل از یک دورۀ پرُ فراز و نشیب را به تصویر 
می کشد. کتاب در دو بخش اصلی سازماندهی شده است که هر یک، نگاهی 

منحصر به فرد به تاریخ این منطقه ارائه می دهند. 

بخش اول، خاطرات برهان السلطنه دارایی، از سوی مرحوم جهانسوز دارایی به 
عنایت الله رحمانی  داده شده است و تصویر کاملی از زندگی پرفراز و نشیب 
او را به نمایش می گذارد. این خاطرات، از شرح حال شخصی برهان السلطنه 
و خانواده اش آغاز شده است و به نقش آفرینی او در رویدادهای مهم سیاسی و 
اجتماعی زنجان، از جمله  مشارکت در حزب توده و دوران پرالتهاب تسلط فرقۀ 
دموکرات آذربایجان بر این منطقه، می پردازد. خواننده با خواندن این خاطرات، به 
طور مستقیم  در جریان  ماجراهای محاکمه و زندانی شدن برهان السلطنه قرار 
می گیرد و با زوایای پنهان این دوران آشنا می شود. علاوه بر این، اشاره های ظریف؛ 
ولی  مهم  برهان السلطنه به رقابت های سیاسی  بین خاندان های تأثیرگذار زنجان 
و دشمنی او با  خاندان ذوالفقاری،  به خواننده  در درک بهتر زمینه های رخدادهای 
سیاسی و اجتماعی آن دوران کمک شایانی می کند. بخش دوم، کتاب، خاطرات 
آقاخان درامی را در بر می گیرد. خاطراتی که مرحومه اختر دارایی  در اختیار آقای 
رحمانی قرار داده است. این بخش، نگاهی متضاد؛ اما مکمل به خاطرات برهان 
السلطنه ارائه می کند. آقاخان درامی در این خاطرات، نه تنها به ماجراهای شخصی 
خود می پردازد، بلکه به طور مفصل به روابطش با  شخصیت های مهم دوران 
خود، از جمله  میرزا کوچک خان و  نهضت جنگل، اعضای هیئت اتحاد اسلام و 
افراد تأثیرگذاری نظیر سردار مقتدر، رشید الممالک و خالو قربان هرسینی اشاره 
می کند.  مهم تر از همه،  دشمنی او با برهان السلطنه در این بخش  با جزئیات 
بیشتری  توصیف شده است و به  خواندن این بخش جذابیت و  اهمیت خاصی  
می دهد. در کنار دو بخش اصلی، پیوستی غنی از تصاویر، اسناد و نشریات مرتبط 
با مضامین کتاب ارائه شده است. این پیوست،  مکمل ارزشمندی برای درک بهتر 
خاطرات دو شخصیت اصلی است. همچنین، پاورقی ها و توضیحات  آقای رحمانی 
در مورد  شخصیت ها و رویدادهای مختلف، درک خواننده را  از  محتوای  کتاب 
به طور قابل توجهی  افزایش می دهد.  در پایان، کتاب »خاطرات برهان السلطنه 
دارایی و آقاخان درامی« بیش از یک مجموعۀ خاطرات است. این اثر،  گزارشی 
مهم  از  تاریخ معاصر زنجان و  منطقۀ  طارم  است که  به  تبیین  رویدادهای  
این  دوران  و  رفع  ابهامات  موجود کمک شایانی می کند. کتاب، نه تنها برای  
پژوهشگران  و  دانشجویان تاریخ، بلکه برای  تمام علاقه مندان  به  تاریخ  معاصر  

ایران،  خواندنی،  ارزشمند و  جذاب  خواهد  بود. 

ایرنا/ معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان 
گفت: هنرستان هنرهای زیبای دختران در استان به منظور برقراری تعادل در ارائه 

آموزش های هنری به گروه های هدف تأسیس می شود.
ابراهیم قاسمی  در مراسم جشن هنر مطهر به مناسبت گرامیداشت مقام معلم 
در هنرستان هنرهای زیبای پسران زنجان به فعالیت های هنرجویان این هنرستان 
اشاره کرد و افزود: پسران این هنرستان در سال های اخیر اقدامات و تلاش های 
خوبی را انجام داده و موفقیت های ارزشمندی داشته اند که نشان دهنده عملکرد 
مثبت این هنرستان است. وی با گرامیداشت سالروز شهادت شهید مطهری)ره( 
و بزرگداشت مقام معلم، اضافه کرد: توسعه جوامع بدون آموزش امکانپذیر نیست 
و باید به این حوزه بیش از گذشته توجه شود. قاسمی با بیان اینکه هنرستان 
هنرهای زیبای پسران زنجان در ابتدا با حضور تعداد اندکی از دانش آموزان شکل 
گرفت، افزود: این هنرستان امروزه در مقایسه با هنرستان استان های دیگر، حرفی 
برای گفتن دارد. وی با بیان اینکه حضور دانش آموزان این هنرستان در المپیاد هنر 
کشور نشان دهنده استعدادهای برتر این هنرستان است، اظهار داشت: هنرمندان 
این هنرستان در بین چهار استان درخشیدند و موجب افتخار استان شدند که 
امیدواریم این روند ادامه یابد. مدیر هنرستان هنرهای زیبای پسران استان زنجان 
نیز ادامه داد:هدف اصلی مجموعه هنرستان هنرهای زیبای پسران تبدیل شدن 
به قطب هنری استان زنجان است. علی مقانلو افزود: هم اکنون این هنرستان در 
رشته های موسیقی، گرافیک، انیمیشن و سینما هنرجو می پذیرد و برای تربیت 

آنها اقدام می کند.

پیش بینی  گفت:  علوم  وزارت  عالی  آموزش  برنامه ریزی  دفتر  کل  مدیر  ایسکانیوز/ 
می شود که هوش مصنوعی تا 10 سال آینده بسیاری از بنیان های آموزش در آموزش 
عالی را تغییر دهد. اگر با این موضوع مواجهه فعالانه داشته باشیم و امکانات را فراهم 
کنیم، کیفیت آموزش عالی به روز می ماند؛ اما اگر امکانات لازم را فراهم نکنیم، احتمالا 

تا 10 آینده با عقب ماندگی مواجه می شویم.
برنامه  درباره  علوم  وزارت  عالی  آموزش  برنامه ریزی  دفتر  کل  مدیر  زاده  نقی  رضا 
وزارت علوم در زمینه ارزیابی وزارت علوم از کیفیت آموزش عالی اظهار کرد: وزارت 
علوم آمارهای دقیقی از شرایط آموزش عالی در کشور دارد. این آمارها شامل نمرات 
آزمون های متمرکز سازمان سنجش، شرایط کدرشته محل ها و اطلاعات همه مقاطع 
تحصیلی کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتری است. برای مثال، اطلاعات دقیقی 
از وضعیت نمرات ریاضی در کشور داریم. به علاوه، بازخوردهای میدانی را از حوزه 
صنعت و اقتصاد دریافت می کنیم. وی افزود: طرح بحث مهارت های نرم شغلی و تدوین 
برنامه درسی مهارتی برای اشتغال پذیری دانشجویان نوعی مواجهه فعالانه با خواست 
واحدهای صنعتی و اقتصادی است. صنایع مکررا اعلام می کردند که ما نیازمند نیروهای 
توانمند و بامهارت هستیم. در برخی موارد توانمندی مهم تر از تخصص است. اصلاح 
کیفیت فارغ التحصیلان آموزش عالی هم نیازمند هماهنگی درون وزارتی و هم نیازمند 

همکاری با نهادهای خارج از وزارتخانه است.

هنرستان هنرهای زیبای دختران
 در زنجان تأسیس می شود

احتمال عقب ماندگی آموزش عالی کشور
 تا ۱۰ سال آینده

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

ارتباط با بخش آگهیبا صدای زنجان همیشه در ارتباط باشید
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تحولنظامهایحقوقیدرمواجههباهوشمصنوعیوبلاکچین
پیشرفت های فناوری در قرن بیست ویکم، ساختارهای اجتماعی، اقتصادی و حقوقی 
را به سرعت دگرگون کرده است. هوش مصنوعی )AI( با توانایی پردازش داده های 
کلان و تصمیم گیری خودکار، و بلاک چین با ویژگی های غیرمتمرکز بودن و امنیت 

بالا، از جمله فناوری هایی هستند که پتانسیل بازتعریف نظام های حقوقی را دارند.
 هوش مصنوعی در حوزه هایی مانند قضاوت پیش بینانه، تحلیل قراردادها و مدیریت 
اسناد حقوقی کاربرد یافته است، در حالی که بلاک چین بستری برای قراردادهای 

هوشمند، ثبت مالکیت و مدیریت هویت دیجیتال فراهم کرده است.   
و  مسئولیت حقوقی  نظیر حریم خصوصی،  چالش هایی  فرصت ها،  این  وجود  با 
تنظیم گری این فناوری ها، نظام های حقوقی را با پرسش های جدیدی مواجه کرده 
است. نظام های حقوقی سنتی، که عمدتاً بر پایه ساختارهای متمرکز و فرآیندهای 
با  فناوری ها  این  پیچیدگی های  به  پاسخگویی  برای  شده اند،  طراحی  دستی 
دشواری هایی روبه رو هستند. در این مطلب تلاش میکنم تا ضمن بررسی این پرسش 
به  چگونگی سارگاری نظام های حقوقی  با این فناوری ها پرداخته و چشم اندازهای 
پیش رو  برای آینده را ترسیم نمایم. هدف از نگارش این مطلب ، تحلیل فرصت ها و 

چالش های این فناوری ها و ارائه راهکارهایی برای تنظیم گری مؤثر است. 
نظام های حقوقی همواره در پاسخ به تحولات اجتماعی و فناوری تکامل یافته اند. بر 
اساس نظریه تکامل حقوقی، قوانین و مقررات برای انطباق با نیازهای جدید جامعه 
تغییر می کنند. همچنین، نظریه تنظیم گری فناوری تأکید دارد که تنظیم گری 
فناوری ها باید تعادلی بین نوآوری و حفاظت از حقوق افراد برقرار کند . در این راستا، 
هوش مصنوعی و بلاک چین به عنوان فناوری های تحول آفرین، نیازمند چارچوب های 

حقوقی نوین هستند.
مطالعات پیشین نشان داده اند که هوش مصنوعی می تواند کارایی نظام های حقوقی 
را از طریق خودکارسازی فرآیندها و تحلیل داده ها بهبود بخشد. بااین حال، مسائلی 
مانند سوگیری های الگوریتمی و مسئولیت حقوقی تصمیمات خودکار چالش هایی 

جدی ایجاد کرده اند. 
افزایش  فناوری در  این  پتانسیل  نیز، تحقیقات نشان دهنده  در مورد بلاک چین 
شفافیت و کاهش فساد هستند، اما فقدان چارچوب های حقوقی بین المللی مانع 

بهره برداری کامل از آن شده است. 
هوش مصنوعی و بلاک چین فرصت های متعددی برای بهبود نظام های حقوقی 

فراهم کرده اند که در ادامه به برخی از آن ها اشاره میکنم:   
فرآیندهای  خودکارسازی  با  مصنوعی  هوش  هزینه ها:  کاهش  و  کارایی  افزایش 
حقوقی، مانند تحلیل قراردادها و بررسی اسناد، زمان و هزینه های اجرایی را کاهش 
داده است. برای مثال، ابزارهای هوش مصنوعی در ایالات متحده برای پیش بینی 

نتایج پرونده های قضایی با دقت بالا استفاده می شوند.  
شفافیت و اعتماد: بلاک چین با ایجاد دفتر کل توزیع شده، امکان ثبت شفاف و 
غیرقابل تغییر مالکیت ها و قراردادها را فراهم می کند. این ویژگی در ثبت املاک و 

اسناد رسمی در کشورهایی مانند استونی موفقیت آمیز بوده است.   
دسترسی به عدالت: هوش مصنوعی از طریق پلتفرم های حقوقی آنلاین، خدمات 
حقوقی را برای افراد کم درآمد قابل دسترس تر کرده است. همچنین، قراردادهای 
هوشمند مبتنی بر بلاک چین امکان اجرای خودکار توافقات را بدون نیاز به واسطه ها 

فراهم می کنند.   
مدیریت هویت دیجیتال: بلاک چین با ارائه سیستم های هویت غیرمتمرکز، امنیت و 

حریم خصوصی افراد را در فرآیندهای حقوقی بهبود می بخشد. 
برای تحول نظام های حقوقی  این فناوری ها  پتانسیل  این فرصت ها نشان دهنده 

هستند، اما بهره برداری از آن ها نیازمند رفع چالش های موجود است. 
با وجود مزایا، هوش مصنوعی و بلاک چین چالش هایی را نیز به همراه دارند که در 

ادامه بررسی می شوند:   
حریم  نقض  خطر  کلان،  داده های  پردازش  با  مصنوعی  هوش  حریم خصوصی: 
خصوصی را افزایش داده است. برای مثال، استفاده از الگوریتم های پیش بینانه در 
سیستم های قضایی ممکن است داده های حساس افراد را در معرض خطر قرار دهد.   
مسئولیت حقوقی: در هوش مصنوعی، تعیین مسئولیت حقوقی برای تصمیمات 
خودکار دشوار است. اگر یک الگوریتم قضایی تصمیم نادرستی بگیرد، مسئولیت آن 
بر عهده توسعه دهنده، کاربر یا خود سیستم است؟ این پرسش همچنان بی پاسخ 

مانده است.   
فقدان تنظیم گری منسجم: بلاک چین به دلیل ماهیت غیرمتمرکز خود، با قوانین 
سنتی سازگار نیست. برای نمونه، قراردادهای هوشمند ممکن است با اصول حقوقی 

سنتی، مانند امکان فسخ قرارداد، در تضاد باشند.   
سوگیری و تبعیض: الگوریتم های هوش مصنوعی ممکن است به دلیل داده های 

این مسئله در  اتخاذ کنند.  تبعیض آمیزی  یا جهت دار، تصمیمات  ناقص  ورودی 
سیستم های قضایی پیش بینانه در برخی کشورها مشاهده شده است.

چالش های بین المللی: ماهیت فراملی این فناوری ها نیازمند هماهنگی حقوقی در 
سطح جهانی است، اما تفاوت های قانونی بین کشورها این امر را دشوار کرده است. 
تدوین  و  حقوقی  نظام های  در  بازنگری  ضرورت  نشان دهنده  چالش ها  این 

چارچوب های تنظیم گری متناسب هستند. 
با توجه به چالشها و مزایا و معایب استفاده از هوش مصنوعی و بلاک چین در 
مسائل حقوقی  به منظور مواجهه  نظام های حقوقی با این فناوری ها،. سه سناریوی 

پیشنهاد میکنم. 
الف( سناریوی تنظیم گری هماهنگ: در این سناریو، کشورهای جهان با همکاری 
یکدیگر می توانند چارچوب های حقوقی بین المللی برای تنظیم هوش مصنوعی و 
بلاک چین تدوین کنند. این امر به افزایش شفافیت و کاهش منازعات حقوقی منجر 
می شود. برای مثال، مقررات مشابه GDPR برای هوش مصنوعی در سطح جهانی 

اجرا می شود.   
ب( سناریوی تشتت حقوقی: در این حالت، نبود هماهنگی بین المللی و تفاوت های 
قانونی بین کشورها، خلأهای حقوقی را تشدید می کند. این سناریو ممکن است به 

کاهش اعتماد به این فناوری ها و افزایش منازعات حقوقی منجر شود.   
ج( سناریوی تسلط فناوری: در این سناریو، پیشرفت سریع فناوری ها از توانایی 
نظام های حقوقی برای تنظیم گری پیشی می گیرد. این امر ممکن است به ظهور 
نظام های حقوقی خودکار مبتنی بر بلاک چین و هوش مصنوعی منجر شود که 

جایگزین نهادهای سنتی شوند.
برای تحقق سناریوی مطلوب )هماهنگی حقوقی(، همکاری بین المللی، آموزش 

حقوقدانان و تدوین قوانین پیش دستانه ضروری است.
در پایان معتقدم هوش مصنوعی و بلاک چین فرصت های بی نظیری برای بهبود 
نظام های حقوقی فراهم کرده اند، اما چالش های آن ها نباید نادیده گرفته شود. این 
فناوری ها می توانند شفافیت، کارایی و دسترسی به عدالت را تقویت کنند، مشروط 

بر اینکه چارچوب های حقوقی مناسبی برای آن ها تدوین شود.   
در همین ارتباط کشورها باید قوانین مشخصی برای تنظیم این فناوری ها وضع کنند 
و در سطح جهانی هماهنگی ایجاد کنند و قضات، وکلا و سیاست گذاران باید با این 

فناوری ها و پیامدهای حقوقی آن ها آشنا شوند.  
تدوین قوانین سخت گیرانه  برای حفاظت از داده ها در کاربردهای این فناوری ها 
ضرورتی اجتناب ناپذیر بشمار می رود و اتخاذ  سیاست های حمایتی برای توسعه 

این فناوری ها در چارچوب های حقوقی طراحی شود.
آینده نظام های حقوقی به توانایی ما در ایجاد تعادل بین نوآوری و تنظیم گری 
بستگی دارد. امیدوارم این مطلب  به عنوان نقطه شروعی برای تحقیقات عمیق تر 

در این حوزه عمل کند.

رضا عسگری
دانشپذیر دکتری حرفه ای کسب و کار مدیریت 

حقوقی دانشگاه تهران

یادداشت
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برنا/  ترک اعتیاد در جامعه سنتی ایران برای بانوان با قضاوت اجتماعی همراه است. 
به عبارت دیگر قضاوت ها، سرزنش ها و نصیحت ها دست از سر بانویی که از اعتیاد 
برگشته؛ برنمی دارد. از همین رو ترک اعتیاد روند سخت تری برای بانوان دارد و همواره 

با فشار روانی همراه است.
بین آمار اعتیاد زنان و مردان، اختلاف فاحشی وجود دارد که ناشی از خویشتن داری 
ذاتی و نظارت بیشتر خانواده بر دختران است؛ با این حال زنان متاهل بیش از دختران 
مجرد در دام اعتیاد گرفتار می شوند که دلیل عمده این آسیب را می توان گرفتاری 

مرد خانواده به اعتیاد دانست.
ملیحه حسینی کارشناس اعتیاد درباره تفاوت ترک اعتیاد بانوان و آقایان در بستر 
کمپ ها به خبرنگار حوزه زنان و خانواده خبرگزاری برنا می گوید: به طور معمول هزینه 
کمپ های بانوان بیشتر از آقایان است. این اختلاف هزینه بابت کمبود مراکز ترک 
اعتیاد بانوان و ارائه خدمات خاص از جمله مراقبت های روانی، ویزیت های پزشکی و 

امنیت بالاتر کمپ است.
بانوان  اعتیاد  نگهبانی های شبانه روزی کمپ های ترک  به  اشاره  با  این کارشناس 
می گوید: با توجه به این که بانوان مصرف کننده از نظر آسیب پذیری اجتماعی در 
معرض خطر هایی از جمله خشونت، سوء استفاده های جسمی یا جنسی و حتی فرار 
از کمپ قرار دارند؛ از همین رو امنیت بیشتری در این مراکز برقرار است. دوربین های 

کنترل شونده نیز از جمله مصادیق امنیت در این مراکز است.
پذیرش بانوان در مراکز ترک اعتیاد مستلزم حضور قیم قانونی است

حسینی تفاوت دیگر ترک اعتیاد در زنان و مردان را نسبت به ارائه خدمات درمانی 
در کمپ ها می داند و تشریح می کند: در کمپ های ترک اعتیاد بانوان بر مشاوره های 

روانشناختی، جلسات گروه درمانی، بازسازی روابط خانوادگی و آموزش مهارت های 
زندگی بیش از هرچیزی تمرکز است؛ در حالی که این تمرکز در کمپ های ترک اعتیاد 

مردان بر سم زدایی فیزیکی و ورزش های گروهی قرار دارد.
این کارشناس اعتیاد درباره تفاوت های پذیرش و ترخیص معتادان مرد و زن می گوید: 
با توجه به این که یک آقا می تواند به صورت تنها در کمپ های ترک اعتیاد، پذیرش 
شود؛ اما پذیرش بانوان مستلزم حضور قیم قانونی و اجازه خانواده است. پذیرش یک 
خانم که تنها به مرکز ترک اعتیاد مراجعه می کند؛ از جمله اتفاقات معدود است که 
در شرایط نادر رخ می دهد. ترخیص نیز به همین منوال است. ترخیص بانوان، نیازمند 
حضور، امضای قیم و یکی از اعضای خانواده و سایر مراحل قانونی است در حالی که 
مردان می توانند به صورت خودخواسته مرخص شده و این ترخیص، به اطلاع خانواده 
آقا می رسد. از همین رو می توان گفت شرایط مردان در پذیرش و ترخیص، راحت تر 

است.
سایه سنگین قضاوت ها بر سر بانوی از اعتیاد برگشته

حسینی با اشاره به مقررات قانونی درباره ترخیص ادامه می دهد: با این حال، شخصی 
که با حکم دادگاه در کمپ های ترک اعتیاد بستری می شود؛ برای خروج از کمپ نیز 

فارغ از جنسیتی که دارد مستلزم اخذ اجازه قضایی است.
این درمانگر اعتیاد با اشاره به جلوه اجتماعی زن معتاد در جامعه تشریح می کند: ترک 
اعتیاد در جامعه سنتی ایران برای بانوان با قضاوت اجتماعی همراه است. به عبارت 
دیگر قضاوت ها، سرزنش ها و نصیحت ها دست از سر بانویی که از اعتیاد برگشته؛ 
برنمی دارد. از همین رو ترک اعتیاد روند سخت تری برای بانوان دارد و همواره با فشار 

روانی همراه است.

هزینه های 3 الی ۲۰ میلیون تومانی مراکز ترک اعتیاد
حسینی درباره مخارج کمپ های ترک اعتیاد تشریح می کند: کف و سقف مخارج 
به خدماتی بستگی دارد که کمپ ارائه می کند؛ خوراک، مشاوره، خدمات درمانی و 
تامین امنیت از جمله این خدمات است که در مراکز خصوصی و دولتی مورد پوشش 
قرار می گیرد. 3 میلیون و 500 هزارتومان میانگین نرخ هزینه یک کمپ دولتی برای 
3 هفته به طور معمول است که شامل مشاوره، درمان، هزینه خوراک و تامین بوفه 
می شود؛ با این حال در کمپ های دولتی برای معتاد های تحت درمان، اتاق جداگانه 

وجود ندارد.
این کارشناس اعتیاد با اشاره به هزینه کمپ های خصوص ادامه می دهد: هزینه ها در 
کمپ های خصوصی از 7 الی 8 میلیون تومان شروع شده حتی تا 20 میلیون تومان هم 
ادامه پیدا می کند. این مبلغ بابت هزینه بوفه، اتاق های وی آی پی و تعداد ساعت های 
حضور پزشک است. منطقه نیز از دیگر دلایلی است که بر قیمت کمپ های ترک 

اعتیاد تاثیر می گذارد.
تشدید اعتیاد زنان با کمبود فرصت شغلی

این کارشناس اعتیاد درباره نقش جامعه در تشدید اعتیاد میان بانوان خاطرنشان 
می کند: ضعف نظام حمایتی برای بانوان آسیب دیده که هیچگونه حمایتی نمی شوند 
از مصادیق کمبود های جامعه است. بیکاری، کمبود فرصت های شغلی و فقر اقتصادی 

نیز به این ماجرا دامن می زند. 
از سوی دیگر بسیاری از بانوان ممکن است در مکان هایی مشغول به کار شوند که در 
معرض آزار های جنسی یا سایر تنش ها قرار بگیرند. ردپای این کمبود ها در آموزش، 

بستر مدارس، خانواده و حتی رسانه ها نیز دیده می شود.

ایلنا/ معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده به پیامک های ارسالی تذکر حجاب از 
سوی ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان تهران به شهروندان واکنش نشان داد.

»زهرا بهروز آذر« معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده در پاسخ به سوالی درباره 
اقدامات این معاونت برای زنان به استرداد لایحه »حمایت از زنان در برابر خشونت« 
از مجلس اشاره کرد و گفت: دولت چهاردهم به محض اینکه تشکیل شد، یک سری 
لوایح که پیش از این برای مجلس فرستاده بودند، دوباره در دستور کار قرار داد. یکی 
از این لوایح، به خاطر اهمیتی که داشت، لایحه »حفظ کرامت و حمایت از زنان در 
برابر خشونت« بود. مذاکرات زیادی انجام شد که حتماً این لایحه زودتر در دستور 

کار قرار گیرد. 
این لایحه قضایی بود و انتظار ما این بود که طبق روال در کمیسیون حقوقی قضایی 

بررسی شود، اما شنیدیم که به کمیسیون اجتماعی ارجاع شده است.
وی افزود: وقتی که در کمیسیون مشغول بررسی شدند، به کمیته زنان و خانواده رفت 

و آنجا قرار بود لایحه دولت را بررسی کنند. 
این لایحه یک روحی داشت مبنی بر این که خشونت در یک لحظه اتفاق نمی افتد؛ 
خشونت یک نقطه شروع دارد و یک مسیری را طی می کند تا به مرحله بروز می رسد. 
شاید بتوان گفت چهار مرحله دارد و مرحله آخر، که مرحله بروز است، ما آن را 
می بینیم در حالی که قبل از آن ایجاد شده بود و باور ما این است که وقتی حرف از 

پیشگیری از خشونت می زنیم، باید بتوانیم هر چهار مرحله را ببینیم. 
بهروز آذر تصریح کرد: برای مثال یکی از مواد پیشگیری این بود که چرا برای افراد 
خشونت ایجاد می شود؟ یکی از دلایل این است که افراد مهارت های گفتگو، مهارت 
کنترل خشم و مهارت حل تعارض را ندارند، و سوال اینجاست که این مهارت ها در 
چه سنی باید آموخته شود؟ در سنین کودکی و نوجوانی، قبل از اینکه شاکله وجودی 
شهروند ما سفت و صلب شود. بنابراین ما با این رویکرد، یک  بندی در شرح وظایف 
آموزش و پرورش پیشنهاد دادیم که آموزش و پرورش اولویت آموزش این مهارت ها 
را بالا ببرد و به بچه ها این را آموزش دهد، اما متاسفانه این ماده کامل حذف شد، این 
مایی که می گویم، همه کارشناسان دولت و قوه قضاییه است که 13 سال روی این 

لایحه کار کردند و نتیجه آن را در قالب لایحه به مجلس ارایه کردند. 
وی در ادامه گفت: یکی از موضوعات دیگر که در لایحه داشتیم این بود که وقتی زنی 
در معرض خشونت قرار می گیرد و به مرکز درمان مراجعه می کند، بسیاری اوقات به 
دلیل انواع ترس هایی که دارد، اعلام نمی کند که در معرض خشونت است و شاید 

همان موقع مددکار بتواند این را تشخیص بدهد و به او کمک کند. 
کما اینکه در مورد انواع کودک آزاری ها این نوع پروتکل ها را داریم و هم اکنون اجرا 
می شود، بدون اینکه بسیاری از شهروندان حتی بدانند، ولی پزشک ما به خاطر رعایت 

مسائل اخلاقی، این ها را کنترل می کند. 
این هم همین طور بود و ما خواسته بودیم که در این دستورالعمل وزارت بهداشت، 
نحوه مواجهه با کسی که خشونت دیده و نوع گزارش دادن این، بتواند آموزش های 
لازم را ببیند. این بند کامل حذف شد و بجای آن، یک بند دیگر جایگزین شد که بند 

دستورالعمل پوشش پرسنل بیمارستان بود.
بهروز آذر تاکید کرد: این بند حتماً بند درستی است، اما آیا جایش در قانون حمایت 
از زنان در برابر خشونت است یا جایش در قانون دیگری است؟ بسیاری از مواردی 
که حذف شد و مواد جدید جایگزین شد از این جنس هستند. موادی هستند که به 
خودی خود، ممکن است مناسب باشند، اما جای شان در این قانون نیست و اثربخشی 

را برای موضوعی که ما دغدغه آن را داریم، کاهش می دهد. 
وی در ادامه عنوان داشت: یکی از موضوعات ما این بود که با سه نوع موضوع مواجه 

هستیم؛ خشونت، سوء رفتار و ناهنجاری. خشونت مانند مواردی که زنان مورد ضرب 
و شتم قرار می گیرد و یا مواردی که فرد دچار انواع آسیب هایی جسمی می شود که 

حتی منجر به دیه می شود.
 یک موضوع دیگر بحث سوء رفتار است که شامل  عدم اجرای وظایف و تکالیفی است 
که شرعا و اخلاقا آقا در مقابل خانم در محیط خانه دارد و حقوق قانونی و انسانی است 
که یک زن از آن برخوردار است. برای مثال اگر زن بخواهد پدر و مادرش را ملاقات 
کند و همسرش اجازه نمی دهد، یا بخواهد به زیارت برود و اجازه ندهد، این ها می شود 

سوء رفتار و باید با آن مقابله شود.
بهرور آذر ادامه داد: نوع سوم بحث انواع ناهنجاری هاست، به طور مثال، الزام همسر 
به تمکین نامشروع یا خلاف عرف یا اکراه زن به اعمالی که از آن رضایت ندارد و 
مشروعیت ندارد که در متن لایحه اصلی این موارد همگی دیده شده بودند و همه 
هدف ما این بود بتوانیم این موارد را از طریق تصویب این قانون کاهش دهیم و 
پیشگیری اثربخشی داشته باشیم و بحث و مناقشه ای روی اسم آن نداشتیم. در واقع 
هدف ما کاهش این رفتارها بود، که البته در جامعه حداقلی هستند، اما برای جامعه 

ایران اسلامی حتی یک مورد آن هم زیاد است و باید آن را به حداقل برسانیم.
وی یادآور شد: ما به اعضای حاضر در کمیته در مجلس گفتیم که اگر شما روی کلمه 
خشونت حساسیت دارید، نام یا تعبیر دیگری استفاده کنید که این موضوعات را در بر 

بگیرد. حتی پیشنهاد دادیم از واژه سوء رفتار یا ظلم استفاده کنید. 
اما متنی که در نهایت آماده شد این بود که نه تنها این واژه حذف شد، بلکه بخش 
عمده ای از موادی که صریحا به پیشگیری از این موضوعات منجر می شد حذف و با 
مواد دیگر جایگزین شد و در نهایت، در متنی که پیشنهاد شد، هیچ کدام از این موارد 
در آن دیده نشده بود و ما دیدیم که به هر حال دیگر اثربخشی لازم را ندارد و در دولت 

تصمیم گرفته شد که به سمت استرداد برویم. 
بهروزآذر خاطرنشان کرد: اصلاح ماده 612 قانون مجازات اسلامی، یکی از مهم ترین 
موادی بود که در لایحه تقدیمی دولت و قوه قضاییه وجود داشت، اما در نسخه جدید 

حذف شده بود و واقعاً دیگر نمی شد از آن گذشت. 

وی در خصوص ارسال پیامک های تذکر حجاب به دختران توسط ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر افزود: ما در حال حاضر در پی آن هستیم تا بدانیم دقیقاً کدام نهاد این 
کار را انجام می دهد و من هنوز پاسخی ندارم. دنبال این هستیم که مشخص شود مبدا 
این پیامک ها کجاست و با چه هدفی ارسال می شوند و ذیل کدام قانون است. چون 

هنوز این اطلاعات دقیق جمع آوری نشده، من نمی توانم گزارش دهم.
وی خاطرنشان کرد: اما یک نکته ای را می توانم به شما بگویم: من در جلسات مختلفی 
در این 9 ماه شرکت کردم و تقریباً می توانم به جرأت بگویم که در هیچ کدام از نهادهای 
مسئول نگاهی وجود ندارد که بخواهد کرامت زنان را حفظ نکند یا دنبال ایجاد تنش 

باشد، یا به دنبال دو قطبی سازی باشد.
بهروز آذر افزود: تقریباً همه مجموعه مسئولان و کسانی که دغدغه مند این حوزه 
هستند، قائل به این هستند که باید با رعایت این ملاک ها، فرهنگ سازی کرد. اما راجع 
به این که برای حل این مساله چه راهکاری باید اتخاذ شود و چقدر ایجابی و چقدر 
سلبی باشد و نظر مردم چطور تامین شود که همه شهروندان از این قانون احساس 

رضایت داشته باشند، اختلاف نظرهایی وجود دارد. 
معاون رئیس جمهور با تأکید بر اینکه در شرایط حاضر بیشتر از همه چیز در ایران 
امروز احتیاج به وحدت داریم، افزود: نیاز داریم که مردم ایران همه کنار هم باشند، 
همه همدیگر را دوست داشته باشند و بتوانیم از ظرفیت همه مردم استفاده کنیم. 
تلاش همه دغدغه مندان در دولت بر این است که به راهکاری موثر برسند که بتواند 
رضایت همه طرفین را جلب کند و منجر به ایجاد دوقطبی و یا تنش در جامعه نشود. 
برای کاهش آسیب های  برنامه های دولت  به سوالی در مورد  پاسخ  بهروز آذر در 
اجتماعی اظهار داشت: موضوع آسیب های اجتماعی و کاهش آن برای ما اهمیت ویژه 
دارد. ما در ساختار دولت، سازمان اجتماعی را داریم که موظف است آسیب ها را مدام 

رصد کند و برای هر کدام برنامه داشته باشد. 
ما هم به عنوان معاونت زنان ناظر فعالیت های آن ها هستیم و در واقع کنارشان هستیم 
تا اگر موضوعاتی وجود دارد که این ها هنوز نتوانسته اند پیدا کنند یا برایش برنامه 

داشته باشند، در اولویت قرار دهیم و آن ها را مدنظر قرار دهند.

معاون رئیس جمهور؛

مبداپیامکهایارسالیتذکرحجابهنوزنامعلوماست
مدیر فرودگاه شهدای زنجان:

۱۲۶۵ زائر از فرودگاه زنجان به سرزمین 
وحی اعزام می شوند

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

صدای زنجان/  مدیر فرودگاه شهدای زنجان گفت: طبق برنامه ریزی، یک هزار و 
۲۶۵ زائر از فرودگاه استان به سرزمین وحی برای انجام حج تمتع اعزام می شوند.

محمد جواد یگانه  افزود: این زائران در قالب پنج پرواز طی روزهای ۲۷ و ۲۸ 
اردیبهشت سال جاری از فرودگاه استان به خانه خدا اعزام می شوند.

وی اضافه کرد: بازگشت حاجیان نیز طبق برنامه طی روزهای ۳۰ و ۲۱ خرداد سال 
جاری خواهد بود. یگانه افزود: ساز و کارهای لازم برای اعزام زائران به سرزمین 

وحی انجام شده است و مشکلی در این خصوص وجود ندارد.
وی به موضوع برقراری پروازهای هوایی استان به فرودگاه های دیگر، گفت: این 
مهم از سوی فرودگاه زنجان و متولیان امر به ویژه استانداری در حال رایزنی است 

که در صورت نهایی شدن اطلاع رسانی خواهد شد.
پارسال ۴۱۴ پرواز مسافربری داخلی و  به گفته مدیر فرودگاه شهدای زنجان، 
خارجی در فرودگاه این استان ثبت شد که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل به 

تعداد ۲۴۰ پرواز مسافربری، افزایش ۷۳ درصدی داشته است.
یگانه افزود: طی سال گذشته ۲۸ هزار و ۷۷۴ مسافر از فرودگاه این استان جا به جا 
شدند که در مقایسه با مدت مشابه قبل به تعداد ۲۰ هزار و ۹۳۱ نفر افزایش ۳۸ 
درصدی را نشان می دهد. فرودگاه زنجان در سال ۷۹ در زمینی به وسعت ۴۰۰ 
هکتار ایجاد شد اما برقراری پروازها در آن طی بیش از ۲۰ سال گذشته با فراز و 
نشیب های متعددی همراه بود به طوری که طی این مدت تنها به صورت مقطعی 
برخی پروازها از جمله مشهد مقدس، عتبات عالیات، سفرهای حج تمتع و عمره از 
آن انجام می شد و در بسیاری از ایام سال پروازهای آن تعطیل بود تا اینکه در دو 

سال گذشته فعالیت آن از سر گرفته شد.

صدای زنجان/  روح اله صالحی ، مدیرکل کمیته  امداد استان زنجان روز سه شنبه 
در مراسم اهدای ۱۵۰ سری کمک هزینه ازدواج به مددجویان زنجانی در حسینیه 
ثارالله زنجان، افزود: خرید و اهدای لوازم ضروری زندگی به مددجویان با هدف 

تامین بخشی از وسایل مورد نیاز و آسایش آنها انجام می شود.
وی با اشاره به اهدای لوازم خانگی در زنجان، گفت: با توجه به نیازسنجی انجام 
شده از خانوارهای تحت حمایت، اقلام اساسی از جمله یخچال، تلویزیون، اجاق گاز، 

ماشین لباسشویی، فرش، آبگرمکن و بخاری به آنها اهدا شد.
صالحی اضافه کرد: امسال نیز به مناسبت میلاد امام رضا )ع(، ۱۵۰ سری کمک 
هزینه ازدواج به مددجویان زنجانی اهدا شد. وی با تبریک دهه مبارک کرامت 
با توجه به  امام رضا)ع( اظهار داشت:  و سالروز خجسته میلاد مبارک حضرت 
اهمیت و توجه خاص این نهاد در تحکیم نهاد مقدس خانواده به ویژه ترویج ازدواج 
آسان بین زوجهای جوان، هر سال در مناسبت های مختلف اهدای کمک هزینه 
ازدواج انجام می شود. مدیرکل کمیته امداد استان زنجان با بیان اینکه امسال نیز 
به مناسبت میلاد مبارک امام رضا)ع( با همکاری این نهاد و سپاه پاسداران تعداد 
۱۵۰ سری سبد جهیزیه اهدا خواهد شد، گفت: این جهیزیه ها شامل پنج قلم کالا 

) یخچال فریزر، تلویزیون، اجاق گاز، جارو برقی و لباسشویی ( است.
وی تصریح کرد: فراهم کردن زمینه ازدواج زوج های نیازمند تحت حمایت کمیته 
امداد از طریق آموزش های فکری و فرهنگی، پرداخت کمک هزینه ازدواج و 
اهدای جهیزیه با بهره گیری از ظرفیت های مردمی به منظور ترویج ازدواج آسان از 
اقدامات و برنامه های مهم این نهاد است. صالحی به سایر اقدامات کمیته امداد در 
خصوص ازدواج آسان اشاره کرد و اظهار داشت: برگزاری دوره های آموزشی برای 
نوعروسان و دختران در آستانه ازدواج و همچنین کلاس های مشاوره برای دختران 
بازمانده از ازدواج از رویکردهای اصلی کمیته امداد برای ترویج ازدواج آسان است.

وی با قدردانی از مشارکت خیران در همراهی با طرح های حمایتی این نهاد، ادامه 
داد: بر اساس نیازسنجی های انجام شده به منظور تامین نیازهای ضروری تمامی 
خانواده های تحت حمایت به مشارکت و همراهی بیشتر خیران برای ایجاد هم 

افزایی در این بخش نیاز داریم.

تابناک/ با نزدیک شدن به فصل تابستان دغدغه مهم مستاجران جابه جایی و افزایش 
مبلغ اجاره یا پول پیش است که از سوی مالکان اعمال می شود. این درحالی است که 
طرح های دولت برای ساماندهی بازار مسکن تا به حال به در بسته خورده و کمکی به 

حال مستاجران نکرده است.
افزایش شدید نرخ اجاره بها در سال 1404 مستاجران را در شرایط نامطلوبی قرار داده 
است؛ به طوری که مستاجران نه توان ماندن در این بازار را دارند و نه موجران حاضر به 
کاهش قیمت  هستند. بنابراین این قفل دوطرفه ناشی از عوامل مختلف از جمله رکود 
تورمی ، ضعف سیستم های تسهیلات دهی و ناتوانی دولت در حمایت از تقاضا است، اما 
دولت در دو سال اخیر باوجودی که راهکارهای مختلفی برای کنترل اجاره بها اجرایی 

کرده، اما همچنان قیمت ها افزایشی است و خیال پایین آمدن ندارد.  
گشتی در فضای مجازی نشان می دهد، روندی که اکثر مالکان در سال جدید پیش 
گرفته اند به سمت افزایش اجاره ماهانه نسبت به مبلغ ودیعه است؛ به طوری که 
بسیاری از مستاجران از این مساله گلایه دارند و اعلام کرده اند که مالکان نسبت به 
سال قبل، میزان مبلغ پول پیش را یا کاهش داده یا ثابت نگه داشته است، اما بر میزان 

اجاره بهای ماهانه مبلغ قابل توجهی افزوده است.  
مالکان تمایل به گرفتن اجاره هستند تا پول پیش 

به نظر می رسد این تغییرات نشات گرفته از کاهش فرصت های سرمایه گذاری در 

بازار های موازی و تداوم افزایش تورم بوده است که درنهایت موجران ترجیح می دهند 
تا از طریق اجاره ماهانه هزینه های جاری خود را تأمین کنند و دولت نیز در سیاست 
کنترل اجاره بها، به معنای تعیین سقف قانونی برای میزان افزایش اجاره موفق عمل 

نکرده است. 
آخرین طرحی که در بازار مسکن مطرح شد سیاست کنترل اجاره بها بود که به دلیل 
عدم جامعیت، عدم ضمانت اجرایی یا ساز و کارهای نظارتی به بازار اجاره کمکی 
نکرد. ازسویی دیگر،  نبود سامانه های جامع و دقیق برای ثبت قراردادهای اجاره و 
رصد تغییرات قیمت ها، امکان نظارت دقیق و اعمال قانون را غیرممکن کرده است که 
درنتیجه عدم تعادل عرضه و تقاضا و کمبود عرضه مسکن در مقابل تقاضای بالا، به 
مالکان قدرت چانه زنی بیشتری می دهد تا  اجرای سیاست های کنترلی را با چالش 

مواجه کنند. 
حمایت از مستاجران، ژست یا واقعیت؟

به نظر می رسد ژست های حمایتی دولت از مستاجران دراین طرح، صرفاً ظاهر 
ماجراست و چنین طرح هایی در نهایت به ضرر مستاجران است؛ چرا که بسیاری از 
توافقات میان موجر و مستاجر از حالت رسمی و نوشته خارج شده و پرداخت های 

مخفیانه در ذیل معاملات شکل می گیرد که به نفع مستاجر نیست. 
 گذشته از عوامل ذکر شده، بسیار پیش آمده که طرح تعیین سقف اجاره بها با 

مقاومت مالکان و فعالان بازار مسکن روبرو شده است. به طوری که توجیه آن ها این 
است که اجرای این طرح باعث کاهش انگیزه برای عرضه مسکن اجاره ای و تضییع 
حقوق مالکانه می شود که در این میان دخالت های ناکافی و غیرمستمر دولت نیز بی 

تاثیر نبود.
پایه حقوق 10 میلیون و 390 هزار تومانی چگونه  با  مشخص نیست یک کارگر 
می تواند اجاره های نجومی تهران را بپردازد. اجاره هایی که گشتی در پلتفرم های اجاره 
مسکن، به طور میانگین در کل محلات ها تهران، رقمی کمتر از 10 میلیون برای اجاره 
ماهانه را نشان نمی دهد. به نظر می رسد یک کارگر نه تنها با درآمد خود نمی تواند 
هزینه اجار مسکن خود را بپردازد، بلکه حتی در صورت دریافت وام ودیعه مسکن، 
مشخص نیست چگونه بتواند بازپرداخت وام خود را داشته باشد. البته گویا کارگران و 
عموم مردم تنها باید هزینه مسکن خود را تامین کنند و از سایر هزینه های خوراک و 

پوشاک خود صرف نظر کنند!
 به نظر می رسد سیاست کنترل اجاره بها نمی تواند راه حل نهایی برای ساماندهی بازار 
اجاره باشد بلکه اجرای موثر این سیاست نیازمند بسترسازی مناسب، قوانین جامع، 
نظارت دقیق، کنترل تورم و افزایش عرضه مسکن است. بنابراین بدون توجه به این 
عوامل اساسی، تلاش های مقطعی برای کنترل اجاره بها با شکست مواجه خواهد شد 

و فشار بر مستاجران همچنان ادامه خواهد داشت.

نسخهدولتدربازاراجارهمسکنبهدربستهخورد

رئیس اداره حفاظت محیط زیست ماهنشان:
خشکسالی تنوع زیستی ماهنشان را تهدید می کند

مدیرکل کمیته  امداد استان زنجان :
۱۸۲۶ سری لوازم خانگی میان مددجویان

 زنجانی توزیع شد

موج رسا/ رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان ماهنشان گفت: کاهش 
بارندگی ها منجر به نابودی پوشش گیاهی، کمبود آب و در نهایت، تهدید تنوع 

زیستی منطقه شده است.
اثرات ویرانگر خشکسالی بر مناطق حفاظت شده،  با اشاره به  حسینعلی ملکی 
هشدار داد: کاهش بارندگی ها منجر به نابودی پوشش گیاهی، کمبود آب و در 

نهایت، تهدید تنوع زیستی منطقه شده است.
وی افزود: این خشکسالی، تاثیر مستقیمی بر منابع طبیعی و شاخص های جانوری 

و گیاهی داشته و منجر به نابودی گونه های گیاهی شده است.
 به گفته رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان ماهنشان، هر سال نسبت به 
سال گذشته شاهد کاهش این گونه های گیاهی هستیم که این روند، زنگ خطری 

جدی برای آینده اکوسیستم منطقه است.
نمی شود،  محدود  گیاهان  به  تنها  خشکسالی  مخرب  تاثیر  اینکه  بیان  با  وی 
بلکه حیات وحش نیز به شدت آسیب دیده است، عنوان کرد: کمبود آب و غذا، 

پستانداران، پرندگان و حشرات را به شدت تحت تاثیر قرار داده است. 
ملکی در این خصوص یادآور شد: پستانداران در دوره تولید مثل، برای مخفی 
کردن نوزادان خود به پوشش گیاهی متراکم نیاز دارند. اما کمبود گیاهان، نوزادان 
را در معرض خطر شکار توسط پرندگان و حیوانات درنده مانند شغال، سیاه گوش 
و خرس قرار می دهد. وی با تاکید بر اینکه این کمبود پوشش گیاهی باعث کاهش 
جمعیت جانوری نیز شده است، افزود: کاهش آذوقه و کمبود آب، مانع از افزایش 
جمعیت گونه ها شده است. رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان ماهنشان 
اظهار داشت: کبک هایی که زمانی در مناطق حفاظت شده فراوان بودند، اکنون به 

دنبال آب و غذا به مناطق دیگر مهاجرت می کنند.
وی بیان کرد: حتی خرس ها که معمولاً در مناطق کوهستانی زندگی می کنند، 
برای یافتن آب و غذا به مناطق پایین دست پناه می برند و گاهی اوقات از خواب 
زمستانی نیز محروم می شوند، این امر باعث می شود که این حیوانات به مزارع و 
کندوهای عسل کشاورزان آسیب برسانند. ملکی با اشاره به اینکه عدم آگاهی 
کشاورزان از اهمیت این گونه های جانوری، منجر به کشتار آن ها به منظور حفظ 
محصولات کشاورزی شان می شود، گفت: این امر، نسل این حیوانات را به شدت 
تهدید می کند. وی تاکید کرد: حفاظت از مناطق حفاظت شده در برابر اثرات مخرب 
خشکسالی، یک ضرورت است و نیازمند اقدامات جدی و فوری برای مدیریت منابع 

آب و حمایت از گونه های گیاهی و جانوری است.

سایهسنگینقضاوتهابرسربانویازاعتیادبرگشته
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هواداران  بیست وسوم،  و  بیست ودوم  لیگ های  در  قهرمانی  از  بعد  همشهری/  
پرسپولیس خیلی امیدوار بودند که این تیم در فصل جاری هم جام را فتح و 
هت تریکش را کامل کند. با این حال در لیگ بیست وچهارم قرعه به نام تراکتور 
افتاد که پس از بیش از نیم قرن، نخستین قهرمانی تاریخش در لیگ را جشن 
بگیرد. اینکه چرا پرسپولیس در این مسیر موفق نبود، طبعا عوامل زیادی دارد که 

در این مطلب بعضی از آنها را مرور کرده ایم.
از دست دادن مهره های کلیدی

بی گمان یکی از مهم ترین شکست های پرسپولیس در این فصل، از دست دادن 
بعضی از بازیکنان کلیدی اش بود. در سمت چپ خط دفاعی، عبدالکریم حسن 
در حالی جدا شد که فصل گذشته یکی از عوامل قهرمانی سرخپوشان به شمار 
می آمد. میلاد محمدی که جای او جذب شد، ابتدا امیدوارکننده نشان داد، اما تراز 

کلی فصلش امیدوارکننده از کار در نیامد.
 بین 3بازیکنی که با هم به تراکتور رفتند، مؤثرترین آنها مهدی ترابی بود که قبلا 
گزارش مفصلی در موردش نوشتیم. علیرضا بیرانوند فصل خوبی نداشت و نمی شد 
حسرتش را خورد، اما جدایی دانیال اسماعیلی فر هم آسیب زد؛ مخصوصا که ایوب 
عملود با وجود همه امیدهایی که به او بسته شده بود، به هیچ وجه نتوانست در 

پست دفاع راست مفید باشد.
ناتوانی در جذب ستاره ها

از سوی دیگر پرسپولیس در جذب ستاره های مؤثر هم عملکرد چندان خوبی 
نمره  زمینه  این  در  به خودش  باشگاه  مدیرعامل  درویش،  رضا  اگرچه  نداشت. 
خوب می دهد، اما گذر زمان نشان داد که پرسپولیس لیگ بیست وچهارم کم و 
کاستی های زیادی داشته است. اگر قرار باشد فقط یک مثال بزنیم، حضور مهدی 
لیموچی در پرسپولیس و گلزنی او )به همان اندازه که برای سپاهان گل زد(، 
شاید می توانست معادلات کل فصل را تغییر بدهد. فراموش نکنیم باشگاه با وجود 
مدت ها صرف وقت، در جذب علی قلی زاده یا یحیی عطیه )دفاع چپ مراکشی( 

هم موفق نبود.
پر کشیدن مربی قهرمان

مدیران پرسپولیس برای این فصل، نه توانستند سرمربی قهرمان تیم خودشان 
یعنی اوسمار ویرا را نگه دارند و نه موفق شدند سرمربی قهرمان همین فصل 
یعنی دراگان اسکوچیچ را جذب کنند! درویش عقیده دارد اوسمار از مدت ها قبل 
تصمیمش را برای جدایی گرفته بود و در مورد او نمی شد کاری کرد، اما اسکوچیچ 
گزینه مطلوب هواداران و منتقدان بود که در نهایت احتمالا به دلیل اختلافات مالی، 
استخدام او اتفاق نیفتاد. قهرمانی اسکو در تراکتور نشان داد پرسپولیس اشتباه 
بزرگی کرده؛ باشگاهی که 3سرمربی تغییر داد و ناچار شد خیلی بیشتر از آن 

اختلاف رقم کذایی پول خرج کند.
مشکل میزبانی

پرسپولیس و استقلال این فصل از نظر فنی آنقدر بد عمل کردند که کمتر کسی 
یادش مانده آنها از یکی از بزرگ ترین و طبیعی ترین امتیازات فوتبال حرفه ای یعنی 
حق میزبانی واقعی محروم بودند. سرخابی ها تقریبا نصف فصل ورزشگاه آزادی را 

در اختیار نداشتند و این واقعا فقدان بزرگی بود.
مصدومیت های مرگبار

پرسپولیس  باز شاید  برشمردیم،  را  آنها  از  با وجود همه مشکلاتی که بخشی 
می توانست قهرمان شود، اگر آن همه مصدومیت مخرب برای ستاره های این تیم 
پیش نمی آمد. قرمزها در این فصل عملا اوستون اورونوف را در اختیار نداشتند، 
امید عالیشاه هم حداکثر نصف فصل را بازی کرد و این در حالی است که حضور 
او در زمین روی نتایج پرسپولیس تأثیر بسیار زیادی داشت. وحید امیری هم 
زمان طولانی مصدوم بود. چه بسا اگر این آسیب دیدگی ها )که می تواند با میانگین 
سنی بالای تیم یا بدنسازی ابتدای فصل مرتبط باشد( وجود نداشت، شرایط برای 

سرخپوشان تغییر می کرد.

ایسنا/ )سه شنبه 16 اردیبهشت ماه(، »سعد عبدالله سعد آل محمود الشریف«، سفیر 
قطر در ایران با دکتر احمد دنیامالی، وزیر ورزش و جوانان در محل این وزارتخانه دیدار 
و گفت وگو کرد. در این دیدار، دیدگاه ها و برنامه های جمهوری اسلامی ایران در دو 

حوزه ورزش و جوانان با هدف ارتقای سطح تبادلات بین دو کشور مطرح شد.
دنیامالی با اشاره به این که روابط دیپلماتیک ایران و قطر در بهترین سطح ممکن است، 
خطاب به سفیر این کشور گفت: با توجه به این که روابط دیپلماتیک بین ایران و قطر 
در سطح خیلی خوبی قرار دارد، ما علاقه مند هستیم که در حوزه ورزش و جوانان نیز 
تعاملات بیش تری با یکدیگر داشته باشیم. البته که ارتباط ورزشی دو کشور از گذشته 
حسنه بوده اما احساس می کنیم در برهه کنونی این روابط باید توسعه بیش تری پیدا 
کند. ضمن این که در سفر اخیر رییس جمهور ایران به قطر، موافقت نامه همکاری بین 
دو کشور به امضا رسیده که موضوعات ورزشی هم در آن لحاظ شده است بنابراین در 

صددیم تا هر چه سریع تر این پیش نویس را عملیاتی و اجرایی کنیم.
وزیر ورزش و جوانان برنامه های پیشنهادی ایران برای گسترش تبادلات ورزشی با قطر 
را این گونه توضیح داد: اولین هدف مان این است که ارتباط فدراسیون های ورزشی 
ایران با فدراسیون های متناظرشان در قطر مستمر شود چرا که قطر در برخی رشته ها 
مثل قایقرانی )بادبانی(، در مقایسه با ایران مزیت نسبی دارد و ما مایلیم از ظرفیت فنی 
و سخت افزاری قطر در این رشته ها بهره ببریم. بهره مندی از دانش مدیریت و طب 
ورزشی، برگزاری کارگاه های آموزشی و انتقال تجربیات حوزه جوانان و ورزش بانوان 

از جمله مواردی است که می تواند سرآغاز همکاری های خوبی میان دو کشور باشد.

حمیدرضا محمدی تنها قوی ترین مرد 
جهان شد

دنیامالی: تعاملات ورزشی ایران و قطر 
باید هدفمند باشد

جا مانده از جام 

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

ایرنا/  امروزه تکواندو در استان زنجان به رشته محبوب بسیاری از علاقه مندان تبدیل 
شده و نسبت به قبل جانی دوباره گرفته است و در صورت حمایت های بیشتر می توان 

به تداوم درخشش ها و نتایج خیره کننده آن امیدوار بود.
تکواندو یکی از رشته های ورزشی مهیج، پرتحرک و نیازمند تمرکز و توانایی بدنی بالا 
و منظم ترین و علمی ترین هنر رزمی سنتی کره ای است که علاوه بر تقویت و ارتقای 
توان جسمی، حرکتی و آموزش مهارت های دفاع شخصی، موجب سلامت روانی، 

افزایش اعتماد به نفس و بالا رفتن سطح کیفی زندگی ورزشکاران می شود.
این ورزش که جایگاه ویژه ای در همه جهان دارد یکی از بازی های رسمی المپیک 
نیز محسوب می شود. افتخارات و عناوین مختلفی که تکواندوکاران ایرانی در عرصه 
جهانی، بازیهای آسیایی و المپیک کسب کرده اند این ورزش را در کنار ورزش های 
وزنه برداری و کشتی در ردیف رشته های مهم و پرطرفدار و مدال آور کشور قرار داده 
است. هم اکنون تکواندو زنجان ورزشکاران خوشنام و قدری در سطح ملی و جهانی 
دارد و از موفقترین هیات ها طی سالهای اخیر به شمار می رود که ورزشکاران و مربیان 

توانمندی را در سطح کشور معرفی کرده است.
نونهالان، سرمربیگری  تیم ملی  استان در کادر فنی  تکواندوکاران  در زمان حاضر 
تیم ملی ناشنوایان و قهرمانی بخش پومسه نقش آفرینی می کنند تا تکواندو استان 

روزهای خوبی را سپری کند و برای موفقیت های بیشتر امیدوارتر باشد.
خبرنگار برای اطلاع از آخرین وضعیت ورزش تکواندو در زنجان با اصغر محمدی 

رییس هیات تکواندو استان گفت و گو کرده است.
تکواندوی زنجان چه وضعیتی دارد؟

هم اکنون تکواندوی زنجان به لحاظ قهرمانی، فضاهای ورزشی، باشگاه ها و جمعیت 
آماری به وضعیت خوبی رسیده است.

در حال حاضر 185 مربی و داور در این رشته فعالیت می کنند، این آمار در رشته های 
ورزشی دیگر حتی در سطح ملی و کشوری مشاهده نمی شود، گواه این موضوع هم 
وجود بانک اطلاعاتی به روز این رشته است که با کوچکترین و کمترین هزینه و در 
سریعترین زمان ممکن می توان آمار تمامی حوزه ها از قبیل مربیان، داوران، قهرمانان 
و باشگاه های ورزشی را استخراج کرد. هم اکنون تکواندو زنجان در برگزاری مسابقات 
مختلف، رویدادها و فعالیت های فرهنگی پیشرو است و اولویت اول خود را برنامه ریزی 

برای ارتقای این رشته در بعد قهرمانی و همگانی قرار داده ایم.
از زمان حضور هشت ماهه من در مدیریت هیات، اقدامات مختلفی صورت گرفته که 
در اولین اقدام، بحث ساختار هیات را فراخ تر و گسترده تر کردیم، با این تصور که همه 
در این هیات مسوول هستند، بنابراین تعداد کمیته های هیات از 14 به 25 کمیته در 

بخش بانوان و آقایان ارتقا یافت.
در انتخاب مسوول کمیته ها هم در وهله اول تخصص لحاظ شد و این مهم در تمامی 
حوزه ها مورد توجه قرار گرفت، در موضوع مهم استعدادیابی هم با تعامل صورت گرفته 

با دانشگاه های استان، این مهم بیش از گذشته مورد توجه قرار گرفت.
هم اکنون در دانشگاه آزاد اسلامی زنجان 6 استاد در مقطع دکترای تربیت بدنی 
مشغول به تدریس هستند که از آنان درخواست شده هیات تکواندو استان را در برنامه 
های مربوط به سه کمیته اصلی آموزش، استعدادیابی و پژوهش یاری کنند که تحت 

عنوان دپارتمان کمیته های یاد شده قرار دارد و برنامه ریزی ها هم حول این محور 
خواهد بود.

همچنین یکی از برنامه های هیات تکواندوی استان زنجان، توجه جدی به ورزش 
تکواندوی شهرستانهاست که این موضوع در مدیریت های قبلی هیات کمرنگ بود.

وضعیت تکواندو در شهرستان های استان چگونه است؟
بر اساس آخرین آمار، شهرستان های ابهر و خرمدره جزو فعالترین هیات شهرستانی به 
شمار می روند و با ساز و کارهای فراهم شده تمامی شهرستان های استان دارای هیات 
های ورزشی تکواندو هستند. جلسات هیات تکواندو استان هم به صورت تخصصی ، 
میدانی و دوره ای در سطح استان برگزار می شود که دوره های دانش افزایی برای 
شهرستان ها در این راستاست. با توجه به محدودیت منابع مالی و برای تامین تجهیزات 
سخت افزاری فنی با هدف استقلال شهرستانها در برگزاری رخدادها، یک سیستم 
داوری به هیات شهرستانها اهدا شده که تاثیرگذاری زیادی برای رشد فنی این رشته 
دارد. از دیگر اقدامات این هیات،برگزاری دوره های هماهنگی سالانه با توجه به رسالت، 

سیاست و برنامه فدراسیون بوده است.
این دوره ها همه ساله در ابتدای سال برگزار می شود که داوری مربیگری به صورت 
برخط برگزار شده و عملی آن نیز در قالب کمپ تمرینی و دانش افزایی برای مربیان و 
داوران طی هفته های آتی و همچنین دوره هماهنگی ممتحنین نیز برگزار خواهد شد.

تکواندوی زنجان ظرفیت های زیادی دارد که نگاه به بخش داوری و مربیگری استان 
و حضور این داوران و مربیان در تیم های ملی و حتی وجود چهار مدرس استان در 

کمیته آموزش فدراسیون نشانگر این ظرفیت هاست.
این هیات ورزشی سال گذشته بالاترین آمار برگزاری لیگ تکواندوی استانها را با 10 
تیم در چهار رده سنی داشت و به جز استان های تهران و البرز هیچ استانی به این 

وسعت لیگ استانی را برگزار نکرد.
متاسفانه این هیات ورزشی در بعد ارتقا و به روز رسانی سیستم داوری تا حدودی در 
تنگنا قرار دارد که هرچند مدیریت قبلی ورزش و جوانان استان نیز قول مساعد برای 

رفع این کمبود را داده بود ولی تاکنون محقق نشده است.
چه تعداد علاقه مند در رشته تکواندوی زنجان فعالیت می کنند؟

در زمان حاضر 13 باشگاه و 25 کلاس آموزشی تکواندو در سطح شهر زنجان،چهار تا 
پنج باشگاه ورزشی و هشت کلاس آموزشی در شهرستان های ابهر و خرمدره و تعداد 

کمتری از باشگاه ها و کلاسها در سایر شهرستان ها فعالیت دارد.
تلاش می کنیم تکواندو از لحاظ جمعیت و جایگاه، امکانات و فضا و از حیث شرایط 
آمایشی به هدفگذاری مطلوبی برسد و هم اکنون طبق آمارها حدود هشت هزار 

ورزشکار بیمه شده در رشته تکواندوی استان فعالیت می کنند.
در دوران کرونا وقفه ای در توسعه این رشته ایجاد شد و در مقایسه با سال های قبل 
افتی را در تکواندوی استان شاهد بودیم اما اکنون وضعیت بهتری را شاهد هستیم و 
تفاهم نامه هایی را با دستگاه های متولی نظیر آموزش و پرورش منعقد کرده ایم که 
طی هفته های آتی طرح جامع استعدادیابی تکواندو در تمامی مدارس شهر زنجان 
انجام خواهد شد. طبق برنامه قرار است مربیان و کارشناسان تکواندو در یک روز 

مشخص با فراخوان نسبت به استعدادیابی علاقه مندان در خانه تکواندو اقدام کنند.

همچنین در قالب تفاهم نامه با دانشگاه آزاد زنجان طرح غربالگری سلامت تکواندوکاران 
به صورت آزمایشی در کشور)پایلوت( اجرایی خواهد شد و با بهره گیری از متخصصان 
بحث غربالگری سلامت عمومی، ناهنجاریهای اسکلتی در استعدادیابی و سنجش و 

گزینش افراد مستعد برای قهرمانی لحاظ خواهد شد.
تکواندوی زنجان سال گذشته چه افتخاراتی کسب کرد؟

بانوان  گذشته  سال  طی  و  است  سکو  صاحب  کشور  سطح  در  زنجان  تکواندوی 
تکواندوکار زنجان در بخش پومسه در لیگ دسته یک به مقام اول دست یافتند و در 

لیگ دسته برتر سوم شدند.
قهرمانان استان در جام بین المللی هانمادانگ نیز در بخش پومسه و در بخش های 

رکوردی عنوان بین المللی را کسب کردند.
همچنین تکواندوکاران استان در بخش قهرمانی منطقه و انتخابی تیم ملی در رده های 

سنی پایه دختران و پسران خوش درخشیدند.
در مسابقات منطقه ای نونهالان که در استان آذربایجان غربی برگزار شد چهار تیم 

اعزام کردیم که تیم پسران استان اول و دختران سوم شدند.

جانیدوبارهدرکالبدتکواندویزنجان

مهر/ سرپرست نایب رئیسی بانوان فدراسیون دوومیدانی گفت: دختران دوومیدانی کار 
ایران تاکنون رکوردهای قابل توجهی ثبت کرده اند که ما را به کسب مدال در مسابقات 

پیش رو امیدوار کرده است.
رقابت های دوومیدانی قهرمانی بزرگسالان کشور در هر دو بخش آقایان و بانوان با 
از استان های سراسر کشور به میزبانی استان گیلان در  حضور دوومیدانی کارانی 

ورزشگاه سردار جنگل شهرستان رشت برگزار می شود.
این رقابت ها در بخش آقایان طی 2 نوبت صبح و عصر در روزهای دوشنبه و سه شنبه 
)15 و 16 اردیبهشت( و در بخش بانوان نیز طی روزهای پنجشنبه و جمعه )18 و 19 

اردیبهشت( با پیش بینی حضور بیش از 400 ورزشکار پیگیری خواهد شد.
پریسا بهزادی در گفتگو با خبرنگار مهر، در خصوص آخرین برنامه ریزی انجام شده 
توسط فدراسیون دوومیدانی برای حضور قدرتمند در رقابت های قهرمانی آسیا به 
میزبانی کره جنوبی اظهار کرد: مسابقات قهرمانی کشور که در تاریخ پنجشنبه و 
جمعه برگزار خواهد شد، در واقع حکم انتخابی برای اعزام به مسابقات قهرمانی آسیا 
در کره جنوبی و همچنین مسابقات کشورهای اسلامی در ریاض عربستان را دارد. 
این رقابت ها فرصتی طلایی برای ورزشکاران است تا بتوانند رکوردهای خود را بهبود 

بخشند و برای حضور در این رویدادهای بزرگ شانس خود را آزمایش کنند.
سرپرست نایب رئیس بانوان فدراسیون دوومیدانی در پاسخ به این پرسش که مگر 

لیست نفرات اعزامی به مسابقات قهرمانی آسیا تا 8 اردیبهشت نباید ارسال می شد؟ 
گفت: مسابقات قهرمانی کشور آخرین مرحله برای انتخاب نفرات اعزامی به رقابت های 
قهرمانی آسیا و کشورهای اسلامی است. پیش از این، فدراسیون لیستی از ورزشکاران 
را به کنفدراسیون آسیا ارسال کرده است، اما نفرات نهایی توسط هیئت اجرایی و 
کمیته فنی مشخص خواهند شد. نفرات برتر از این رقابت ها به اردوها دعوت و در 

نهایت عازم مسابقات خواهند شد.
وی در پاسخ به سوالی در خصوص احتمال جریمه ایران در صورت خط خوردن 
ورزشکاران از لیست ارسال شده به کنفدراسیون آسیا نیز گفت: خوشبختانه، خط 
خوردن ورزشکاران از لیست تأثیری بر ایران نخواهد داشت. فدراسیون لیست بزرگی 
از نفرات را ارسال کرده است و بر اساس عملکرد ورزشکاران، افرادی که رکوردهای 
خوبی بزنند می توانند به این لیست اضافه شوند و یا افرادی که نظر هیئت اجرایی را 

جلب کنند از این لیست خط بخورند.
بهزادی همچنین در مورد وضعیت تیم بانوان هم اینگونه توضیح داد: در بخش بانوان، 

وضعیت به طور کلی خوب است. ورزشکارانی مانند خانم فاطمه محیطی زاده، ریحانه 
مبینی و سایر ورزشکاران پرتاب چکش، شرایط خوبی دارند و در حال حاضر در 
اردوی های مختلف تمرین می کنند. این ورزشکاران تاکنون رکوردهای قابل توجهی 
ثبت کرده اند و امیدواریم که در مسابقات قهرمانی آسیا در کره جنوبی و مسابقات 
کشورهای اسلامی در ریاض عربستان بتوانند مدال های خوبی را برای دوومیدانی ایران 
کسب کنند. وی ادامه داد: در دوره های قبلی، تنها خانم فرزانه فصیحی موفق به کسب 
مدال در بازی های کشورهای اسلامی شد، اما امیدواریم این دوره تعداد مدال های تیم 
بانوان افزایش یابد. ما امیدواریم که بانوان ما بتوانند در این دو رقابت بزرگ درخشش 

بیشتری داشته باشند.
سرپرست نایب رئیس بانوان فدراسیون دوومیدانی در پایان و در مورد آخرین وضعیت 
فرزانه فصیحی نیز گفت: او در حال حاضر در کشور سوئیس است و تمرینات خود را به 
صورت شخصی دنبال می کند. به دلیل مصدومیتی که داشت عملاً نه شانس حضور در 
رقابت های قهرمانی کشور را دارد و نه قرار است مسابقات قهرمانی آسیا به میدان برود.

فدراسیون دوومیدانی: 

بانوانشانسزیادیبرایمدالآوریدرآسیادارد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002040631 مورخه 
1403/12/10 کلاسه 3٨67-1402 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای کاظم قربانی فرزند محمد به شماره شناسنامه ٨۵ 
صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 119۵/4۵ مترمربع از پلاک 121 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر اراضی 
شریف آباد( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز 
آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره14036032700203٨37۵ مورخه 1404/11/21 
کلاسه 1٨4٨-1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای هادی پیکانی فرزند علی به شماره شناسنامه 1 صادره از ابهردرششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 6۵٨4/70 مترمربع از پلاک 11٨ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )روستای قمچ آباد( خریداری 
از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود 
درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه 
اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادرخواهد شد.
سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17 سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره14036032700204064٨ مورخه 
1403/12/10 کلاسه 3۵1٨-1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم اکرم خضرائی یاد بخش فرزند عیسی به شماره 
شناسنامه 1٨32 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 3226/70 مترمربع از پلاک 120 اصلی واقع در ابهر بخش 
سه زنجان )ابهر نورین( خریداری از مالک رسمی )موسی خضرائی( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به 
فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002041036 مورخه 1403/12/12 
کلاسه 1446-1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای حسین جبرائیل فرزند محمد رضا به شماره شناسنامه 0310016134 
صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 70۵/3۵ مترمربع از پلاک 1734 فرعی از 122 اصلی واقع در ابهر بخش سه 
زنجان )ابهر باغات شناط( خریداری از مالک رسمی )سید محمد امینی( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به 
فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17 سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

حضور سرپرست ها در فدراسیون ها یکی از چالش های بزرگ وزارت ورزش و جوانان در 
ادوار مختلف به شمار می رود و هر بار که وزیری بر مسند کار نشسته، یکی از بزرگترین 
مشکلاتش همین مسئله بوده است. در واقع چالش انتخاب و حضور یک سرپرست 
در فدراسیون، مانند چرخه ای است که همیشه وجود دارد، با این تفاوت که هر چند 
سال یکبار، یک وزیر دست به این چرخه می زند و بخشی از حرکت آن را دچار تغییر 

می کند، وگرنه چرخه انتخاب سرپرست همیشه وجود دارد.
در حال حاضر پنج فدراسیون بدنسازی، کاراته، اتومبیلرانی و موتورسواری، اسکی و 
نجات غریق که با سرپرست اداره می شوند، یا ثبت نام نامزدهای ریاست شان انجام شده 

یا در حال انجام است یا در روزهای پیش رو انجام خواهد شد.
با وجود اینکه این پنج فدراسیون در دوران سرپرستی به سر می برند، اما وزارت ورزش 
مواردی را به آنها اعلام کرده از جمله رعایت اصل بی طرفی، عدالت محوری، انجام امور 
جاری و در نهایت برگزاری مجمع انتخابات در اسرع وقت. در واقع هدف اصلی وزارت 
ورزش برگزاری یک انتخابات سالم و به دور از حاشیه است، اما اتفاقاتی در برخی از 

این فدراسیون ها رخ داده که جای تأمل دارد. در ماه های اخیر تغییرات گسترده ای 
از سطوح بالای  اداره می شوند، صورت گرفته؛  با سرپرست  در فدراسیون هایی که 
مدیریتی و دبیری فدراسیون تا سطح کارمندی. این تغییرات در حالی انجام شده که 
وزارت ورزش چنین رویکردی را تعریف نکرده است. نمونه این موضوع، صحبت های 
سید محمدشروین اسبقیان معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش 
مجمع عمومی فدراسیون والیبال )30 دی 1403( بود که گفت: »توصیه و تأکید ما 
به سرپرستان این است که حتی الامکان تغییرات انجام ندهند و روال عادی فدراسیون 
را رعایت کنند تا انتخابات انجام شود.« توصیه ای درست از سوی معاون وزیر که البته 
نظر وزیر هم هست و باید مدنظر سرپرست  فدراسیون ها قرار گیرد. با وجود این توصیه 
و تأکید، تغییرات در این فدراسیون ها در حال انجام است و ظاهراً نمی توان پایانی هم 

برای آن متصور بود. نکته جالب تر، وضعیتی است که در کمیسیون های مختلف از 
جمله ورزشکاران، مربیان و داوران به وجود آمده؛ کمیسیون هایی که نقش مهمی در 
انتخابات ایفا می کنند. منتخبان این سه کمیسیون نزدیک بیش از 10 رأی در مجمع 
دارند، پس اینکه چه کسی عضو منتخب کمیسیون شود، از اهمیت بسیار زیادی 
برخوردار است. بر همین اساس در ماه های اخیر این اتفاق در برخی فدراسیون هایی که 
با سرپرست اداره می شوند رخ داده و آنها قصد ایجاد تغییرات در کمیسیون ها را دارند.

تغییرات فراوان در بخش های مختلف فدراسیون ها و کمیسیون ها، شائبه هایی را در 
ایجاد یک روند غیرعادلانه ایجاد می کند و این برخلاف رویکردی است که وزیر ورزش 
مدنظر دارد. بر همین اساس لزوم ورود وزارت ورزش به این مسائل بیش از پیش حس 

می شود تا از هرگونه شائبه و ... جلوگیری شود./ تسنیم

ادامهتغییراتدرفدراسیونهایباسرپرست؛فازبعدیکمیسیونها!

در  محمدی تنها  حمیدرضا  توسط،  پرو  پایتخت  لیما  در  ایران  پرچم  فارس/  
مسابقات قهرمانی جوانان جهان به اهتزار درآمد.در این رقابت ها در دسته فوق 
سنگین حمیدرضا محمدی تنها وزنه بردار زنجانی تیم ملی وزنه برداری در بین 
13 وزنه بردار، با ثبت رکورد مجموع 394 کیلوگرم، با کسب مدال طلای حرکت 
یک ضرب و همچنین مدال طلای حرکت دوضرب و مجموع، روی سکوی اول 
جهان ایستاد.محمدی تنها در حرکت یک ضرب بعد از مهار وزنه 172، در حرکت 
دوم موفق به ثبت وزنه 179 کیلوگرم شده و در تلاش سوم خود وزنه 181 را مهار 
کرد و صاحب گردن آویز طلا شد.حمیدرضا محمدی تنها در دوضرب کار خود را 
با وزنه 212 کیلوگرم آغاز کرد که موفق به ثبت آن نشده و سپس در حرکت دوم 
وزنه 213 کیلوگرم را مهار کرده و در تلاش سوم موفق به مهار وزنه 225 کیلوگرم 
نشده و در حرکت دوضرب هم صاحب مدال طلا شد.با احتساب حرکت یک ضرب 
و دوضرب، حمیدرضا محمدی تنها به مجموع 394 کیلوگرم دست یافته و توانست 

جایگاه اول جهان را از آن خود کند.
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ایران۸۸

آغاز برنامه ریزی ها برای سفر زائران اربعین 
از ابتدای ماه صفر

دبیر انجمن بررسی و مطالعه درد در ایران:
چاقی شایع ترین دلیل ابتلا به آرتروز

قسط ۸ میلیونی وام مسکن
 برای اقشار کم درآمد بسیار سنگین است

خبر 

کوتاه 

دست  به  وام ها  این  اینکه  جای  به   گفت:  مسکن  حوزه  کارشناس  یک  ویستا/ 
نیازمندان واقعی برسد، احتمالا سر از بازار آزاد درمی آورد و نصیب کسانی می شود 
که از ابتدا هم جزو جامعه هدف نبودند. به طور کلی، به نظر می رسد که بانک ها 
نه تنها کمک کننده به حل بحران مسکن نیستند، بلکه در مواردی با ورود به بازار و 

دامن زدن به سوداگری، نقش مخرب هم ایفا کرده اند.
 افزایش اجاره بهای مسکن در کلانشهرها و به خصوص در شهر تهران مدتی است 
دولت را بر آن داشته تا به ارائه وام به متقاضیان بپردازد تا بتوانند بخشی از مبلغ 

اجاره بهای خود را از این راه تامین کنند.
افرادی که قصد اجاره کردن  وام ودیعه یا وام اجاره مسکن طرحی است برای 
مسکن دارند، اما با افزایش قیمت مسکن در کشور، تامین هزینه مبلغ ودیعه مسکن 

برایشان دشوار شده است.
اولویت ارائه وام اجاره مسکن با افراد و خانوارهایی است که پیش بینی می شود 
سخت تر بتوانند مبلغ ودیعه لازم را فراهم کنند. زنان سرپرست خانوار، کارگران، 
کارمندان، بازنشستگان، مستمری بگیران، خانواده های پرجمعیت از جمله این افراد 
هستند. علاوه بر این، زوج های جوانی که تازه ازدواج کرده اند نیز دارای اولویت به 

حساب می آیند.
سال گذشته 3۴ همت وام ودیعه پرداخت شد

سال گذشته سقف وام اجاره مسکن در شهر تهران 200 میلیون تومان، سقف وام 
اجاره مسکن در کلانشهرها و مراکز استان ها 150 میلیون تومان و سقف وام اجاره 
مسکن در سایر شهرها 100 میلیون تومان و سقف وام اجاره مسکن در روستاها 

40 میلیون تومان اعلام شده بود.
مبلغ و میزان قسط های ماهانه وام ودیعه مسکن با نرخ بهره 18 درصد برای وام 
ودیعه مسکن به مبلغ 200 میلیون تومان با اقساط ماهانه حدودا 5 میلیون و 100 
هزار تومان، برای وام ودیعه مسکن به مبلغ 150 میلیون تومان، اقساط ماهانه 
حدودا 3 میلیون و 807 هزار تومان و برای وام ودیعه مسکن به مبلغ 100 میلیون 

تومان با اقساط ماهانه حدودا 2 میلیون و 540 هزار تومان بود.
آن گونه که اعلام شده سال گذشته، در بازار مسکن حدود 34 همت وام ودیعه 
پرداخت شده. این در حالی است که امسال، پرداخت تسهیلات ودیعه به مستاجران 

افزایش داشته و قرار است در دو بسته ارائه شود.
ارائه دو بسته حمایتی برای مستاجران در سال جاری

روز  شهرسازی  و  راه  وزیر  ساختمان  و  مسکن  معاون  طاهرخانی،  حبیب الله 
)چهارشنبه، 27 فروردین ماه( با اشاره به دو بسته کمک ودیعه مسکن مستاجران 
که در دومین جلسه شورای عالی مسکن از سوی این وزارتخانه مطرح شد و به 
تصویب رسید اعلام کرد روز یکشنبه )24 فروردین ماه( بنا به درخواست وزارت راه 
و شهرسازی، جلسه شورای عالی مسکن به ریاست رییس جمهوری برگزار شد که 
یکی از دستور کارهای این جلسه بررسی پیشنهاد بسته های کمک ودیعه مسکن 

مستاجران از سوی وزارت راه و شهرسازی بود.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی با اشاره به جزییات بسته های 
پیشنهادی کمک ودیعه مسکن مستاجران در نشست شورای عالی مسکن گفت: 
بسته نخست به ارزش 20 همت، وام ودیعه قرض الحسنه مسکن برای اقشار تحت 
پوشش نهادهای حمایتی با سقف 400 میلیون تومان برای هر متقاضی بود که به 

تصویب هیات عالی بانک ها نیز رسید.
طاهرخانی در ادامه به تشریح بسته دوم پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی به ارزش 
200 همت مبنی بر وام معمول ودیعه مسکن با نرخ سود مصوب بانک مرکزی 
پرداخت و ادامه  داد: عمده مستاجرانی که مشخصات و اجاره نامه های خود را در 
سامانه وزارت راه و شهرسازی بارگذاری می کنند، برای استفاده از این تسهیلات به 

نظام بانکی معرفی می شوند.
وی با اشاره به جزییات دومین بسته پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی مبنی بر 
وام معمول ودیعه مسکن در مراکز استان و شهرستان ها بیان کرد: سقف تسهیلات 
کمک ودیعه مسکن در شهر تهران مبلغ 275 میلیون تومان، در مراکز استان ها 
210 میلیون تومان، در سایر شهرها 140 میلیون تومان و در روستاها 55 میلیون 

تومان برای متقاضیان در نظر گرفته شده است.
بانک ها تمایلی به ارائه وام های کم بازده ندارند

مجید گودرزی، کارشناس حوزه مسکن در مورد پرداخت وام اجاره بهای مسکن به 
متقاضیان به »اعتماد« گفت: ما در گذشته هم بارها شاهد مصوباتی بوده ایم که یا 
به طور کامل اجرایی نشدند یا در نهایت تاثیر محسوسی نداشتند. به نظر می رسد 
این سیاست جدید نیز می تواند زمینه ساز آشفتگی در بازار مسکن و نظام بانکی 
شود، چراکه در شرایطی که بانک ها حتی با نرخ سود 23 درصد هم به سختی وام 
می دهند، چطور قرار است با دستور دولت، وام های قرض الحسنه با سود 4 درصدی 
به متقاضیان پرداخت کنند؟ این تصمیم، اگر نگوییم غیرممکن، حداقل بسیار 

دشوار و دور از واقعیت های اقتصادی کشور است.
این کارشناس حوزه مسکن تصریح کرد: نباید فراموش کنیم که برخی در بازارهای 
مالی و واسطه گری، گاهی 60 - 70 و حتی 100 درصد سود به دست می آورند. در 
چنین شرایطی، طبیعی است که بانک ها تمایلی به ارایه وام های کم بازده نداشته 
باشند. حتی همان وام هایی هم که قرار است با نرخ 23 درصد ارائه شوند، در عمل 
بسیار محدود بوده و منابع آنها - مثلا 20 هزار میلیارد تومان - پاسخگوی نیاز 

بازار نیست.
وام هایی که سر از بازار آزاد درمی آورند

گودرزی خاطرنشان کرد: از سوی دیگر، اقساط این وام ها برای جامعه هدف یعنی 
اقشار کم درآمد تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی بسیار سنگین است؛ 
رقمی در حدود 7 تا 8 میلیون تومان در ماه. این میزان از بازپرداخت با درآمد 
بسیاری از این خانوارها تناسب ندارد و عملا باعث می شود یا اصلا تقاضایی شکل 
نگیرد یا اینکه وام ها از مسیر اصلی خود منحرف شده و فروخته شوند؛ پدیده ای که 

متاسفانه در گذشته هم شاهد آن بوده ایم.

ایسکانیوز/ اورعی با بیان این که در بهمن ماه وعده هایی 
برای اصلاح ناترازی ها داده شد، اما مشخص شد که این 
وعده ها توخالی و بی اساس بودند، گفت: گزارش هایی که 
به آقایان عارف و پزشکیان داده می شود عمدتاً بی پایه و 
غیرواقعی است و از آن جا که این افراد نیز تخصصی در 

این حوزه را ندارند، تصمیمات نادرست اتخاذ می کنند.
جدی  معضلات  از  یکی  به  کشور  در  انرژی  ناترازی 
سال های اخیر تبدیل شده که به شدت بر کیفیت زندگی 
و  زمستان  در  گاز  کمبود  است.  انداخته  سایه  مردم 
قطعی های مکرر برق و آب در تابستان چالشی تکراری و 

فرساینده برای شهروندان ایرانی شده است.
این ناترازی ها که در گذر زمان سیری پرنوسان داشته اند 
و در برخی سال ها کاهش یافته اند و در مقاطعی دیگر به 
اوج رسیده است. اما آن چه در ماه های نخست سال 1404 
شرایط را نگران کننده تر می کند، هشدارهای زودهنگام 
شرکت  توزیع نیرو است. در حالی که هنوز در ماه دوم 
بهار قرار داریم و گرمای تابستان آغاز نشده جدول های 
خاموشی در حال انتشار است و پیامک های هشدار قطع 
برق به دست شهروندان می رسد. به عقیده بسیاری از 
تحلیل گران بحران ناترازی انرژی در کشورعمدتاً ناشی 
از ضعف در سرمایه گذاری زیرساختی، مدیریت ناکارآمد 
دولت  در  است.  متناسب  توسعه  بدون  رشد مصرف  و 
توجیه  با  گسترده  خاموشی های  احمدی نژاد  محمود 
»عدم تناسب میان سرمایه گذاری و رشد مصرف« رخ 
داد. در دولت حسن روحانی، این بحران شدت بیشتری 
یافت و از سال 1398 تا 1400 قطعی های روزانه برق تا 
5 ساعت نیز ادامه داشت. در دوره شهید رئیسی، اگرچه 
قطعی های شهری کاهش یافت اما گزارش ها حاکی از 
قطع برق صنایع به جای مصارف خانگی بود، اقدامی که 
تبعاتی برای تولید داشت. با آغاز دولت چهاردهم، بحران 
ناترازی انرژی وارد مرحله ای تازه شده و حتی در پاییز 
و زمستان نیز برخی مناطق با قطعی برق مواجه بودند. 

پدیده ای که در سال های اخیر کم سابقه بود.
این چارچوب حمیدرضا گودرزی، عضو کمیسیون  در 
عمران مجلس شورای اسلامی از کلید خوردن استیضاح 
عباس علی آبادی وزیر نیرو با 15 امضا خبر داده است. 
به گفته این نماینده مجلس، تعداد امضاها برای استیضاح 

وزیر نیرو در حال افزایش است.
از امروز به شهر تهران  خاموشی های برنامه ریزی شده 
بزرگ  تهران  برق  نیروی  توزیع  شرکت  و  بازگشته 
احتمالی  های  خاموشی  خصوص  در  اطلاعیه ای 
البته در روزهای اخیر ساکنین  شهر تهران صادر کرد 
شهرهای  و  روستاها  از  تهران  استان  شهرستان های 
غرب  شهرهای  تا  شمیرانات(  )منطقه  استان  شمالی 
استان )شهریار و حومه( قطعی های برق 2 تا 4 ساعت را 
گزارش داده بودند که اغلب بدون اطلاع رسانی رخ داده 

بود.
در راستای تحلیل علت بحران انرژی در حوزه مصارف 
با  آن  از  رفت  برون  راه کارهای  و  صنعتی  و  خانگی 
سید هاشم اورعی استاد برق دانشگاه شریف و رئیس 
عضو  پوردهقان  مصطفی  و  انرژی  اتحادیه  انجمن های 
گفتگو  دوازدهم  مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون 

کرده ایم که در ادامه مشروح آن را می خوانید:
اورعی درباره علل ناترازی انرژی در کشور به خبرنگار 
سیاسی ایسکانیوز گفت: علت اصلی این بحران را می توان 
در دو واژه »ناکارآمدی مدیریتی« و »دولتی بودن« برق 
خلاصه کرد. در ایران کل شبکه برق تحت کنترل دولت 
و  بسیار ضعیف  نیز  دولتی  مدیریت  متأسفانه  و  است 
از  بسیاری  نه تنها  ساختار  این  می کند.  عمل  ناکارآمد 
واقعیت ها را پنهان می کند بلکه برق را از یک »کالای 
اقتصادی« به ابزاری سیاسی تبدیل کرده است. دولت 
و مجلس هم مانع از آن می شوند که نرخ برق هم راستا 
با تورم تعدیل شود، در نتیجه اقتصاد برق عملًا از هم 

پاشیده است.
وی با اشاره به وعده های وزیر نیرو درباره حل ناترازی 
انرژی گفت: وزیر قول هایی داد که عملاً اشتباه و نادرست 
است. در سال گذشته ناترازی 17400 مگاواتی داشتیم 
به 24000 مگاوات  و برای سال جاری این عدد قطعاً 
خواهد رسید و متأسفانه اوضاع روزبه روز وخیم تر می شود. 
در بهمن ماه وعده هایی برای اصلاح این ناترازی ها داده 
شد، اما مشخص شد که این وعده ها توخالی و بی اساس 
که  کرد  اعلام  رسماً  دولت  نیز  فروردین ماه  در  بودند. 
بهار هستیم  میانه  در  نیز  اکنون  و  دارد  ادامه  ناترازی 
و هنوز کولرها روشن نشده اند ولی برق صنعتی قطع 
می شود. استاد دانشگاه صنعتی شریف در پاسخ به این 
پرسش که چرا دولت نسبت به هشدارهای کارشناسان 
و نمایندگان مجلس بی تفاوت است گفت: دولت به دلیل 
درگیر بودن با مشکلات متعدد، گرفتار روزمرگی شده 
بحران ها  برای حل  بلندمدت  نمی تواند چشم اندازی  و 
ترسیم کند. وزارت نیرو تنها به دنبال عبور از بحران برق 
در تابستان است و وزارت نفت نیز همه تمرکز خود را 
اما  است  کرده  زمستان  در  گاز  بحران  مدیریت  صرف 
هیچ کدام برنامه ای منسجم و بلندمدت برای حل ریشه ای 
ناترازی های انرژی ندارند. وی در ادامه افزود: متأسفانه 
و  عارف  آقایان  مانند  چهره هایی  به  که  گزارش هایی 
پزشکیان ارائه می شود عمدتاً بی پایه و غیرواقعی است 
و از آن جا که این افراد نیز تخصص و اشراف لازم در 
این حوزه را ندارند، تصمیمات نادرست اتخاذ می کنند. 
حتی گزارش هایی که از سوی آقای علی آبادی به معاون 
اول و رئیس جمهور ارائه می شود سراسر نادرست است و 
باعث شده تصویر اشتباهی از واقعیت به مسئولان ارشد 

منتقل شود.

برای  کرد:  تاکید  انرژی  اتحادیه  انجمن های  رئیس 
تدوین یک  نیازمند  انرژی  ناترازی  بحران  از  برون رفت 
برنامه جامع و بلندمدت هستیم. بدون چنین رویکردی 
شرایط بحرانی فعلی نه تنها ادامه خواهد یافت بلکه در 

سال های آینده پیچیده تر نیزمی شود.
اورعی در پاسخ به این پرسش که آیا ناهماهنگی های 
پاییز 1403 میان وزارت نفت و نیرو که منجر به ناترازی 
این  یا خیر؟ گفت: خود  انرژی شد، برطرف شده است 
ناهماهنگی ها »عذر بدتر از گناه« است. وزرای نفت و نیرو 
به جای پذیرش مسئولیت تنها به مقصر دانستن یکدیگر 
بسنده می کنند و در عین حال نام دولت را هم وفاق 
گذاشته اند! این موضوع به هیچ وجه مسئله ای موردی یا 

مقطعی نیست که بگوییم حل شده است.
استاد دانشگاه صنعتی شریف با بیان این که سال گذشته 
هشدار داده بودم که کشور در حال ورود به مرحله ای از 
ناترازی ترکیبی است، تصریح کرد: در گذشته مشکل 
ما کمبود برق در تابستان و کمبود گاز در زمستان بود 
اما امروز بحران فراتر رفته و ناترازی برق حتی در پاییز 
و زمستان نیز دیده می شود. اگر دولت همچنان بر این 
مسیر اشتباه پافشاری کند و چاره ای پیدا نکند، به زودی 
شاهد  و  می شود  کشیده  نیز  سوخت  حوزه  به  بحران 

کمبود بنزین و گازوئیل هم خواهیم بود.
رئیس اتحادیه انجمن های انرژی ایران در پاسخ به این 
کند  گران  را  انرژی  حامل های  دولت  اگر  که  پرسش 
افزایش  گفت:  خیر؟  یا  حل  می شود  ناترازی  مشکل 
قیمت های حامل انرژی فقط بخشی از راه حل انرژی است 
ولی تمام آن نیست. اگر دولت فقط بخواهد قیمت ها را 
افزیش دهد قطعا مشکل حل نخواهد شد. اما اگر عده ای 
کارشناس بتوانند برنامه ای  را برای چندسال تنظیم کنند 
که از این بحران خارج شویم، افزایش قیمت می تواند 

بخشی از آن برنامه باشد.
اورعی در پاسخ به این پرسش که چرا مشکلات ناترازی 
انرژی در دولت شهید رئیسی کمتر بود، گفت: این موضوع 
ربطی به دولت سیزدهم یا چهاردهم یا شهید رئیسی و 
پزشکیان ندارد و شخص محور نیست. از 10 سال گذشته 
مشخص بود که به سمت بحران انرژی می رویم و زمان 
گردن  به  را  تقصیرات  تمامی  اگر  می کند.  بدتر  را  آن 
دولت چهاردهم بیندازیم کمی بی انصافی کرده ایم. اما 
دولت آقای پزشکیان با توجه به  شرایط بسیار حساس 
انرژی، وزیری را به عنوان سکان دار این وزارت خانه انتخاب 
می کند که خودش از بانیان وضع فعلی است. وی درمورد 
تاثیر استیضاح وزیر نیرو در برون رفت از شرایط فعلی 
گفت: بستگی دارد چه شخصی می خواهد جایگزین وزیر 
فعلی شود. مشکل ما فرمولی است که با آن وزا را انتخاب 
می کنیم. اگر با همان فرمول همیشگی وزیر را انتخاب 

کنیم، تغییری در شرایط ایجاد نمی شود.

کارشناسان حوزه انرژی مطرح کردند:

وعدههایرفعناترازیبرقتوخالیوبیاساسبودند

نگاه روز

آیاپارکخودرودرپیادهروتضییعحقوقشهروندینیست؟

خبر خبر 

کوتاه کوتاه  مهر/  یکصد و سی و چهارمین جلسه ستاد مرکزی اربعین حسینی با حضور 
علی اکبر پور جمشیدیان رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی و پیرحسین کولیوند 
رئیس جمعیت هلال احمر و استانداران و همچنین با حضور تولیت آستان مقدس 

رضوی صبح امروز 15 اردیبهشت ماه در وزارت کشور برگزار شد.
علی اکبر پورجمشیدیان، رئیس ستاد مرکزی اربعین کشور، در جلسه هماهنگی 
کمیته های اجرایی این ستاد با اشاره به اهمیت معنوی خدمت در مسیر زیارت 
اربعین، گفت: این توفیق الهی را باید شکرگزار باشیم که خداوند ما را در مسیر 
خدمت به زائران امام حسین )ع( قرار داده است. این یک کار معمولی نیست، 
بلکه عنایتی خاص است که آثار آن در زندگی شخصی و سازمانی همه ما دیده 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه جلسات ستاد به صورت مستمر در حال برگزاری است و مطالب 
مطرح شده کاربردی تر شده، افزود: بر اساس پیشنهاد برخی اعضا، جلسات فرعی 
تخصصی نیز با محوریت موضوعات خاص برگزار خواهد شد. در صورت لزوم، 

شخصاً در این جلسات حضور پیدا خواهم کرد.
رئیس ستاد اربعین کشور با اشاره به نهایی شدن شعار اربعین 1447 هجری 
قمری، تصریح کرد: با هماهنگی سفارت عراق و دستگاه های مرتبط، شعار امسال 
"أنا علی العهد" تعیین شده است که متناسب با شرایط جبهه مقاومت و تأکید بر 

استمرار عهد با آرمان های امام حسین )ع( انتخاب شده است.
پورجمشیدیان با توجه به افزایش گرما در سال جاری، بر لزوم پیش بینی و تدارک 
تمهیدات ویژه تأکید کرد و گفت: باید در حد بضاعت موجود، امکانات لازم را برای 
رفاه زائران فراهم کنیم. همچنین کمیته های آموزش، بهداشت و اطلاع رسانی 
موظفند آموزش های لازم را به صورت مکتوب و کاربردی در اختیار زائران قرار 

دهند تا از بروز مشکلاتی نظیر بیماری های عفونی جلوگیری شود.
وی با اشاره به برنامه ریزی ها برای آغاز سفر زائران از ابتدای ماه صفر گفت: هرچند 
تبلیغات رسمی برای ایام نزدیک به اربعین انجام خواهد شد، اما زیرساخت ها از 
ابتدای ماه صفر آماده می شود. تأکید ما بر سفر آسان و ارزان است و نه سفر رایگان. 
لذا خدمات در مسیر به صورت حداقلی ارائه می شود و تمرکز بر ارائه خدمات در 

شهرهای نجف و کربلا خواهد بود.
رئیس ستاد اربعین کشور همچنین از پیگیری موضوعات زیرساختی همچون 
وضعیت راه ها و مرزها خبر داد و افزود: بخشی از مسیرها نیاز به ترمیم و آسفالت 
دارند که ان شاءالله با همکاری دستگاه های ذی ربط انجام خواهد شد. همچنین 
تأمین آب، یخ و سایر ملزومات رفاهی با همکاری وزارت نیرو و سایر نهادها در 

دستور کار است.
پورجمشیدیان با تأکید بر اهمیت اطلاع رسانی صحیح و به موقع، اعلام کرد: آقای 
تشکری به عنوان سخنگوی ستاد اربعین معرفی شده اند و کلیه اطلاعات مربوط به 

فعالیت ها و مصوبات ستاد باید از مسیر ایشان منتشر شود.
در پایان، وی از اعضای ستاد خواست با نگاه واقع بینانه و با در نظر گرفتن نقش 
مهم دولت و مردم عراق، در اجرای هرچه بهتر برنامه ها مشارکت فعال داشته باشند

خبرنگاران جوان/ دبیر انجمن بررسی و مطالعه درد در ایران درباره شایع ترین 
دلایل آرتروز که موجب تسریع روند تخریب مفصل می شوند توضیح داد و گفت: 
شایعترین عامل چاقی است البته چاقی فقط برمفاصلی که وزن بدن را تحمل 

می کنند علی الخصوص زانو اثر سوء دارد.
محمدحسین دلشاد فلوشیپ درد و دبیر انجمن بررسی و مطالعه درد در ایران 
به بیماری آرترز اشاره کرد و گفت: آرتروز ناشی از روند فرسودگی است که به 
طور طبیعی و بالا رفتن سن ایجاد می شود. در طول روز و به علت فعالیت های 
بدنی، مفاصل بدن به طور مرتب در معرض ضربه قرار دارند و این ضربات مرتبا 
آسیب هایی را به آن ها به خصوص به غضروف مفصلی وارد می کنند. بدن این 

آسیب ها را تا جایی که می تواند ترمیم می کند.
وی با بیان علل بروز آرتروز افزود: گاهی اوقات شدت آسیب های وارده به مفصل 
بیش از قدرت ترمیم بدن است و یا به عللی قدرت ترمیم بدن کاهش یافته و 
نمی تواند آسیب های معمولی را مرتبا ترمیم کند. در این موارد غضروف مفصلی 

بتدریج خرابتر می شود و این شروع آرتروز است.
وی اضافه کرد: در ابتدا سطح غضروف ریش ریش و لایه لایه می شود. با هر آسیبی 
مقداری از روی غضروف برداشته می شود تا اینکه به تدریج کلفتی غضروف کم 
می شود. کم شدن کلفتی غضروف که در رادیولوژی بصورت کاهش فاصله مفصلی 

دیده می شود از علائم اولیه شروع ساییدگی مفصل است.
دلشاد با بیان اینکه امروزه به علت استفاده زیاد از گوشی های موبایل و زندگی 
کارمندی شیوع این بیماری را شاهد هستیم ادامه داد: آرتروز یکی از دردهایی 
است که سن ابتلا به آن حدود دو دهه جلوتر آمده است که در دهه های 4 و 5 

زندگی در مفاصل به خصوص در زانو شاهد بروز آن هستیم.
این فلوشیپ درد درباره شایع ترین دلایل آرتروز که موجب تسریع روند تخریب 
مفصل می شوند گفت: شایعترین عامل چاقی است البته چاقی فقط برمفاصلی 
که وزن بدن را تحمل می کنند علی الخصوص زانو اثر سوء دارد. ضربات وارده به 
مفصل و استفاده نادرست از مفاصل )دو زانو و چهار زانو نشستن، استفاده از توالت 
ایرانی(، عفونت های مفصلی و روماتیسم مفصلی، انحرافات استخوان ران و درشت 

نی )پای ضربدری و پای پرانتزی( عوامل موثر در تسریع روند آرتروز هستند.
وی درباره نشانه های آرتروز توضیح داد: خشکی صبحگاهی و پس از استراحت 
مفصل، ورم مفصل، کاهش دامنه حرکتی مفصل که در مراحل پیشرفته بیماری 
ایجاد می شود، ضعف و کوتاهی عضلات اطراف مفصل که در موارد کاهش دامنه 
پای  ایجاد  بوجود می آید، گاها وجود صدا در حرکات مفصل،  حرکتی مفصل 

پرانتزی موثر هستند از جمله نشانه های بروز آرتروز هستند.


